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ulovili. Sicer pa je za ‰tevilo naroãni-
kov znaãilna velika fluktuacija; to je
posledica prenavljanja vsebine. Saj
‰e veste, da si je uredni‰tvo zadalo
nalogo, da Planinski vestnik postane
revija vseh ljubiteljev gora in ne sa-
mo ãlanov planinske organizacije?
·tevilo naroãnikov za slovenski pro-
stor niti ni tako majhno, vseeno pa
je glede na veã kot desetkrat to-
lik‰no ‰tevilo ãlanov v planinski or-
ganizaciji (pre)majhno. Zato smo v
uredni‰tvu podobno kot v zaãetku
leta 2002 dali pobudo za skupno ak-
cijo: vsem ãlanom bomo ob plaãilu
ãlanarine izroãili vabilo, naj posta-
nejo na‰i naroãniki. Rezultat tak‰ne
akcije v petdesetih letih je bila po-
dvojitev naroãnikov. To je najlaÏji
naãin, da postanemo ‰e bolj‰a revi-
ja! 

V tokratni ‰tevilki smo nadoknadili
pomanjkanje intervjujev za vso le-
to‰njo sezono. Upamo, da boste
uÏivali v branju. Naj konãam s pi-
smom bralca. Nam Ïe znanega…

Spo‰tovani gospod urednik!
Ne zamudite enkratne priloÏnosti.
Moja pesem Nekoã se je deãku sa-
njalo je bila v va‰em glasilu objavlje-
na ‰tirikrat. Sedaj pa je na potezi
Maja Lokar. Njena pesem Macesen
je bila prviã objavljena v dvojni ‰te-
vilki 7-8 na strani 24, drugiã (seveda
ista) Ïe v naslednji, 9. ‰tevilki na
strani 22. Samo ‰e dvakrat jo objavi-
te, pa si bova z Majo stisnila roke.
âe jo boste trikrat, me bo pa
»pre‰i‰ala«. Pa brez zamere. 

Z lepimi planinskimi pozdravi,
Zvonko âemaÏar

Spo‰tovani Zvonko! Veseli smo
va‰ih duhovitih pisem, pa ãeprav
nas opozarjajo na na‰e napake. Po
najbolj‰ih moãeh se trudimo, da
nam ne bi u‰la vnoviãna objava iste
pesmi, pa se nam to tu in tam vsee-
no zgodi. Za zdaj niste ogroÏeni, ‰e
vedno ste rekorder. Oglasite se ‰e
kaj! 

Tudi vi, bralci. 

Pa sreãno v letu 2004!

Va‰ urednikNaslovnica: Zima pod Koglom
(foto: Marko Prezelj)

Spet je minilo leto. Za planinsko or-
ganizacijo je potekalo v luãi prazno-
vanja visoke obletnice. Mi smo ji sle-
dili, kolikor smo le mogli. No, »za
zgodovino« bo. Tudi na‰a stodeseta
obletnica se bliÏa: 8. februarja 1895
je namreã iz‰la prva ‰tevilka Planin-
skega vestnika! ·e malo, pa bomo
tam. Vam je sploh znano, da je Pla-
ninski vestnik najstarej‰a planinska
revija na svetu z rednim meseãnim
izhajanjem?

Letos je uredni‰tvo doÏivelo precej
manj »pretresov« kot lani. Upam, da
zaradi tega ne bomo zapadli v ruti-
no. Nekatere dane obljube nam je
uspelo uresniãiti, nekaterih pa Ïal
ne. Opraviãujem se vsem avtorjem,
ki so morali na objavo ãakati toliko
ãasa - razlog je preprost: pomanjka-
nje prostora. Prejeli smo precej po-
hval in tudi kritik. Vabim vas, da
nam jih ‰e po‰iljate. Razumljivo, da
jih je bilo najveã na raãun vsebine.
Kaj naj povem v svoj/na‰ zagovor?
Îal vsebina ne more biti tak‰na kot v
starih ãasih, kot bi Ïeleli nekateri.
âasi so vendar tako drugaãni, da
primerjava ni veã moÏna. Danes so
aktualne vsebine planinstva dru-
gaãne kot nekoã - tudi tak‰ne, da ni-
so vsem pogodu. Kdo pa naj bo
»avantgarda«, ãe ne Planinski ve-
stnik?

âeprav je poglavitna naloga ure-
dni‰tva priprava revije, ne moremo
mimo razmi‰ljanja o naroãnikih. La-
ni smo jih precej pridobili, pre-
dvsem pa smo ustavili upadanje nji-
hovega ‰tevila. Letos nam jo je zago-
dlo doloãilo organizacije, da se vsi
ãlani A iz leta 2002, ki niso po-
dalj‰ali ãlanarine v letu 2003, po le-
to‰njem februarju izbri‰ejo iz evi-
dence naroãnikov. No, vse izgublje-
ne, in teh ni bilo tako malo, smo po-
tem lovili vse leto, pa ‰e nismo vseh

»Ne zamudite
enkratne
priloÏnosti«
Pi‰e: Vladimir Habjan
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Slovenke na vrhovih,
vi‰jih od 7000 metrov

Na‰a pogumna dekleta



Besedilo: Mateja Pate

Petra Vladimirov na Piku Razdelnaja, 
zadaj tadÏikistanski Pamir (foto: Mateja Pate)
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Preden se dotaknemo zgodovinskega ozadja
osvajanja visokih gora s strani slovenskih alpinistk,
bi radi pojasnili naslednje: Za mejo 7000 m smo se
odloãili iz povsem praktiãnih razlogov; v pravi ma-
li poplavi Slovenk, ki so v preteklosti stale na vrho-
vih pet-, ‰est- in veã-tisoãakov, bi se bilo stvari brez
neke loãnice zelo teÏko lotiti. Seznam je dolg, vsak
vzpon je po svoje zanimiv in izbira sogovornic bi
bila pretrd oreh. Kako izbrati med petimi alpinist-
kami, ki so stale na vrhu Aconcague (6959 m) ali
med desetimi, ki so se razgledovale z vrha Huasca-
rana Sur (6768 m)? Nad 7000 m se seznam precej
razredãi. Po podatkih, ki jih je na svojih spletnih
straneh GORE...LJUDJE (gore-ljudje.net) zbral
dolgoletni kronist slovenskega alpinizma Franci
Savenc, je na vrhovih, vi‰jih od 7000 m, stalo 17
Slovenk. Tudi izbira med petnajstimi ‰e Ïiveãimi
kandidatkami za pogovor ni najlaÏja stvar, saj je
nemogoãe objektivno ovrednotiti njihove uspehe
in jih oznaãiti kot edine vredne objave v Planin-
skem vestniku. Z veseljem bi se posvetili vsaki
izmed tistih, ki so se povzpele na sedem- in osem-
tisoãake, ãe bi nam to omogoãal skopo odmerjen
prostor za aktualno temo. Ker pa to Ïal ni mogo-
ãe, smo bili prisiljeni narediti ‰e konãni izbor; po
premisleku smo se odloãili za pogovor z Marijo

·tremfelj, najuspe‰nej‰o slovensko Himalajko; z
Lidijo Honzak, ãlanico prve jugoslovanske Ïenske
odprave; s Slavo Suhaã kot drugo Slovenko nad
7000 m; z Vlasto Kunaver, ki je poletela s padalom
z vrha Trisula ter s Petro Vladimirov, ki je v leto-
‰njem letu kot ãlanica komercialne odprave stala
na Piku Lenin. 

Prva Slovenka na sedemtisoãaku je bila pokoj-
na Barbka Lipov‰ek – ·ãetinin, ki je leta 1967 z
moÏem Petrom preãila desetkilometrski greben
pamirskega Pika Lenin (7136 m). Deset let po
»Leninu« je sledil drugi »slovenski Ïenski« sedem-
tisoãak - Slava MreÏar (por. Suhaã) se je povzpela
na zahodni vrh No‰aka (7350 m) v Hinduku‰u.
Leta 1982 je pokojna Marija Frantar – Mariãa vo-
dila prvo jugoslovansko Ïensko odpravo v Pamir.
»Pamir se nam je za Ïensko odpravo in za zaãetek
zdel najbolj primeren, predvsem glede organizaci-
je, s katero tu ni pravzaprav nikakr‰nih teÏav. Po-
leg tega je tod vreme moãno stabilno, predvsem
poleti ni priãakovati veãjih in dalj‰ih poslab‰anj.
Gorovje je tudi dovolj visoko in pravzaprav ideal-
no za zaãetnika, ki se prviã sreãa s tako vi‰ino in
njenimi teÏavami,« je izbiro cilja v Planinskem ve-
stniku (7/1983) opisala Mariãa. Odprava je bila
uspe‰na – sedem od osmih ãlanic je stopilo na Pik

Slovenke na vrhovih nad 7000 m
Ime in priimek Gora Leto
Barbka Lipov‰ek - ·ãetinin Pik Lenin (7134 m) 1967
Slava MreÏar (Suhaã) Zah. vrh No‰aka (7350 m) 1977
Marija Frantar Pik Komunizma (7495 m) 1982
Lidija Honzak Pik Komunizma (7495 m) 1982
Irena Komprej Pik Komunizma (7495 m) 1982
Irena Marku‰ Pik Komunizma (7495 m) 1982
Lidija Painkiher Pik Komunizma (7495 m) 1982
Marija ·tremfelj Pik Komunizma (7495 m) 1982
Marija ·tremfelj Broad Peak (8051 m) 1986
Vlasta Kunaver Trisul I (7120 m) 1987
Marija ·tremfelj Everest (8848 m) 1990
Marija Frantar Nanga Parbat (8126 m) 1990
Mira Zoriã Pik KorÏenevskaja (7105 m) 1990
Katarina Trontelj Pik KorÏenevskaja (7105 m) 1990
Marija ·tremfelj âo Oju (8201 m) 1995
Petra Vladimirov Pik Lenin (7134 m) 2003
Irena Mrak No‰ak (7492 m) 2003 



komercialne odprave pod vodstvom Vikija Gro‰lja
povzpela na Pik Lenin (7134 m). 

S tem je kratek zgodovinski oris konãan. Za ko-
nec naj velja povabilo, da vse tiste, ki svojih vzpo-
nov na vrhove, vi‰je od 6000 m, ‰e niste sporoãile
Franciju Savencu (franci.savenc@planid.org), to
storite, da bo seznam ãim bolj popoln. 

Andrej in Marija ·tremfelj – prva zakonca 
na Everestu (foto: Janez Jegliã)
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Komunizma (7495 m). To je dalo zagon drugi ju-
goslovanski Ïenski odpravi, ki je leta 1986, prav ta-
ko pod vodstvom Mariãe, odpotovala v Nepal. Cilj
- JZ greben JuÏne Anapurne (7219 m). »Same smo
bile popolnoma brez himalajskih izku‰enj – in ne-
dvomno je to imelo posledice pri izbiri cilja. Tudi
poznavalcem Himalaje je bilo teÏko svetovati dolo-
ãen vrh, doloãeno smer. Delno zato, ker verjetno
sami v primeru neuspeha niso hoteli imeti nobe-
ne odgovornosti, delno pa zato, ker niso vedeli,
kaj me pravzaprav Ïelimo. Tudi me same smo ni-
hale med tem, ali naj splezamo na enega »laÏjih«
osemtisoãakov ali izberemo nekoliko teÏjo smer
na enega od himalajskih sedemtisoãakov. Naza-
dnje je nekako pretehtalo drugo.« Tako je Mariãa
utemeljila izbiro cilja v ãlanku Boj na jugozaho-
dnem grebenu JuÏne Anapurne v Planinskem ve-
stniku (8/1986). Po 69 dneh, od tega 41 preÏive-
tih v baznem taboru (le ‰tirje dnevi so bili brez pa-
davin), se je odprava vrnila brez vrha, z napetimi
3500 m fiksnih vrvi in doseÏeno vi‰ino nekaj ãez
6100 m. »Greben je tehniãno precej zahteven,
vendar teÏave same po sebi niso bile tako hude, da
jim ob lepem vremenu ne bi bile kos. âe bi bilo tu
vreme tako stanovitno kot je npr. v Pamiru, bi ne-
dvomno uspele,« je ‰e zapisala Frantarjeva. ·e iste-
ga leta je »padel« prvi osemtisoãak za slovenske al-
pinistke: Marija ·tremfelj se je povzpela na Broad
Peak (8051 m) v Karakorumu. Leto kasneje je Vla-
sta Kunaver postavila svetovni Ïenski rekord v ja-
dralnem padalstvu, ko si je sestop v bazo skraj‰ala
s poletom z vrha Trisula I (7120 m). Leto 1990 je
minilo v znamenju dveh velikih doseÏkov sloven-
skih alpinistk: Marija ·tremfelj je stopila na vrh
Everesta (8848 m), Marija Frantar pa se je povzpe-
la na Nanga Parbat (8126 m) po zahtevnem Schel-
lovem grebenu. Istega leta beleÏimo tudi vzpon
dveh alpinistk, Mire Zoriã in Katarine Trontelj, na
Pik KorÏenevskaje (7105 m) v Pamiru. Leta 1995
je bil osvojen zaenkrat zadnji osemtisoãak za Slo-
venke, âo Oju (8201 m), na katerega vrh je stopi-
la Marija ·tremfelj, ki je s tremi osemtisoãaki v svo-
ji zbirki najuspe‰nej‰a slovenska Himalajka. Sledil
je osemletni premor, letos pa je klub »7000 +« do-
bil ‰e dve ãlanici, Ireno Mrak, ki je na odpravi, or-
ganizirani pod okriljem organizacije Mountain
Wilderness International, stopila na vrh No‰aka
(7492 m), ter Petro Vladimirov, ki se je v okviru

âlanice 1. jugoslovanske Ïenske od-
prave (Pik Komunizma 1982): Lidija
Honzak, Irena Komprej, Irena Mar-
ku‰, Ana MaÏar, Lidija Painkiher,
Marjana ·ah, Marija ·tremfelj, Ma-
rija Frantar.

âlanice 2. jugoslovanske Ïenske od-
prave (JuÏna Anapurna 1986): Mari-
ja Frantar, Nives Bor‰iç, Maja Do-
lenc, Irena Komprej, Vlasta Kunaver,
Danica Mlinar, Ana MaÏar, Mira Ur-
‰iã, Sanja Vranac.
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Slava Suhaã je bila za pokojno Barbko Lipov-
‰ek – ·ãetinin druga slovenska alpinistka, ki je v
gorah presegla 7000 m. Leta 1977 je stala na vrhu
No‰aka v Hinduku‰u. Pred tem je bila njena najvi-
‰ja doseÏena toãka Mont Blanc. Danes se Slava,
profesorica ‰portne vzgoje, s plezanjem ne ukvar-
ja veã, vendar je vsa druÏina »obsedena z naravo«,
kot pravi. V gorah jo boste sreãali le, ãe se boste
odloãili za manj znane in obljudene poti, ferate
ter brezpotja. 

Kak‰ni so bili va‰i plezalni zaãetki?
Kot otrok sem Ïivela v ·entvidu, v sosednjih

Guncljah pa Gro‰elj in Cedilnik, ki sem ju seveda
poznala. Praktiãno vsako popoldne sem bila v Tur-
ncu, potem pa sem se – ‰e v gimnaziji – vãlanila v
Alpinistiãni odsek Ljubljana – Matica. Plezanje me
je neverjetno potegnilo. Spominjam se alpinisti-
ãnega teãaja v Vratih, ki so ga vodila slavna imena
takratnega alpinizma. Prva plezalna tura naj bi bi-
la po grebenu, ki je prav lahek, na Dolkovo ‰pico.
Meni, ki sem pred tem Ïe nekaj plezala, se je zde-
lo zamalo, da nas bodo peljali v tak »‰oder«, zato
sva z Goranom Rabiãem iz Mojstrane zjutraj dobe-
sedno u‰la plezat po svoje, v Triglav. Tam sva se za-
plezala v ârni graben, on je padel, natrgala sva vrv
in potem vsa prestra‰ena le nekako na‰la prehode
in sestopila v dolino. Tam je vmes seveda Ïe zavla-
dala panika, saj Ïivi du‰i nisva ãrhnila besede o na-
jinih naãrtih … Seveda so nama jih po prihodu v
tabor po‰teno napeli in to me je streznilo, spozna-
la sem, da sem naredila nekaj zares narobe. Kasne-
je sem preplezala veliko klasiãnih smeri v na‰ih go-
rah, pa tudi v Dolomitih in v Franciji.

Plezali ste ne samo z mo‰kimi, temveã tudi z
Ïenskami, kar je bila v tistih ãasih redkost.

Takrat v alpinizmu ni bilo veliko Ïensk; na Ma-
tici ni bilo nobene, ki bi se s plezanjem tako resno
ukvarjala kot jaz. Z vzponi v Ïenskih navezah sem
zaãela po obisku sreãanja RHM (rendez vous hau-
tes montagnes) v Dauphineji; pokojna Nadja Faj-
diga nas je zbobnala skupaj in tako nas je osem ‰lo
v Francijo. Tam smo se zbliÏale in nato zaãele ple-
zati med seboj; jaz sem najveã plezala z Marião
(Marijo Frantar, op. a.) in Gito Vuga. Na eni
izmed teh Ïenskih plezalnih tur je tudi padla ide-
ja za samostojno Ïensko odpravo, ki se je potem
zgodila leta 1982. 

Pogovarjala se je Mateja Pate
Fotografije: arhiv Slave Suhaã

Najbolj mi je bilo v‰eã
skalno plezanje

Slava Suhaã: 7350 m
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Vendar se je vi niste udeleÏili?
Ne. Na razpis sem se sicer prijavila, vendar

sem potem ostala doma zaradi otroka. Nekako se
mi ni zdelo, da bi se preganjala po hribih, doma
pa bi me ãakala druÏina. Ko je enkrat pri‰la na vr-
sto druÏina, nisem imela veã velike Ïelje po pleza-
nju. Zato kar obãudujem tiste, ki plezanja kljub
druÏini niso opustile.

Z vzponom na No‰ak ste postali druga Sloven-
ka, ki je posegla po sedemtisoãaku. Ste pred tem
imeli Ïe kaj izku‰enj z vi‰ino?

Pravzaprav ne, prej sem bila le na Mont Blan-
cu, vendar sem precej trenirala. Imeli smo tudi
skupne priprave po posebnem programu, ki sem
ga izdelala, tako da sem morda Ïe kar malo »teÏi-
la« ostalim ãlanom odprave. UdeleÏili smo se tudi
smuãarskih maratonov na ârnem vrhu, Blokah, v
Cerkljah … Lahko bi rekla, da so bili to zaãetki za-
res naãrtnega treninga. Med aklimatizacijo smo
seveda obiskali nekaj okoli‰kih pettisoãakov. Z vi-
‰ino nisem imela posebnih teÏav, mislim, da sem
jo celo bolje prena‰ala kot nekateri drugi.

Kako je pri‰lo do tega, da ste se udeleÏili odprave?
Prijavila sem se na razpis. Ravno takrat se je za-

ãenjala kategorizacija, se‰tevanje toãk, ki sem jih
imela oãitno dovolj, saj sem bila na podlagi odda-
nih vzponov izbrana. Zdi se mi, da so bile takratne
alpinistiãne avtoritete, npr. ·rauf (Stane Belak,
op. a.) in Belaã (Marjan Ker‰iã, op. a.), zelo naklo-
njene temu, da gre na odpravo tudi kak‰na Ïen-

ska. Sicer pa sem bila zelo pridna, vztrajna, niã mi
ni bilo teÏko narediti za to odpravo. 

Kak‰ni so va‰i spomini na odpravo?
Bilo je enkratno, potovali smo z avtomobili in

ko je zmanjkalo cest, smo iskali prehode kar po re-
ãnih strugah. Vreme smo imeli vso pot lepo, ‰oto-
rov nam sploh ni bilo treba postavljati, ves ãas smo
spali pod milim nebom. âeprav smo pred odho-
dom sli‰ali marsikak‰no grozno zgodbo o krajih,
ãez katere smo potovali, nismo imeli na poti nobe-
ne slabe izku‰nje. Ljudje so bili izredno prijazni.
Sicer pa vzpon na No‰ak ni bil tehniãno zahteven,
edina zahtevnej‰a stvar je bila navpiãna skalna sto-
pnja na pribliÏno 6800 m, ãez katero smo si poma-

Na seãanju RHM v Dauphineji 
(v sredini Felicitas von Reznicek)

Med vzponom na No‰ak
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Leta 1982 je osmerica alpinistk v okviru 1. ju-
goslovanske Ïenske odprave od‰la v Pamir in vse,
razen Marjane ·ah, ki ji je bolezen prepreãila
vzpon, so se vrnile domov z doseÏenim vrhom ter
se tako vpisale v zgodovino slovenskega alpinizma.
V ‰tirih dneh jim je uspelo preplezati 2000 m viso-
ko severno steno po Borodkinovem stebru, preãi-
ti 3 km ‰irok ledeni plato in se nato ãez Pik Du-
‰ambe povzpeti na najvi‰ji vrh Sovjetske zveze,
7495 m visok Pik Komunizma. Vsak uspeh pome-
ni bore malo, ãe se za njim ne skrivajo ljudje in
njihove zgodbe. O zgodbi te odprave je pripove-
dovala Lidija Honzak.

»Osem nas je bilo – same neugnane, zagnane,
mlade in fejst punce – za take smo se namreã ime-
le, in gorje tistemu, ki bi si drznil drugaãe misliti
o nas«, je zapisala vodja odprave Marija Frantar.
Kako se spominja‰ dve desetletji nazaj in takratne
ekipe, ki ste jo sestavljale same Ïenske?

Ko smo se lani ob obletnici dobile na Okre-
‰lju, kjer smo pred dvajsetimi leti skupaj trenirale,
smo se prav rade spominjale skupnih dogodiv‰ãin
ter med drugim ugotavljale, da smo ‰e zmeraj kar
»fejst babnice«, ha, ha! Takrat smo bila v izbor za
prvo Ïensko odpravo predlagana dekleta iz zelo
razliãnih vetrov in hudobni duhovi so govorili:
»Ah, saj se boste skregale! ·e mo‰ki se, kaj se ne
boste ve, Ïenske!« Tako smo se potem vse kandi-
datke skupaj zelo zagreto in resno pripravljale, po-
zimi smo plezale Direktno v Rinki, pa Frdamane
police … Spominjam se, da sem ‰e tik pred odho-
dom prebrala Buhlovo knjigo Nanga Parbat in
sem si rekla, da dam vse za ta hrib! Osnovni na-
men odprave je bil, da bi Ïenske enkrat same po-
kazale, kaj zmorejo. In ta ideja se nam je zdela kra-
sna! Saj ne, da prej ne bi bilo dobrih alpinistk, to-

Bile smo 
Lidija Honzak: 7495 m

gali s starimi vrvmi. Marsikak‰na smer, ki smo jo
zlezli v Franciji, je bila precej teÏja od No‰aka.
Vendar je bila tam paã vi‰ina. Imeli pa smo sreão,
da je bilo vreme lepo; z vrha smo potem videli, da
se pribliÏuje monsun.

Povedali ste, da ne plezate veã. Ampak z nara-
vo ste pa ‰e povezani?

Ja, pri nas smo vsi obsedeni z naravo. Poãnemo
veliko razliãnih stvari, hodimo v hribe, jadramo,
smuãamo, ena od hãera se ukvarja s ‰portnim ple-
zanjem … Zanimivo, z vsemi zvrstmi alpinizma, s
katerimi sem se ukvarjala v aktivnem plezalnem ob-
dobju (turno smuãanje, zimski pristopi, …) se
ukvarjam ‰e danes; izjema pa je skalno plezanje, ki
sem ga imela najraje. Moj moÏ ima ‰e Ïeljo po kak-
‰nih peticah ali ‰tiricah, jaz pa ne. Nazadnje sem bi-
la s hãerko v Slovenski v Triglavu. Moji hãeri se je
zdelo zelo lahko, bila pa je navdu‰ena nad vi‰ino
smeri, prehodi in drugaãnim pristopom kot je pri
‰portnem plezanju. Sem pa opazila, da v steni ni bi-
lo nobene gneãe. Bil je ãudovit poletni dan, vreme
je bilo kot ustvarjeno za plezanje, stena pa prazna.
Vãasih se nas je ob takih dneh kar trlo v smereh. Iz-
gleda, da zdaj ljudje raje hodijo v plezalne vrtce. 
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da veãinoma jih poznamo po vzponih v me‰anih
navezah. Za idejo, da bi Ïenske same kaj naredile,
je bilo potrebno narediti pravi premik v na‰ih gla-
vah, ki pa se je zgodil kar spontano. Gre namreã
za drugaãen obãutek. Mogoãe bi se temu rekla ko-
legialnost, ne vem … nekako si z Ïensko v steni
bolj enakovredna. Tudi situacije dojemamo dru-
gaãe, tiste teÏke sprejemamo mogoãe manj dra-
matiãno. In to je meni zelo v‰eã. Recimo, Ïenske
navadno ob teÏavah ne ponorimo, ne preklinja-
mo, ne razgrajamo … Drugaãe je, pa tudi drugi
‰tosi so, lu‰tno je. Meni je bilo v hribih z Ïenskami
vedno v‰eã.

Za prvo odpravo ste izbrale Pik Komunizma –
zakaj se je zdel ta najprimernej‰i in kako je pote-
kal vzpon?

Pogovarjala se je Barbara ÎiÏiã
Fotografije: arhiv Lidije Honzak

odliãna ekipa

V tem predelu je ta hrib najveãji izziv, saj mu
ni para niti po teÏavnosti niti po vi‰ini. Takrat o
Himalaji ‰e nismo razmi‰ljale. Ker je bil to prvi
poskus, se je zdelo zelo ugodno, da smo imele
urejen prevoz in logistiko. Vseeno pa je bila to
pot v neznano. Prav malo podatkov smo imele o
tem, kaj nas ãaka. Spominjam se, da smo priãako-
vale v spodnjem delu Borodkinovega stebra zelo
kru‰ljivo kamnino, pa nam je zato Mariãin âop’k
(Slavko Frantar, op. a.) narezal »feltne«
od zaves, da jih bi lahko zabi-
jale v tisto kru‰ljivo skalo.
Tako da smo ‰le v Pamir s
precej‰njim »re‰pektom«.
Bilo pa je malo zgre‰eno,
da smo vzele s seboj na
hrib samo juho Celestina in
Maratonik. S tem naj bi preÏive-
le vse te dni na gori in to je bi-
lo tako absolutno premalo, da
je bila groza! Da smo sploh
pri‰le gor, smo zadnjo energi-
jo postrgale ‰e iznad trepalnic.
To so bili veliki napori, pre-
dvsem teÏki nahrbtniki, pre-
malo kisika … to si komaj lah-
ko predstavlja‰! Pa ‰e lako-
to smo tolkle, ha, ha!

Pik Komunizma (7495 m)
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Z uspe‰nim pristopom na vrh ste upraviãile
zaupanje, ki so vam ga namenili doma. Kak‰ni so
bili vtisi? 

Bile smo res odliãna ekipa. To, da bi cela eki-
pa brez posebnih teÏav pri‰la na vrh, res ni prav
pogosto. Mislim, da je razlog tudi v tem, da Ïenske
malo bolje prena‰amo vi‰ino. Vsaj obãutek imam
tak, pa do zdaj ‰e nisem ugotovila, da bi bilo kaj
drugaãe. Malo pod vrhom smo druga drugo poãa-
kale, potem pa smo skupaj pristopile na vrh. Rusi
so nam ob povratku v bazo naredili pravi »‰palir«!
Smo bile »ta glavne«! Tudi doma smo bile ob vr-
nitvi deleÏne velike pozornosti. 

Zadnja leta si precej svojega ãasa namenila
mednarodnim sreãanjem alpinistk, znanim pod
imenom RHM. Kaj pripravljate in komu so ta sre-
ãanja namenjena?

Ja, v zadnjem ãasu sku‰am pomagati pri orga-
nizaciji teh sreãanj. Rendez vous hautes monta-
gnes ali RHM so bila sprva enkrat letno, navadno
konec poletja, zadnja leta pa je veã tematskih: po-
leti se pleza bolj v kopni skali, potem je eno sreãa-
nje v zaledenelih slapovih, eno pa je turno-smu-

ãarsko. Namenjena so vsem Ïenskam, ki se ukvar-
jajo z alpinizmom, ne glede na starost ali na to, od
kod prihajajo. RHM je leta 1968 ustanovila baro-
nica von Reznicek, ki se je odloãila, da bo podpr-
la neodvisnost Ïensk v alpinizmu. Pri nas morda
niti ni bilo tako izrazite potrebe po tem, saj smo
bile Slovenke v tem pogledu nekaj posebnega. Îe
od nekdaj smo namreã skoraj enakovredno pleza-
le in bile s strani mo‰kih tudi upo‰tevane. Poleg
podpore neodvisnosti pa so organizatorke sreãanj
posku‰ale pomagati tudi vzhodnoevropskim alpi-
nistkam, da bi le-te lahko plezale na zahodu. V ti-
stih ãasih namreã ‰e ni bilo mogoãe potovati na
zahod s tako lahkoto kot danes. V zadnjih ãasih so
ti temeljni nameni zbledeli, ostal pa je najpomem-
bnej‰i in sicer ta, da na sreãanjih sreãa‰ sebi pri-
merne soplezalke. Îensk v alpinizmu je malo in
zato teÏko najde‰ soplezalko. âe je na odseku po-
leg tebe samo ‰e ena, je prav malo izbire, ki bi ti
ustrezala. Îe zaradi tega je prav, da se RHM sreãa-
nja podpira. Poleg tega pa organizatorke dobro
poskrbijo za vse informacije in literaturo ter nava-
dno izberejo tak‰ne predele, ki sicer niso ne vem
kako popularni. Tako lahko doÏivi‰ tudi tak‰na
podroãja, kamor sam le redko zaide‰. 

Marija Frantar, Irena Komprej, Lidija Marku‰,
Lidija Honzak, (stojijo) Lidija Painkiher, Marija
·tremfelj, Ana MaÏar (ãepijo) (foto: Marjana ·ah)

TREKINGI 2004 
V letu 2004 organiziramo:

• aprila za prvomajske praznike
vzpon na ELBRUS (5643 m)

• junija kolesarsko avanturo od
Lhase do Kathmanduja – TIBET

• v agustu 14-dnevni treking 
po vulkanih KAMâATKE

• oktobra 20-dnevni treking 
po NEPALU

Prijave in informacije 041-614-203,
Du‰an Weber

Veã o trekingih si lahko ogledate 
na internet straneh www.dumo.siNa gorskih ãevljih vam bomo ugodno naredili nov 

gumijast (vibram) podplat. âevljarstvo, Slovenska 30,
Ljubljana. Telefon: 041-325-432
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Vlasta Kunaver je tista Slovenka, ki si je po pre-
plezani prvenstveni smeri v zahodni steni Trisula I
sestop elegantno skraj‰ala s padalom – z vrha je
poletela v bazni tabor 3000 m niÏje. Vnukinja Pav-
la Kunavra – Sivega volka je bila v mladosti tabor-
nica, v najstni‰kih letih je pod budnim oãesom
oãeta, legende slovenskega alpinizma Ale‰a Kuna-
verja, zaãela s plezanjem, kasneje s padalstvom,
danes pa se Vlasta, sicer zdravnica, ukvarja ‰e z vr-
sto drugih stvari kot so veslanje, tek, kolesarstvo in
podobne aktivnosti v naravi. »âe bi mi kdo v mo-
jem aktivnem plezalskem obdobju rekel, da bom
nekoã veslala po Soãi, bi mislila, da je padel na
glavo,« pravi in se smeji. 

Kako se je zgodil Trisul?
Na Trisul naju je povabil Vanja Matijevec, ki je

nameraval skupaj s ‰e tremi alpinisti (Ladom Vi-
dmarjem, Slavkom Frantarjem in Janezom Kaste-
lecem, op. a.) splezati prvenstveno smer v zahodni
steni in jo posvetiti mojemu oãetu (Ale‰ Kunaver
se je ponesreãil leta 1984 v helikopterski nesreãi,
op. a.). Smer nam je res uspelo splezati in to v
alpskem slogu. Vzpon je bil precej teÏji od poleta
z vrha, ãeprav je bil slednji deleÏen veãje pozorno-
sti. Pravzaprav je bilo to letenje bolj tako, za zra-
ven. Sicer pa je bil to moj 37. polet, s padalstvom
sem se takrat ukvarjala ‰ele manj kot eno leto.

Manj kot leto od zaãetka do poleta s sedemti-
soãaka?!?

Ja, saj vem, da se za dana‰nje razmere to sli‰i
nepojmljivo, ampak takrat so bila padala tako sla-
ba, da smo itak letali le s hribov kot so npr. Tolsti

vrh, StorÏiã, Kamni‰ki vrh in podobni, ker se dru-
gje ni dalo …

PPaa ssii vveeddeellaa,, ddaa jjee bbiill ss tteemm oopprraavvlljjeenn ssvveettoovvnnii
ÏÏeennsskkii rreekkoorrdd?? MMeennddaa ddoo ddaanneess nnii bbiill pprreesseeÏÏeenn ……

Meni se zdi popolnoma brez veze govoriti o re-
kordu, saj se v takih primerih ne tekmuje. Pri po-
letih z visokih gora je ogromno odvisno od sreãe,
saj je vreme zelo nezanesljivo, zato se v Himalaji
tudi ne leta veliko. Mi smo paã imeli lepo vreme
in s tem sreão, da sva s Sandijem (Marinãiãem, op.
a.) lahko opravila polet. Kolikor vem, je neka
Francozinja poletela z vrha Everesta, vendar le kot
sopotnica v tandemu, tako da je morda moj polet

Pogovarjala se je Mateja Pate
Fotografiji: arhiv Vlaste Kunaver

Po prvenstveni smeri
gor, s padalom dol

Vlasta Kunaver: 7120 m
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‰e vedno najvi‰ji. Ampak, kot reãeno, govorjenje o
rekordu je brezvezno.

Si se pred Trisulom Ïe kdaj sreãala s Himalajo?
Ja, leta 1980 sem bila na trekingu in tam smo

se povzpeli na kar nekaj pettisoãakov, leta 1986 pa
sem bila ãlanica jugoslovanske Ïenske odprave na
JuÏno Anapurno.

Kak‰ne ima‰ spomine na to odpravo? Kljub ga-
ranju zastavljenega cilja, torej vrha JuÏne Anapur-
ne, niste dosegle. Med nekaterimi ãlanicami je ‰e
vedno zaznati rahel srd, da vam nihãe ni hotel sve-
tovati pravega cilja?

Jugozahodni greben JuÏne Anapurne je gro-
zno dolg … Mislim, da je bilo vsakomur, ki je imel
kaj himalajskih izku‰enj, jasno, da je to zahtevna
stvar. Vendar nekih uporabnih nasvetov ni bilo.
Moj oãe je bil Ïe med pokojnimi, drugi pa so se dr-
Ïali bolj ob strani. Bile smo brez ·erp, tako da smo
vso opremo po hribu nosile same. Bilo je eno sa-
mo dolgotrajno, izãrpavajoãe garanje, enostavno

preveã za nas. Vi‰ji hrib z enostavnej‰im pristo-
pom bi zmogle brez teÏav. 

Je bilo razoãaranje ob neuspehu veliko?
Ne. Razoãarana je bila Mariãa, vodja odprave,

pa morda ‰e kak‰na ãlanica, sicer pa je odloãitev,
da odpravo konãamo, prinesla veliko olaj‰anje. Ko
sva z Majo Dolenc zadnjiã ‰li s hriba, sva si padli v
objem in jokali od olaj‰anja. Po dveh mesecih no-
‰nje obupno teÏkih nahrbtnikov po grebenu smo
bile izmozgane; mislim, da smo se proti koncu po-
ãutile Ïe kot v vojski – samo ãakale smo, da bo ko-
nec … Potem smo v Katmanduju samo ‰e kupova-
le, tepihe in »pelce«, vsak dan je bil kak‰en nov v
omari! (smeh) Kljub neuspehu mi ni Ïal za ude-
leÏbo, bilo je »fajn«, dobro smo se razumele.

Kako je na odloãitev, da bo‰ plezala, gledal
tvoj oãe? Verjetno si bila Ïe od malega v gorah?

Ja, v hribe smo veliko hodili, ampak oãe nas k
plezanju ni spodbujal, pravzaprav je bil proti. Ko
je sprevidel, da sem se resno odloãila ukvarjati s
tem, je rekel: »âe si se tako odloãila, ti bom pa po-
magal.« Mislim, da je imel z Ïenskami v alpinizmu
slabe izku‰nje, zato ni bil preveã navdu‰en nad
mojo odloãitvijo, ampak ko sva zaãela skupaj ple-
zati, je mnenje spremenil. Delal je namreã obu-
pne »‰tante«, pa sem mu jih popravljala …
(smeh) Skupaj sva preplezala kar nekaj smeri, naj-
lep‰a pa je bil celoten greben Peuterey v Franciji,
ki si ga je od nekdaj Ïelel preplezati; takrat je bil
Ïe malo ven iz plezanja, ker se je veã ukvarjal z od-
pravami, in je bil zelo vesel, da sva ga splezala. Si-
cer pa sem tako doma kot v tujini veliko plezala z
Lidijo Honzak, s katero sva se odliãno ujeli in se
imeli na plezalnih turah prav lepo.

Je po Trisulu sledila ‰e kak‰na odprava?
Ja, ‰e na Nanga Parbat, ki pa je bila neuspe‰na.

Sicer sva pa v tistih letih poãasi Ïe zakljuãevala s
plezanjem. Nekaj ãasa sva ‰e hodila v Francijo; vãa-
sih sva tam preÏivela tri tedne poleti in kak teden
pozimi in plezala, predvsem sneg in led. Aktivnej-
‰e obdobje plezanja se je konãalo nekje leta 1988,
dokonãno pa leta 1994, ko se je rodil starej‰i sin.
Zdaj se ukvarjava z veã stvarmi, skupaj z otrokoma.
Plezanje sicer kar malo pogre‰am, ampak za vse
enostavno ni ãasa. 

Polet s Trisula (foto: Vanja Matijevec)
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Skozi temo in deÏ se vozim po samotni Davãi.
V eni od zadnjih hi‰ ‰e gori luã. Sem obãasno pri-
de druÏina ·tremfelj, Mica in Andrej ter trije otro-
ci, Katarina (23 let), AnÏe (20 let) in NeÏa (5 let).
Prijetno druÏinsko okolje je bilo razlog, da se je
veãerni klepet o alpinizmu zavlekel pozno v noã. 

Od kod ime Mica?
Od Andreja. To je posledica plezanja, zaradi

bolj‰ega sporazumevanja v steni. Mica je bolj ra-
zloãno kot Marija, posebej, ãe so vmes ovire. V za-
ãetku mi ime ni bilo najbolj simpatiãno, potem pa
sem se ga navadila.

Kako si za‰la v hribe in v stene?
Brat Tone Perãiã je bil soplezalec in prijatelj

Nejca Zaplotnika. V ãasu moje srednje ‰ole je bil
naãelnik kranjskega alpinistiãnega odseka. Prvi
del sestankov ‘se je dogajal’ na odseku, drugi pa
pri nas doma. Tam se je veliko razpravljalo, gleda-
lo diase … in tako sem se tudi sama zna‰la na od-
seku. Tam sem spoznala Andreja. Teãajnikov je bi-
lo precej, veliko smo plezali. Pokazalo se je, da
imam talent in moãne roke. Plezanje mi je posta-
lo v‰eã. Sledili so uspehi. Dokaj hitro sem napre-
dovala. Potem je pri‰el ãas za ‰tudij, meni pa je bi-
lo plezanje najpomembnej‰e. Mama je vztrajala,
da vpi‰em visoko ‰olo. Tako sem se tudi odloãila,
mami pa sem za to ‰e danes hvaleÏna. Pomemben
mejnik je bila tudi smrtna nesreãa sestre Barbare.
Prva reakcija je bila, da ne bom veã hodila v hribe.
Po pol leta sem spoznala, da to ni re‰itev. Hribi mi
vseeno toliko pomenijo, da grem z njimi laÏje sko-
zi Ïivljenje. Takrat sva se z Andrejem zavedla, da se
lahko v gorah tudi kaj zgodi, na kar prej nisva niti
pomislila. Postala sem bolj previdna. Zato izbiram
objektivno varnej‰e smeri in sem pozorna tudi pri

izbiri soplezalcev. Recimo kak‰ne âihulove Ïe ne
bi ‰la plezat …

Najveã smeri si preplezala z Andrejem. Kako
se ujameta, dopolnjujeta …?

Do rojstva hãere NeÏe sva prilagajala cilje me-
ni, tako da sva plezala ‘cug – cug’, kar pomeni, da
sva bila kot plezalca enakovredna. Cilje je obiãaj-
no izbral Andrej, pripravil je tudi opremo, sama
pa sem poskrbela za otroke. âe je bil Andrej na
odpravi – do zdaj je bil na dvajsetih! – pa sem se-
veda morala za vse poskrbeti sama. 

V zaãetku osemdesetih si zaãela s ‰portnim
plezanjem …

Ja, s pojavom ‰portnega plezanja pri nas sem
imela kar nekaj sreãe. Ker sem imela Ïe precej iz-

Pogovarjal se je Vladimir Habjan 

NajteÏje je bilo v Nosu
Marija ·tremfelj: 8848 m
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ku‰enj, tehniko in moãne prste, sem bila uspe‰na
tudi z manj dodatnega treninga. ·portno plezanje
je pripomoglo, da smo pridobili na moãi, teÏav-
nost se nam je pomikala navzgor, teÏja mesta v ste-
nah smo laÏje preplezali. 

Potem so pri‰le na vrsto Alpe …
Kot celota in tudi tehniãno je bil Walkerjev

steber v Grandes Jorasses najteÏji. Prvi dve tretjini
stene smo splezali dokaj hitro, potem pa nas je
ujelo hudo neurje in smo bivakirali. Za zadnjo tre-
tjino smo v novo zapadlem snegu porabili ves dan,
tudi sestop je bil zelo teÏaven. Leto‰nja severna
stena Matterhorna je bila tehniãno sicer laÏja, ãe-
prav je plezanje ves ãas napeto. Vendar bolj kot to
nas je pestil hud mraz, odpovedal nam je tudi ku-
halnik. Nismo predvideli, da bo tako teÏko. 

Kaj se ti je zdelo najteÏje?
NajteÏja in najtr‰a preizku‰nja je bila v El Ca-

pitanu ko sva z Andrejem plezala smer Nos. Bila
sva sicer dobro pripravljena, vendar je bila tehni-
ka plezanja, predvsem poãi, povsem drugaãna kot
sva je bila midva vajena. Vzela sva tudi premalo
opreme, predvsem vode, samo 9 litrov za tak‰no
steno … Temperatura pa se je dvignila in stena je
obrnjena na jug! Îe drugi dan sva si ‰tela poÏirke.
No, potem se je zgodil ãudeÏ. Na neki polici sem
zaãela z nogo brskati po smeteh. Med vso ‰aro in
nesnago sem pol metra globoko zagledala skrbno
zapakiran paket in tam ‰tiri litre vode … Potem je
do roba stene nekako ‰lo. 

Kak‰en spomin ima‰ na Ïensko odpravo v Pamir?
Prijeten, dobro smo se ujele in opravile prvi

samostojen pristop na Pik Komunizma, visok 7495
m. Takrat sem se prviã sreãala s tak‰no vi‰ino.

In kako jo prena‰a‰?
Na zaãetku zelo slabo. Bruhanje, zaspanost,

slabost, glavobol … Sprva sem mislila, da to ni vi-
‰inska bolezen, kasneje pa sem le ugotovila da je
in da potrebujem dalj‰o aklimatizacijo, to je vsaj
14 dni. Ko sem na odpravi na Everest drugiã pri-
‰la do vi‰ine 7500 metrov, je bilo vse v redu. 

Potem je pri‰el prvi osemtisoãak, Broad Peak …
To je bila prijetna odprava, dobro smo se razu-

meli, plezali smo v navezah po odsekih. Jaz sem bi-
la z Andrejem in Mi‰otom, t.j. TomaÏem Jamni-
kom. Vr‰ni greben je bil precej teÏji kot na Evere-
stu, kombinacija. Mi pa smo zaradi poslab‰anja
vremena hiteli in zato plezali brez varovanja. Na
vrhu smo bili le kratek ãas, potem pa takoj odhite-
li nazaj. Bila sem zelo vesela. 

Kako pa je bilo na Everestu?
Andreja in Mi‰ota so povabili zamejski Sloven-

ci, Andrej pa je potegnil ‰e mene. Tudi tu smo se
dobro razumeli. Sprva smo hoteli plezati Ameri-
‰ko smer, preplezali smo 1000 m prvenstvene sme-
ri do mesta, kjer je stal tabor 4 na‰e odprave iz le-
ta 1979. Naprej pa je bilo preveã plazovito, zato
smo se odloãili za klasiãen pristop. Tu sva z Andre-
jem spoznala, kaj pomeni motivacija. Najprej me

V steni ·piãja (foto: Andrej ·tremfelj)
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je on spodbujal, potem pa jaz njega. Andrej je Ïe-
lel priti na vrh brez dodatnega kisika, ker pa je na
JuÏnem sedlu zelo pihalo, smo nadaljevali dokler
bi paã ‰lo in to s kisikom. Potem se je veter umiril,
Andrej pa ni imel veã pravega motiva. Pa je potem
vseeno ‰lo. Na vrhu sva bila celo uro.

In sta bila prvi zakonski par na vrhu!
To sva spoznala ‰ele kasneje, po dolgem zasli-

‰evanju pri Miss Hawley. Pol ure za nama je bil na
vrhu namreã Ïe drugi par, Ameriãanka in Rus …

Zadnji osemtisoãak, do zdaj seveda, je bil âo
Oju …

To je bila najina najlep‰a odprava. Imela sva
lep cilj, SV steno, ki pa se je izkazala za preveã ne-
varno zaradi plazov. Zato sva se usmerila spet na
obiãajen dostop, na voljo pa sva imela vsega tri
dni, potem se je odprava zakljuãila. Pa je tudi tu
‰lo brez problemov. Najlep‰a pa je bila aklimatiza-
cija. Sama sva se namreã dvakrat z vso ‘robo’ od-
pravila za tri dni v popolnoma osamljeno obmoãje
in splezala na prekrasen sedemtisoãak…

Poskusila si vse zvrsti plezanja, od kopnega in
zimskega, do ‰portnega, tehniãnega, lednega ter
osemtisoãakov Himalaje. Kje si se najbolj na‰la?

TeÏko reãem, vsaka zvrst ima svojo vrednost.
Najbolj kompleksno doÏivetje je bilo na Everestu.
·e vedno pa grem najraje plezat v kopno skalo. ·e
najmanj imam rada ledno plezanje, ker se mi zdi
objektivno najnevarnej‰e. 

Kako je Ïenski kot alpinistki, si se morala kdaj
dokazovati pred moãnej‰im spolom? Ti je bilo
morda kdaj laÏje?

Tako kot v veãini ‰portov, so tudi v alpinizmu
prisotne Ïenske. So pa drugaãe grajene kot mo‰ki,
manj imajo npr. mi‰ic. To se kaÏe tudi v rezulta-
tih. Moja Ïelja je bila, da posku‰am svojo danost
maksimalno izkoristiti. Nikoli nisem imela Ïelje,
da se z mo‰kimi primerjam ali jih posku‰am pre-
seãi. To ‘Ïenskost’ sem posku‰ala ohraniti. 

S hribi sta okuÏila tudi otroke. Kako se vama
je uspelo udeleÏiti toliko odprav?

Od malega jih vodiva v hribe. Katarina in An-
Ïe sta oba ‰portna plezalca, tekmuje pa zdaj le ‰e

AnÏe. Tekmovalno obdobje je bilo svojevrsten iz-
ziv. Potovali smo po evropskih plezali‰ãih, na ta
naãin pa sem ohranjala kvaliteto plezanja. Zaradi
otrok se je bilo vedno teÏko odloãiti za odpravo.
Tu nama pomaga ‰iroko zaledje sorodnikov. Ti so
sprejeli najino udejstvovanje, ãeprav ga niso razu-
meli. Zdaj Katarina in AnÏe lahko za petletno Ne-
Ïo skrbita Ïe sama. 

Kak‰no mnenje ima‰ o dana‰nji generaciji al-
pinistk?

Ta trenutek je kar nekaj plezalk, ki so tehni-
ãno dovolj dobre in preizku‰ene tudi na vi‰inah,
tako da se ni bati za prihodnost.

Kaj pa GRS in gorsko vodni‰tvo, te nista niko-
li zanimala?

GRS ne, je zame prevelika obremenitev. Seve-
da pa naãeloma podpiram to humanitarno dejav-
nost. Z gorskim vodni‰tvom pa se v prihodnje na-
meravam ukvarjati, prijavila se bom namreã na na-
slednji razpis. To se mi zdi izziv.

Naãrti za prihodnost?
Po dveh Ïenskih odpravah v letih 1982 in 1986

bi bil ãas za tretjo Ïensko odpravo. Pri tem bi bila
pripravljena sodelovati. Naslednjo pomlad pa bi
se rada ‰e enkrat preizkusila z vi‰ino, z Andrejem
naãrtujeva vzpon na Daulagiri …

âez dobro leto, v letu 2005, bo‰ praznovala tri-
desetletnico ukvarjanja z alpinizmom. Ga bo‰ pra-
znovala podobno kot Andrej, ki je organiziral ce-
lomeseãno plezalsko turnejo po Sloveniji?

Nisem ‰e razmi‰ljala o tem. Dal pa si mi idejo!

V knjigi Vikija Gro‰lja: Odprava na âo Oju –
8201 m 1 je Stojan Burnik zapisal: »Marija pa mi je
– pa tudi drugim ãlanom – zaradi svoje umirjeno-
sti in pripravljenosti pomagati ob vsakem ãasu in
vsakomur, resniãno prirasla k srcu.« Bi kaj ko-
mentirala?

Ne vem, teÏko … (smeh).

Kaj misli‰ o Planinskem vestniku?
Vedno bolj‰i je!  

1 Planinska zaloÏba, 2002, str. 138 
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Petra Vladimirov je 29-letna Ljubljanãanka, ki
se je julija letos skupaj z odpravo Vikija Gro‰lja
povzpela na 7134 metrov visok Pik Lenin. S tem se
je vpisala na seznam tistih slabih dveh ducatov Slo-
venk, ki so se povzpele na vrhove nad 7000 m. Na-
smejano, drobno in zgovorno dekle na pogled ne
sodi v stereotipne predstave o osvajalcih polede-
nelih poboãij visokih vrhov. Poskus, da bi jo stlaãi-

li v okvir tipiãne alpinistiãne kariere nam dokon-
ãno zamaje njena zgodba in ugotovitev, da ni od
nobene ustanove »poÏegnana« alpinistka, temveã
le gorni‰ka navdu‰enka in pustolovka.

Povedala si, da si leta 2001 sama obiskala bazni
tabor takratne policijske odprave na âo Oju in da
si se tam zelo navdu‰ila nad himalajskimi gorami.
Se ti je torej v Himalaji porodila zamisel o tem, da
bi se poskusila povzpeti na katerega od vi‰jih hri-
bov? Od kod pravzaprav ideja za Pik Lenin?

Ker je na tistem trekingu pod âo Ojem moj so-
potnik zbolel, poleg tega pa se mi je pripetilo ‰e
nekaj zoprnij – od pokvarjenega gorilnika, po-
manjkanja vode itd, sem na cilj pri‰la kar sama.
Îejno in laãno so me ãlani takratne na‰e odprave
enkratno oskrbeli in v tistem res ãudovitem okolju
me je zagrabila Ïelja, da bi ‰la malo vi‰je … ampak
ne, seveda ne, tam sem bila popolnoma nepri-
pravljena. Bilo je takole: ko smo ‰li enkrat kasneje
z mojo hribovsko dru‰ãino na Mont Blanc, je nek-
do dejal, da bi ‰el na kak‰en bolj resen hrib. In
sem rekla, da jaz plezati kaj dosti ne znam in da mi
je zaenkrat laÏje izku‰nje nabirati tako: nizko ple-
zati, pa visoko hoditi. âez nekaj dni me je ta prija-
telj poklical in rekel »A ve‰, da sem na‰el en hrib,
ki je ãez 7000 in menda tehniãno lahko dosto-
pen«. Pik Lenin, super! Potem pa – saj ve‰, najprej
sanja‰, se informira‰ po internetu … On si je kar
na omaro nalepil Lenina, pa zemljevid, vse sva
na‰tudirala, kako gre pot, kako bo izgledalo, vse,
vse … Kasneje je odpovedal svojo udeleÏbo, jaz pa
sem bila ‰e vedno moãno navdu‰ena nad idejo,

Pogovarjala se je Barbara ÎiÏiã
Fotografiji: arhiv Petre Vladimirov

Ves ãas sem naglas
»guncala afne«

Petra Vladimirov: 7134 m
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prepriãana, da grem. Iskala sem moÏnost, kako in
s kom. Pokazali sta se mi dve moÏnosti. Ena je bi-
la ta, da bi se prikljuãila agenciji, ki je pod vod-
stvom Vikija Gro‰lja pripravljala prvo tovrstno –
»nealpinistiãno« – opravo pri nas. Istoãasno pa
sem izvedela, da se v Kirgizijo ponovno vraãa brat
druÏinskega prijatelja Dena, Tone Cedilnik. Po
nekaj sestankih je na‰a ekipa ‰tela pet ãlanov, ki
pa se je zaradi laÏje logistike prikljuãila Vikiju. Po-
tem sem zaãela malo bolj intenzivno nabirati kon-
dicijo … vendar ne pretirano sistematiãno.

Vseh ãlanov odprave je bilo 18, med seboj se
pravzaprav niste poznali … Kako je ‰lo?

Neverjetno je bilo … Kar se meni zdi neverje-
tno, je bilo to, da v celi skupini ni bilo nobenih
trenj. Odliãno smo se razumeli: z vsakim sodelu-
je‰, vsakogar si vesel … saj ve‰ – ko se ves ãas do-
bro poãuti‰. Na hribu je pa tako – vsak paã hodi,
kakor hodi, enega ima‰, s katerim si v navezi in v
‰otoru, cilje smo imeli pa zelo razliãne. Viki nam
je precej stvari razloÏil, kako se na gori obna‰ati,
ãesa se moramo paziti, o vi‰inski bolezni itd.

Kako je potekal vzpon in kaj je bilo najteÏje?
Nad baznim taborom smo si postavili tri vi‰in-

ske tabore, na 4400 m, 5300 m in 6200 m. Hodili

smo zgodaj zjutraj, ker je bilo ãez dan zelo vroãe;
vse se je topilo, pa ledeni‰ke razpoke … Na‰a sku-
pina, ki smo jo sestavljali Den, Tone, TomaÏ, Slav-
ka, Miha, Jani in jaz, se je odloãila, da se iz enke
ne bomo veã vraãali v bazo. Po enodnevnem po-
ãitku smo ‰li na dvojko, z Mihom pa ‰e isti dan za
aklimatizacijo skoraj do trojke. Hodili smo zelo
dobro, prav noro se nam je zdelo, kako dobro se
poãutimo. Ko smo prispeli do trojke na sedlu, od
koder vidi‰ najprej na kirgi‰ko stran, kjer je gor-
ska veriga, vmes pa ravnina, trave … tak‰na pa-
stelna, tibetantska pokrajina. Na drugi strani pa
… kar vpili smo od navdu‰enja, noro! Vidi‰ TadÏi-
kistan in vsepovsod, kamor seÏe oko, tisti ledeni
‰piãasti hribi! Iz trojke se vidi vrhnji greben, na
koncu katerega misli‰, da vidi‰ vrh. Zdi se kot na
dlani, vendar ni ãisto tako. Edini, ki ga na trojki
ni zajela evforija, je bil Tone. Ves ãas je resno ra-
zmi‰ljal in pregledoval svojo opremo. On je bi
edini, ki je vedel, da nas ne ãaka maãji ka‰elj! Po
slabo prespani noãi smo se ob treh zjutraj odpra-
vili proti vrhu. Sprva sem v hudem vetru hodila
zelo poãasi, ampak zares poãasi … kar mi je po
mojem tudi pomagalo, da se pravzaprav sploh ni-
sem utrudila. Kasneje me je prehitel Tone in sku-
‰ala sem mu slediti. Medtem so se pri ostalih zaãe-
li kazati vplivi redkega zraka in izãrpanosti, pri To-

Pik Lenin z Lukove poljane
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maÏu pa celo zelo resni znaki vi‰inske bolezni.
Greben se je grozljivo vlekel, vpra‰a‰ se, ãe je vre-
dno. Vse telo hoãe nazaj … Ampak ne, zabila sem
si v glavo, da to pa ne! Nazaj ne grem, razen ãe ne
bo kaj zares hudo narobe. Zaradi bojazni, da bi
spregledala simptome vi‰inske bolezni, sem ves
ãas naglas »guncala afne«, da bi sli‰ala, ãe se mi
sluãajno kaj zapleta jezik. 

Kaj pa obãutki na vrhu – navdu‰enje, evforija?
S Tonetom sva v sedmih urah pri‰la na vrh. Za-

radi oblakov se ni videlo skoraj niã. Prav »zamalo«
se mi je zdelo! Evforiãen si teÏko, ker si tako utru-
jen. Seveda sem bila vesela. Îe ko sva nekaj ãasa
hodila dol, so se mi na lepem ulile solze. Bolj sol-
ze sprostitve. Ko sva sreãala druge in so nama ãe-
stitali, pa je zame zadeva postajala stvarna. Zaradi
TomaÏevega resnega stanja smo ‰e isti dan sestopi-
li do dvojke, naslednji dan pa Ïe v bazo, kjer pa je
bilo potem pravo veselje. ·ele takrat je za menoj
pri‰la utrujenost. Tri dni sem samo spala in jedla.

In kako so spremljali tvoj podvig star‰i, prija-
telji?

Doma me na sreão podpirajo. Moja mama se
je ‰ele v zadnjih letih zaãela zanimati za hribe in
zdaj tudi njo vleãejo potovanja, trekingi itd. Pra-
vzaprav se mi zdi, da z mano podoÏivlja tisto, kar
je sama mogoãe zamudila. Imamo pa doma tudi
posebno navado, da tistemu, ki odpotuje, pred
odhodom v nahrbtnik podtaknemo ãudo stvari.
In tako sem sama ‰ele v baznem taboru odkrivala,
kaj vse nosim na Lenina: kozarec s Shakiro, Ïivopi-
sano plastiãno vrtnico, ozveÏilec zraka za WC …
same neumnosti.

Zdaj si okusila najvi‰je gore; ali Ïe sanja‰ o no-
vih podvigih?

TeÏko reãem, stvarem dajem ãas, da pridejo
naproti. PribliÏno vem, kaj bi rada, s tem mislim
na sedem, mogoãe osem tisoã metrov visok hrib
… ne vem. Pik Lenin je bila zame enkratna dogo-
div‰ãina. Îelim si, da najprej ta odzveni. 

Naπ novi naslov

KRAKOVSKI NASIP 4
Tel.: (01) 426 34 28

Akcijske cene Gore-tex jaken in velurjev Dumo

PrviË pri nas v prodaji πvicarske turne vezi Naxo

Turni Ëevlji Scarpa po lanskoletnih cenah

Ponovno v prodaji odliËne palice Kohla

10% gotovinski popust 
za imetnike potrjene planinske izkaznice.

V A B L J E N I !
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Kot sem si bil mislil: mesec je ponikal za gora-
mi, na nasprotni strani pa se je Ïe vzdigovalo ju-
tro. Povezane smuãi in palice sem nosil kot duhov-
nik mon‰tranco. Na drugi strani predora sem z
vlaka, kot zmeraj, pogledal krone Julijcev: bile so
rdeãe in visoke. Rojeni dan, ena sama jasnina. Va-
si, ãepeãe v ledu, Ïe natrganem, popu‰ãajoãem v
pomlad. Prijatelj spoãit in vzrado‰ãen.

Nebo je Ïarelo od bitke med
mrazom in soncem

Zaãela sva pri stari elektrarni onkraj napol
senãne Krnice, kjer se Radovna poljubkuje z blej-
skimi vasmi, preden se zateãe v Vintgar in se nato
nedaleã stran, pod jezom v Mostah, skoraj neopa-
zno posuje v spro‰ãeno Dolinko – Ïe skoraj malo
prestra‰ena, ker sva se bila tako daleã in mimo to-
liko devi‰kih ravnic pripeljala z avtom. Sneg je bil
zgoraj sipek in ble‰ãav kot morje, kadar ga ne sen-
ãijo obale; ves je Ïe popadal z vej grmovja in dre-
ves in grizel je s senãnim mrazom. Tovari‰ je imel
volneno kapo in smuãarska oãala, oba sva imela
dobre gama‰e in enako debele rokavice. Prva ne-
gotovost okornih, neprilagojenih korakov je hitro
plahnela, ãeprav se nama je najprej neusmiljeno
zanohtalo. Vse skupaj je igrivo prera‰ãalo v sladko
hlastanje, laãno vsega, kar se skoraj brez ãasovnih
zakonitosti pogovarja v jeziku prvin, v obãutke, ob
katerih bova vedno ostala napol nema, ãeprav
znane in Ïe tolikokrat preizku‰ene, da niti ne po-
sku‰ava veã ‰teti. Îe po sto metrih sva morala pr-
viã preãiti reko, pravzaprav le njeno zeleno, ma-
hovnato strugo, ki jo je bila osu‰ila elektrarna. Po-
tem sva jo rezala po ozkih in kratkih ravnicah, mi-
mo napol podrtih skednjev, tu in tam po strmih,

zara‰ãenih bregovih, ãez skalnate hudourni‰ke
struge, po gozdnih poteh, spet med lokami in me-
li‰ãi, med drevjem in pod ‰ibami grmovja, ãez Ïi-
ãnate ograje in vãasih ãez cesto. MeÏaklja in Po-
kljuka sta se zvraãali v ozko dolino, ki je neÏno vi-
jugala med prepadnimi gozdovi in osamljenimi
peãmi. Modro nebo je Ïarelo od bitke med mra-
zom in soncem, le nabrekli sledovi reaktivcev so
pusto‰ili po idiliãnosti sinjega neba.

Sredi buãanja ãiste reke sva 
sedela ...

Ta dolina se ponuja tako neoporeãno in tako
po‰teno, da meji na ãudeÏ oziroma na vpra‰anje,

Besedilo: Mare Cestnik
Fotografiji: Stane Klemenc

Smuãine ob reki
Dan v samoti zasneÏene Radovne



po snega, na napol skrepenelih pilotih ter za nji-
mi nasedlih lesnih naplavinah sva sede uÏivala ma-
lico in prijateljstvo.

»âe bi se ‰la veãkrat takole potepat, bi si pisa-
la lep‰a pisma!« je rekel moj po staÏu najstarej‰i in
najzvestej‰i drug. Kako nepreklicno prav je imel!
Razmerje, ‰e prav posebno mo‰ko prijateljstvo, ki
je brez dvoma veliko redkej‰a dobrina, kot si v svo-
jih vsakdanjih povr‰nih sklepih utegnemo prizna-
ti, ljubi dejavnost, premik, neposredno spodbudo,
tak‰no gibanje, ki ga praviloma ni mogoãe opisati
s ‰tevilkami. Skupna odprtost do narave Ïe sama
po sebi opravi veã kot pol dela. Res, le malokdaj
sva sede in v zaprtih prostorih uÏivala in si bila bli-
zu tako kakor na poteh gara‰ke hoje, s smuãmi ali
brez, in naravne samote. Srce je obsedeno s tak-
‰nimi dejanji, glava se bistri in ‰e za telo je zdravo.
BliÏina ne more biti bolj zado‰ãujoãa, dobrim
sklepom lahko verjame‰ na besedo, mirne vesti
dojame‰, kako plehke in nizkotne so vse zamere.
Ja, Ïe sva vedela, da nama bo zmanjkovalo ãasa za
vse, kar sva si bila zamislila za ta dan, ãeprav je bi-
lo ‰ele poldne, ampak sredi buãanja ãiste reke sva
sedela in se pogovarjala, dokler nama ni tudi tam
sonce u‰lo za osmukane strehe gozda.

·e en ãaj? Vsekakor.

Sonãno planjavo sva prerezala s
smuãino

Hitela sva, ne da bi hitela. Do ceste, ãez most,
po ‰ivu med travnikom in obreãnim drevjem, sko-
zi vasico treh hi‰, ki sli‰i, ãe ‰e poslu‰a, na ime Sre-
dnja Radovna, po gmajni nizkih smrek, ãez prodi-
‰ãne rokave usihajoãe reke, po brveh od vetra po-
drtih in polomljenih iglavcev. Nerada sva snemala
smuãi: prijatelj je z njimi kot s hoduljami skakal
ãez tolmune, jaz sem jih vrgel prek in s palicami
lovil ravnoteÏje, ko sem stopal po zasneÏenih de-
blih. Preizkusila sva vse vrste snega, od najbolj ju-
Ïnega, ki se je lepil na smuãi, in krhko skorjastega,
ki je najteÏji za noge, do poledenele skorje, ki dr-
Ïi, grobih kristalov, ki glasno ‰umijo, in najfinej‰e-
ga pr‰iãa, ki zadaj zasipa smuãino. Najvznemirlji-
vej‰a je bila smuka po niÏinskih gozdiãih: sneg
enakomeren in useden, izbire smeri nepre‰tevne,
a vselej prave, sose‰ãina dreves sorodni‰ka, ãe Ïe
ne kar bratska, razdalje enakomerne in ritmiãne

na katero se najbrÏ ne da povsem odgovoriti – kaj
je njeno reko obdrÏalo ãisto, polno in Ïivo. Dimni-
ki in liberalizirano proletarstvo Jesenic, poklju‰ke
‰portno-turistiãne zanke in dolgoãasna razvpitost
bliÏnje mlake z otoãkom, ki jo prodajajo kot prvo-
vrstno past podalpske mondenosti, namreã stra‰i-
jo tako blizu, da se zdi ãloveku Ïe naravnost sum-
ljivo, zakaj je ‰e niso napadli z zlato besedo trÏe-
nje. Morda je preblizu, morda vendarle celo pre-
daleã? Nemara bi morala vpra‰ati domaãine, toda
kaj, ko jih nisva iskala, pa ‰e sumila sva, da tisti
redki, ki so ‰e ostali, tukaj ne znajo biti veã doma.
Naprej torej, dokler se kaj ne pokvari, naprej z
blagimi mislimi o dragoceni samoti, dokler ne bo
treba natoãiti ãesa vroãega in zaloÏiti ãesa gostega.

Prostor za ogenj, poãitek, malico in ãaj je mo-
ral biti ob reki, zaradi drv blizu gozda, seveda na
samem, na produ, s sonãno in vsaj malo razgledno
lego ter kolikor le mogoãe slikovit in poseben. V
tej lepi dolini, ki jo le redko naseljujejo duhovi hi‰
in ki jo obvladujejo reka in nizka pogorja, ãisti in
‰e s sveÏo zimo napudrani, tak‰nega kraja ni bilo
teÏko najti. Kadilo se je od naju, ko sva se slekla,
da bi se preoblekla; od suhih oblaãil sta bili potem
dovolj samo majica in srajca, ko sva kurila ob vodi,
srkala ãaj in lovila premikajoãe se ploskve sonãave.
Naredila sva si most na prodnat otok, pokrit s ka-
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kot dihanje. Z leve naju je poãasi stisnila visoka pe-
ãina (nad njo nevidni Frãkov vrh), po cesti sva pri-
praskala mimo Psnakove Ïage in mlina, nato se
nama je svet poãasi odprl v gore in kratke alpske
doline, ki silijo proti Triglavu.

Na desno cesta na Kosmaãev preval in v Moj-
strano, skrajno levo Krma s Krmarico in v ‰ir‰em
loku Kot s Kotarico – prav pod nama in naenkrat
v nama pa ravna sonãna planjava, ki kot da je ãa-
kala samo ‰e na to, da jo prereÏeva z dolgo, ravno,
gladko smuãino. Kot bi se otroci sklenili v krog in
znotraj njega pustili prostor za igro. Zamahovala
sva mimo na redko posejanih hi‰ (pred tistimi, ki
so bile Ïive, so stale visoke skladovnice cepanic) in
ãez neprepriãljive ograde, preãkala ‰e eno globo-
ko in suho strugo ter se tam, kjer se travnik ustavi
pred obalo gozda, obrnila pod debelo travni‰ko
smreko. Seveda ne brez ognja, ãaja, malice, norãij
in zanosnih pogledov na zimsko obleãene, za ve-
ãer napravljene, v nebo zapiãene julijske oãake.

·e se je nanje naslanjalo sonce, ko sva midva
Ïe zdavnaj zmrzovala v senci in nara‰ãajoãem mra-
ku. Ni se bilo veã treba bati lepljivega snega. Ra-
hlo navzdol je ‰lo seveda hitreje, ãeprav sva le tu
in tam pu‰ãala ozke sledove svojih smuãk. Vsaj
kak‰en kilometer sva smuãala po koritu suhe reke,
debelo obloÏenem s snegom, zato pa sva niÏe mo-
rala veãkrat po suhih kamnih nepredvidljivo pre-
vozlanih reãnih rokavov. Skoz in skoz sva prepoti-
la vsa oblaãila, ãetudi hitenje ni bilo prisilno – Ïe
kmalu sem se namreã odloãil, da bom zamudil za-
dnji vlak in prespal tam, kjer mi bo kdo drug sku-
hal veãerjo. Paã, hlastala sva po tisti neminljivi le-
poti druÏenja pod streho priÏigajoãih se zvezd, v
temneãi dolini, ki se je veselila samote in ti‰ine.
Na smuãeh sva se vraãala na kraj, kjer sva prviã za-
kurila; prijatelj je toÏil, da ga bolijo ramena, noã je
zaãela skrivati ovire, v led ceste so bili zabiti ostri
ko‰ãki peska – pe‰ sva se odpravila po molãeãem,
le z vodo oglasbenem obreãju.

Lepote dneva so se shranile v
notranjost

Nisva doãakala lune, le zvezd je bilo ãedalje
veã. S smuãmi in palicami na ramah sva korakala
po daljicah, vijugah in mostovih ceste ter se ob sa-
modejnosti hoje, ki je vãasih zaplesala na nevi-

dnem ledu, Ïivahno pomenkovala o ãudeÏnih za-
konitostih Ïivljenja, o smrti in vojnah, o besedah,
vesti in po‰tenju. Z vso jasnostjo sva ãutila in vede-
la, da je za vse, kar se na tem lepem svetu dogaja
in spro‰ãa grdega, kriva odtujenost od narave, ta-
ko od njene mehkobe kot od njenih krutosti. Edi-
no ãlovek premore boÏansko sposobnost in mo-
Ïnost razsojanja, edino ãlovek ima pravico in od-
govornost, da varuje in ohranja, kar si izposoja in
od ãesar si jemlje. Vse od najneznatnej‰e osebne
akcije do planetarnih odloãitev je odvisno od te-
ga, ali soãuti‰ z drugimi Ïivimi bitji. Tako pogubna
ameri‰ka gospodovalnost kot sorodno pogubno
slovensko hlapãevstvo, na primer, oboje in vse
vmes nas sili v vsakdanjo morijo Ïivega in lepega,
ker tako malo in tako sebiãno razumemo naravo.
Je bilo torej danes okrog naju in celo v naju kar-
koli tak‰nega, kar ni bilo globlje smiselno, lepo,
nujno in odgovorno? Odgovorila sva si s kriãeãim
premolkom, ne da bi si laskala, da sva bolj‰a in
bolj zavedajoãa se.

O tem bi lahko pisal ãez robove tega in ‰e kak-
‰nega drugega papirja, a sem za veãer, ki nama je
nadgradil dokonãno nepokvarljivost krasnega
dneva, veliko raje pustil prednost tisti telesni bliÏi-
ni duha, ki jo tako dobro poznajo najine hoje.
Vsaj nekatere. Radovna bo zagotovo ostala med
veliãastnimi, naj je bila ‰e tako drobna in oãem
bliÏnjih nevidna.

Na cesti so se lepote shranile ‰e globlje v naji-
no notranjost. Z urbanim napolnjena noã je delo-
vala mraãno in tuje. Hitrost vozila je bila narav-
nost boleãa. 

Na skalni razini
Ale‰ Tacer

Na skalni razini,
sam manj‰i od zrna,
v dolino strmim.

Minljivost trenutka,
mogoãnost gorá,

Vesolje je veãno,
se vanj izgubim …



po‰teno nadiham. Vedno manj optimistiãno obra-
ãam glavo in oãi proti vrhovom okoli‰kih gora. Îe-
lim si, da bi veter pihal za spoznanje manj moãno
in da bi bele zastave na grebenu – pr‰iã, ki ga no-
si veter – vsaj za kak‰no uro nehale plapolati! Po-
navadi me tak‰en veter v hribih niti najmanj ne
moti, danes pa je po dolgem ãasu spet malo dru-
gaãe. V nahrbtniku imam namreã tudi jadralno
padalo, pa sem vedno manj prepriãan, da mi ga
bo uspelo uporabiti za hiter sestop. Na ozkem pre-
hodu med skalami, na vrhu Turskega Ïleba, kjer
piha skoraj tako hitro, zavijajoãe in hladno kot v
kompresorju, lahko naposled izstopiva na juÏno,
sonãno stran. Vsa premraÏena odloÏiva nahrbtni-
ka v zavetrje med skale in ju uporabiva za sedeÏa.
Sonce naju greje in veter naju hladi, tako da je re-
zultat izenaãen, ena proti ena. Posledica tega je,
da se ne moreva ogreti, zato raje kar nadaljujeva
proti vrhu Turske gore, pomolit nosove na sever
in povohat, kako piha veter iz Logarske doline
prek grebena.

Îe pred desetletjem in veã, ko sem zaãel oku-
‰ati slasti, radosti, nevarnosti in kot noÏ ostro me-
jo varnosti zahtevnega visokogorskega jadralne-
ga padalstva, je bila Turska gora moj neodleteni
cilj. Potem ko nama je z Rokom PreloÏnikom v
zaãetku leta 1991 – verjetno do danes edinima –
uspelo pozimi vzleteti z vrha Mrzle gore in leteti
prav do Logarjeve kmetije v Logarski dolini, se je
marsikaj spremenilo. Oprema, padala, predvsem
pa znanje o letenju, ki smo ga po ‰tevilnih zah-
tevnih poletih vedno znova bogatili. Malo nas je
bilo takih, ki smo bili sposobni zdruÏiti na prvi
pogled tako razliãni dejavnosti: alpinizem oziro-

Z Markom si previdno natikava dereze na ãev-
lje sredi Turskega Ïleba, med tesnimi stenami Tur-
ske gore na eni in Male Rinke na drugi strani tega
zanimivega prehoda. Snega, ki je v vrhnjem delu
Ïleba vedno tr‰i, je letos k sreãi dovolj za uÏiva‰ko
turno smuko. Vsaj tukaj, na ‰tajerski strani Savinj-
skih Alp, ga ne manjka. Tudi zato Ïe ãez pet minut
po strmem poboãju proti Okre‰lju mimo naju od-
smuãajo trije navdu‰enci. Krasen sonãen dan je. 

Razmi‰ljam o sestopu – preden
stopim na vrh

Turnim smuãarjem, ko se za minuto ustavijo
blizu naju, ni preveã do pogovora ali klepeta. V
senãnem Ïlebu namreã z vsako prehojeno stopi-
njo, vsak meter vi‰e na poti proti robu tesnega
prehoda, moãneje in hladneje piha. Medtem sem
navlekel nase Ïe vsa oblaãila, ki jih imam s seboj,
pa me kljub hitri hoji ‰e po‰teno zebe. Vseeno se
moram ustaviti vsaj vsakih 30, 40 korakov, da se
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Besedilo in fotografiji: Silvij Morojna

Zimski dan nad 
Logarsko dolino

Gore iz ptiãje perspektive
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ma gorni‰tvo in letenje. Pa vendar so se mi naãr-
ti ves ta ãas neverjetno prepletali. Plezanje in le-
tenje nad visokimi grebeni sem nekajkrat zdruÏil
tudi na alpinistiãnih odpravah in z veliko adrena-
lina v krvi vdihaval redki zrak na sedem tisoã me-
trih s tri tisoã metri praznine pod podplati. Spo-
mini na mirne jutranje polete in vedno zahtev-
nej‰e pristanke so mi zaposlili misli, ko sva z Mar-
kom med sunki vetra sestopala nazaj proti Okre-
‰lju.

Svoboden kot gorska ptica ... 
·e sam ne vem, od kod se mi je prikradla neu-

mna misel, da bi lahko od tam, s spodnjega dela
Turskega Ïleba, vseeno poskusil. Seveda odleteti
in ne samo preprosto sestopiti z driãanjem po riti
do Zaspanega hriba, ãeprav bi bil tudi to svojevr-
sten uÏitek. Progo za hitrostno bobanje so najini
predhodniki Ïe dobro utrdili in speljali naravnost
navzdol. Prav zato se ustavim na vrhu velikega bal-
vana sredi oÏine Ïleba, odloÏim nahrbtnik in stre-
sem njegovo vsebino na sneg. Kaj veã od velikega
rdeãega zavoja s padalom in nujne gorni‰ke opre-
me – prve pomoãi, ãelne svetilke, fotografske
opreme, plazovne Ïolne ter rezervnih rokavic – ta-
ko nisem vzel z seboj. Medtem je tudi Marko pri-
smuãal do mene, zato mu v nekaj besedah razlo-
Ïim, zakaj gazim ‰iroko, dolgo in plitvo polico v
globoki, puhasti sneg. V nastalo oÏino bom zatla-
ãil spodnji del zgornjega roba padala in ga utrdil
s kepami snega. ·u‰teãe blago bi mi sicer prepro-
sto zdrsnilo po beli preprogi mimo mojih nog sko-
raj ãisto v dolino. Samo tako lahko nekako razpro-
strem kupolo padala na strmem poboãju. Pod
njim uredim vrvice za kolikor toliko varen vzlet.
Rdeãa tkanina se kot kri odbija od slepeãe beline
snega. V nekaj minutah imam padalo pripravljeno
in vrvice razpletene. ·e skok k nahrbtniku po le-
talni sedeÏ, potem pa si z vajenimi gibi previdno
zapnem zaponke na letalnem sedeÏu. Tak‰nem,
ãisto preprostem, brez kevlarske za‰ãite in rezer-
vnega padala. »Kaj prehudega se danes Ïe ne sme
zgoditi!« si mislim sam pri sebi, ko zdrsnem v glo-
bok sneg proti nosilnim trakovom padala z dvema
vponkama. Ravno takrat jo po gazi navzgor prima-
ha ‰e nekaj mimoidoãih. »Raf! Glej ga! Strela! Si
pa res zna‰ izbrati ãas, ko se spet sreãava!« ves nav-

du‰en vpijem znancu, tudi jadralnemu padalcu,
na uho. Na mojo nesreão v tako ãudovitem dnevu
nihãe nima s seboj fotoaparata, svojega pa sem si
Ïe zdavnaj obesil okoli vratu in ga skril za zadrgo
vetrovke. Pa tako rad bi ‰e kdaj videl svoj vzlet z
drugimi oãmi.

Pripnem se, Marko in Raf pomagata dvigniti
rob padala, ko zaãutim, da je po poboãju navzgor,
proti meni, zapihal veter. Ne razmi‰ljam preveã o
smiselnosti svojega poãetja, raje se z nekaj okorni-
mi koraki poÏenem navzdol v globoki sneg. âe-
prav se mi pri vsakem gibu moãno ugreza, se vse-
eno premikam naprej. Zaãutim, da se je padalo
dvignilo, me zaustavilo in zaãelo dvigovati. Znan



in zavijem ven, stran od grebena. Zaãne se zraãni
ples, rodeo nad grebeni in Okre‰ljem, ko i‰ãem
zraãne luknje s spu‰ãajoãim se zrakom. S padalom
posku‰am na mestih, kjer me ne dviga, kroÏiti v
ostrih in ozkih zavojih, samo zato, da bi izgubil vi-
‰ino. Pogled na Frischaufov dom, okoli‰ke hribe
in zasneÏene vrhove je krasen, vendar za obãudo-
vanje ravno zdaj nimam ãasa. Kljub negotovemu
poloÏaju pospe‰eno pritiskam na sproÏilec fotoa-
parata in se posku‰am kislo nasmehniti v objektiv.
Ples in tekma z vi‰ino ter zraãnimi masami, ki se
prek Kamni‰kega sedla in Brane valijo v Kamni‰ko
Bistrico, trajata nekaj minut. Z malo sreãe bi jo
lahko popihal naravnost v Ljubljano, ãe me ne bi
prej dostavili kar v Kliniãni center, pod rentgen.
Ko me znova zaãne dvigovati, se naposled odloãim
za tvegano pot. Odletim naravnost ãez Okre‰elj
proti Mrzli gori, vedoã, da me za grebenom lahko
ãakajo neprijetni rotorji – ali pa tudi spu‰ãajoã se
zrak. Bolj ko se pribliÏujem poboãju, bolj sem ne-
gotov, napet in pripravljen, da popravim, kar bi se
takrat ‰e popraviti dalo. 

Na mojo sreão in zadovoljstvo se ne zgodi niã.
Z nekaj zavoji sem vedno niÏe, zrak se tukaj obãu-
tno hitreje spu‰ãa, zato odletim kar naprej, prek
slapa Rinka. Ozek trak vode toãno med mojimi no-
gami pada v rahlem loku, sam pa se odpeljem na-
prej proti severni steni Planjave. âeprav jo je sneg
po‰teno pobelil, ga je vseeno premalo za plezanje
v Beli grapi, eni izmed najlep‰ih sneÏnih smeri nad
dolino. Ob steni znova zaãutim dvigajoãi se zrak,
vendar ni veã dovolj moãan, da bi me po‰teno in
hitro dvignil. Zato nad zasneÏenimi smrekami pre-
prosto letim naprej. Hitro se odloãim, da bom pri-
stal ob domu Elektrokovina, na veãji jasi, ki jo
obrobljajo Ïice elektriãne napeljave. Na desni se
kot ‰irok curek ob vznoÏju Rjavãkega vrha dviga za-
ledeneli slap Sku‰njava, na drugi strani doline pa
se pne ãez previs Gajstni slap. Plezalcev pa v lede-
nih trakovih vseeno ne opazim, ko znova pospe‰e-
no izgubljam vi‰ino. Z zadnjimi zavoji popravljam
dolet in nizko nad tlemi podrsnem belo preprogo.
Vse skupaj se ustavi, padalo se nesli‰no spusti na
sneg, sam pa zadovoljno obstanem in maham sta-
rej‰i gospe, ki je fotografirala moj pristanek. Ste Ïe
kdaj bili zadovoljni in brez Ïelja samo zato, ker
imate vse kosti cele in glavo ‰e vedno na pravem
mestu? Presneto spro‰ãujoã obãutek! 

zvok mi pove, da je desna stran kupole dramati-
ãno grobo podrsala po balvanu. Vsega tega mi je
Ïe ãez nekaj trenutkov malo mar. S komandnimi
vrvicami moãno zavrem padalo in v nekaj trenut-
kih me odlepi od poboãja. »Letim, spet letim!«
odmeva od sten. Takoj nato zaãutim, da dana‰nji
polet sploh ne bo ‰ala, preprost skok s poboãja v
dolino ali na jaso sredi Okre‰lja.

Do jase nad zasneÏenimi vrhovi
Takoj ko zavijem na desno, proti Szalay-Geri-

novemu grebenu Turske gore, Ïe ãutim, da me
moãan severni veter dviga ob steni. Pogled na
oblake, ki se neverjetno hitro premikajo prek vrha
Mrzle gore in KriÏa, mi pove vse. »Ljubi Bog, sa-
mo naj me ne dvigne previsoko!« si pravim; ta sta-
vek postane Ïe kar nekak‰na molitev in ne samo
preprosta pro‰nja. ·ele zdaj se zavem, da prav ne-
marno visim v sedeÏu in da me nerodni nahrbtnik
neudobno ti‰ãi v hrbet, veliki fotoaparat pa v prsi.
Kljub temu okorno preprimem komandno vrvico
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Ko se v kratkih zimskih dnevih oziramo po sla-
botnem soncu, lenobno zapremo oãi in se preda-
mo lahkotnim sanjarijam, ki nas ponesejo nekam
daleã, v toplo, zeleno, di‰eão deÏelo. Pozimi
2002/03 sem imel priloÏnost uresniãiti svoje dol-
goletne sanje in sem jo preÏivel na juÏni polobli,
natanãneje na Novi Zelandiji. Med dvomeseãnim
obiskom, ki je seveda minil tako hitro kot jutranja
kavica, sva s Kristino prepotovala oba otoka in na-
redila veã izletov. Predvsem sva se osredotoãila na
naravo, kajti Nova Zelandija je bila in je deÏela pti-
ãev in ãudovitih naravnih lepot: skrivnostnih jezer,
ãistih rek, neskonãnih obal, narodnih parkov, ipd. 

Prvi treking po parku 
Abel Tasman

Najbolj‰i naãin potovanja in odkrivanja narav-
nih lepot po Novi Zelandiji je lastni prevoz. V Auc-
klandu sva najela avto in odbrzela v sonãno in ze-
leno pokrajino Waitanga. V Wellingtonu sva se vkr-

cala na trajekt in v 3 – urni razburkani voÏnji pri-
plula na juÏni otok, v majhno, a lepo mestece Pic-
ton. Odrinila sva proti 100 km oddaljenemu naci-
onalnemu parku Abel Tasman, ki je svetovno znan
po ãudovitih plaÏah in obalnem trekingu. Odloãi-
la sva se za dvodnevni treking, ki poteka po obali
in lepem naravnem deÏevnem gozdu. V Novi Ze-
landiji je 16 nacionalnih parkov in nadzor nad nji-
mi ima D.O.C.1. V vsakem parku je dovoljeno kam-
piranje na posebej oznaãenih mestih in prenoãe-
vanje v planinskih koãah. Te so ponavadi brez skr-
bnika, videti so kot veãji bivaki. Dovoljenje za pre-
noãevanje oz. kampiranje se kupi na informacij-
skih centrih D.O.C.-a, ki poleg prodaje nudijo tudi
svetovanje in obilico informacij. Treking po Abel
Tasmanu je lahek, saj ni veãjih in zahtevnih vzpo-
nov, vroãino pa lahko preÏenemo s kopanjem v

Besedilo in fotografiji: Aljo‰a Dornik

DeÏela dolgega belega
oblaka

Potepanje po Novi Zelandiji

Najvi‰ja gora na severnem otoku Mt. Ruapehu 

1 D.O.C. pomeni Department of Conservation, ki ima podobne
pristojnosti kot pri nas Zavod za ohranjanje naravne in kultur-
ne dedi‰ãine.



Za zahodno obalo je znaãilno deÏevno vreme,
kar sva midva tudi okusila. Celih 10 dni, kolikor
sva potrebovala za pot preko zahodne obale, je de-
Ïevalo, s kratkoãasnimi izjemami sonãnega vreme-
na. Tako nisva imela lepega razgleda na veliãastne
JuÏne Alpe, ki potekajo v nekaj 100 kilometrskem
grebenu vzporedno z zahodno obalo. Na tem
obmoãju se nahaja tudi najvi‰ji vrh Nove Zelandi-
je – Mt. Cook (3754 m), ki pa je bil ves ãas skriv-
nostno obdan z oblaki. 

Uniãeni gozdovi
Avtohtonih gozdov na Novi Zelandiji ni veliko,

saj je ãlove‰ka roka botrovala k njihovemu poseku
Ïe od prihoda Maorov, intenzivno pa se je izseka-
vanje zaãelo z naselitvijo belega ãloveka. Poleg izse-
kavanja pa je beli ãlovek prinesel in naselil doma-
ãe Ïivali: maãke, koze, svinje, zajce, podgane, mi‰i,
podlasice, oposume, ki so naredile ogromno ‰ko-
do rastlinam in Ïivalim, predvsem tistim ptiãem, ki
niso imeli kril (npr. kiwi, moa, waka). Îivali so po-
jedle mnogo podrasti, kar je ogrozilo uspevanje
gozda, tako da so morali postreliti na tisoãe koz in
pra‰iãev. Danes je veãina avtohtonih gozdov in ra-
stlinskih vrst zavarovanih – vsaj tistih, ki so v drÏav-
ni lasti. Mnogo gozdov je na Ïalost prepu‰ãenih na
milost ali nemilost njihovim lastnikom, saj trenu-
tno ‰e nimajo zakona, ki bi urejeval ravnanje priva-
tnikov s svojo zemljo. Na potovanju sva sreãevala
mnogo posekov, ki so bili ponovno pogozdeni z
neavtohtono vrsto – najveãkrat nam domaão smre-
ko, ker najhitreje uspeva, ne prispeva pa k obnovi-
tvi avtohtonega gozda. Celotni pokrajini Otago in
Cantenbury sta brez gozdov; so le gola poboãja,
posejana z razliãnimi vrstami trav, grmiãevja in li-
‰ajev. DrÏava se moãno trudi, da bi ponovno uspe-
val avtohtoni gozd. Posledica ukrepov vlade so za-
to ‰tevilni zavarovani nacionalni parki in rezervati,
kjer je poseg v gozd strogo nadzorovan. 

Avtohtoni gozd je biotsko zelo bogat. Razteza
se po celi Novi Zelandiji. Njegove znaãilnosti so,
da je zimzelen, ima gosto podrast, veliko mahov in
li‰ajev. Prviã sva se sreãala z velikansko praprotjo,
ki zraste tudi do 5 m visoko. V tovrstnih gozdovih
se najlaÏje izgubi obãutek za ãas, saj te popeljejo ti-
soãe let nazaj ali na domi‰ljijski izlet v deÏelo ‘Gos-
podarja prstanov’. 

turkizno modrem morju. V parku sva videla tjulne
in delfine, ki so navajeni vsakodnevne horde turi-
stov. Imela sva lepo sonãno vreme, popotnikov pa
je bilo na zaãetku decembra Ïe kar veliko.

Zahodna obala juÏnega otoka 
Po trekingu sva odrinila na zahodno obalo ju-

Ïnega otoka, ki slovi po divji obali, skrivnostnih za-
livih, nedostopnih gorah, zapu‰ãenih rudnikih zla-
ta in ogromnih nenaseljenih podroãjih – predstav-
lja nekak‰en divji zahod. V 19. stoletju se je po celi
Novi Zelandiji, predvsem pa na juÏnem otoku, ra-
zlila mrzlica po zlatu. Nastali so ‰tevilni zlatokopi, ki
so ‰e danes odprti za turiste. Najin prvi stik z zaho-
dno obalo je bil na oceansko pe‰ãeni Wharariki
plaÏi, ki se nahaja ob 25 kilometrskem rtu Farewell
Spit, ki je naravni rezervat za kolonije galebov. Na
plaÏi sem pri‰el na bliÏino 2 metrov speãemu tjul-
nu, ki se je predajal popoldanskemu spancu. Tjul-
ne se Ïe na daleã vonja, ker imajo znaãilen moãan
vonj – vonj po odpadkih. Nasploh je kolonij tjulnov
v Novi Zelandiji veliko, veã na juÏnem otoku.
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Ledeniki
V JuÏnih Alpah je na stotine ledenikov. Naj-

bolj znana sta Franz Josef Glacier in Fox Glacier,
katera sva tudi obiskala. Zaradi deÏevnega vreme-
na sva se sprehodila le do konãne morene. Lede-
nika sta v primerjavi z evropskimi brati manj‰a in
niã kaj posebnega. Tukaj sva imela prvo sreãanje z
znamenito gorsko papigo – kea, ki je zelo druÏa-
bna, najraj‰i pa se posladka z gumijastimi deli bri-
salcev za vetrobransko steklo, kar sva se na lastne
oãi prepriãala na nekem parkiri‰ãu v Fiordlandu.
Kea spada med roparske vrste papig, saj hrano
‘fehta’ od turistov, podobno kot galebi na vzhodni
obali, njen jedilnik pa sestavljajo tudi razni volu-
harji, mi‰i, in sorodne Ïivali. 

Po ledenikih sva prispela do konca cestnih po-
vezav na zahodni obali. Preãila sva 900 metrski
prelaz Haast in od‰la proti meki adrenalinskih
‰portov – Queenstownu, ki leÏi ob sinje modrem
jezeru Wakatipu. 40 km od Queenstowna je pre-
ãudovita vas Glenorchy, ki je izhodi‰ãe za ‰tevilne
trekinge po Mt. Aspring nacionalnem parku. Mt.
Aspring nekateri poimenujejo novozelandski Mat-
terhorn, saj zaradi stoÏãaste oblike vr‰nega dela
spominja na vi‰jega evropskega brata. Sprehodi
po pisanih travnikih, ki jih obdajajo molãeãe gore,
ovite v sneÏno prevleko, so pravi balzam za du‰o.

Fiordland
Naslednji izlet je bil v najbolj deÏevni predel

Nove Zelandije – Fiordland. Kot Ïe samo ime po-
krajine pove, so glavna znamenitost fjordi. Na tem
obmoãju se zadrÏujejo oblaki praktiãno ãez celo
leto. Nenehno deÏuje veã kot 200 dni v letu in
sneg lahko preseneti niÏje leÏeãe kraje tudi v pole-
tju, kajti dnevne temperature se gibljejo od 10˚C
do 20˚C. Najbolj znan fjord je Milford Sound, ki
slovi po znameniti strmi gori Mitre Peak, ki se
vzdiguje direktno ob ustju fjorda. Ne‰teti slapovi,
ki jih polnijo sneÏi‰ãa ob vi‰jih predelih, se zlivajo
v fjorde in ledeni‰ke kotanje. Na tem podroãju
poteka tudi najbolj znan in obiskan treking po
Milford tracku. Prenoãi‰ãa v koãah in rezervacija
prostorov za kampiranje na Milford track so v
glavni sezoni razprodana Ïe dneve vnaprej. Zra-
ven potekata malo manj znani, a prav tako lepi
Hollyford track in Kepler track. Na slednjo sva se

za pol dneva podala tudi midva. Skoraj vsak narav-
ni rezervat, planinska pot ali naravna znamenitost
je vidno oznaãena na obcestnih tablah. Na izhodi-
‰ãu poti so najveãkrat osnovni podatki o poti
(smer, opis poti in ãas), zemljevidi obmoãja in ra-
zliãne informacije o (za‰ãitenih) rastlinskih in Ïi-
valskih vrstah, geolo‰ke znaãilnosti ali opis po-
membnih zgodovinskih dogodkov. Tovrstno in-
formiranost sva sreãevala po celi Novi Zelandiji.
Tudi po planinskih poteh ima‰ tu in tam uãne ta-
ble o rastlinstvu, Ïivalstvu, geografiji, zgodovini in
kulturni krajini. Edina pomanjkljivost so slabo
oznaãene poti, predvsem tiste, ki niso mnoÏiãno
obiskovane. Sistema markiranja, ki ga imamo pri
nas, tam ne poznajo. Planinske poti na glavnih
‘trackih’ (npr. Milford track, Abel Tasman track)
so oznaãene s smerokazi in plastiãnimi trikotniki
pritrjenimi na drevesa, ki so bolj redko posejani.
Ampak zaradi goste podrasti poti ni veliko. Pro-
blem pa je, ko pride‰ na razpotje in ne ve‰ katero
pot ubrati. Prav to se nama je zgodilo v neobljude-
nem Awa Awa Rata Reservu, kjer sva na razpotju
po uri hoje izbrala napaãno pot, kar sva hitro ugo-
tovila in se vrnila po isti poti na izhodi‰ãe. 

Veãinoma so poti neoznaãene in za hojo je po-
trebno imeti dober zemljevid, ki je na voljo v vseh
D.O.C. informacijskih toãkah. Pametno se je z
osebjem posvetovati o stanju na planinskih poteh,
saj so nekatere dobesedno opu‰ãene, nikjer pa to
ni oznaãeno. Nama se je zgodilo, da sva po 2 urah
hoje po trnovi poti, ki so jo ogla‰evali na lokalnih
bro‰urah Kauaeranga rezervata, in bi naju mogla
privesti do slapa, morala odnehati. Pot je bila opu-
‰ãena, gosto podrastje pa jo je ãisto prekrilo, tako
da prvotni potek ni bil razviden. Vse le ne more
biti popolno, saj bi odvzelo ãar popotovanja. 

Severni otok
Najina pot se je od Fiordlanda drÏala vzhodne

obale juÏnega otoka, kjer sva se bolj posveãala oba-
li, pingvinom, toplicam, turistiãnim znamenito-
stim. Naslednjiã sva v hribe za‰la na severnem oto-
ku, v Tongariro nacionalnem parku, ki pokriva
gorsko obmoãje nekdanjih vulkanov. Mt. Ruapehu
je s svojimi 2796 m najvi‰ja gora na severnem oto-
ku. Njen vrh je vkovan v veãni led in sneg. Na vzno-
Ïju ãez celo leto obratuje smuãi‰ãe, ki pa je bilo za



da. Tam ni markantnih nacionalnih parkov. Izje-
ma je kauri coast, ki je znana po mogoãnih kauri
drevesih, ki imajo obseg debla tudi do 16 m in do-
Ïivijo starost do 2000 let. 

Koristne informacije 
o Novi Zelandiji

Nova Zelandija sestoji iz severnega in juÏnega
otoka. Ima 3,8 milijona prebivalcev, najveã jih je
na severnem otoku. Njihova valuta je novozeland-
ski dolar, ki je vreden okoli 118 SIT.

Raziskovanje Nove Zelandije je najbolj‰e z la-
stnim prevozom. Najem avtomobila ni drag (sta-
rej‰i avto dobite Ïe po 140 NZ$/teden). Za dalj‰i
ãas je bolje kupiti starej‰i avto in ga nato prodati.
Zaradi deÏevja in nenadnega preobrata vremena
je priporoãljivo imeti s sabo topla in nepremoãlji-
va oblaãila in obutev. Najcenej‰a prenoãi‰ãa so
kampi (8–12NZ$/osebo). Vsi kampi imajo
opremljene kuhinje in pralnice. Vsak kamp ima

ãasa najinega obiska zaradi slabega vremena zapr-
to. Zaradi orkanskega vetra se nisva odpravila na
enega najlep‰ih enodnevnih planinskih izletov –
Tongariro crossing, ki preãi ugasli vulkan Tongari-
ro in smaragdna jezera. Sva pa zato raziskala po-
gorje Mt. Tongariro, ki je zaradi bogatih vulkan-
skih kamnin preãudovito. Vulkanska aktivnost se
danes odraÏa v ‰tevilnih gejzirjih, izvirih tople vo-
de, vroãih blatnih studencih in vonju po Ïveplu.
Zaradi velike prisotnosti kremena so ‰tevilni poto-
ki obarvani v modrikasto-beli barvi, kar daje pose-
ben ãar pokrajini. Blizu nacionalnega parka se na
dolÏini 50 km raztezajo ‰tevilne doline, kjer si je
moÏno ogledati na‰tete naravne pojave. âlovek je
pametno izkoristil darilo narave: Novozelandci so
prvi na svetu zgradili elektrarno, katere glavni vir
je topla voda. Veliko privatnih hi‰, kampov, mote-
lov in hotelov ima bazene in potoke s toplo vodo,
ki priteka iz notranjosti zemeljske skorje.

Obisk Nove Zelandije sva zakljuãila z ogledom
Kauri gozdov in rta Peringa severno od Aucklan-
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tudi bungalove, ki so po 30 NZ$. Glavna sezona je
ãas poletnih ‰olskih poãitnic: od 15. decembra do
konca januarja. V tem ãasu je veliko turistov, tako
da je potrebno prenoãi‰ãe v hostlih, sobah ali mo-
telih vnaprej rezervirati (za kampe to ni potre-
bno). Prijetno je potovati tudi izven poletja: sever-
ni otok ima mile zime, na juÏnem pa lahko v zim-
skem ãasu obi‰ãete kak‰no od velikih smuãi‰ã.  

Planinske poti so dobro oskrbovane, le mar-
kirane niso. V D.O.C.-u dobite koristne informa-

Veliko imen jim dajemo. Nekateri govo-
rijo o planinah, drugi prisegajo na hribe,
tretji v sivem vsakdanjiku sanjamo o tiho-
ti gora. Na‰a misel pa vedno roma k iste-
mu cilju, k istim obãutjem: tja, kjer nas ve-
dno ãaka tako moãno zaÏelena prostost,
tja, kamor nas vleãe Ïelja po pristnem sti-
ku z naravo. Tam, v gorah, je vir na‰e mo-
ãi. âeprav ga najdemo ‰ele z utrujenimi
nogami in zasoplim dihom, nam oÏivi zaspa-
no du‰o in napolni omamljeno telo. Vsako
sreãanje je malce drugaãno, vsakiã temu
‰irnemu oceanu veãne ti‰ine in samote
podarimo drugaãne drobne misli. Lepo
nam je tam med gorami, kjer ãas izgubi
svojo moã ter se preteklost in sedanjost
zlijeta v isto ãa‰o. Tedaj se nam pred oãa-
ranimi oãmi odpirajo dotlej nevidna vrata
v pozabljeni svet; neprehojena pot ali ne-
preplezana stena postane kljuã do nepo-
zabne pustolov‰ãine. Gore nas torej na-
hranijo. Tako prihajamo domov pote‰eni in
zadovoljni. Vendar pa se nam vrnitev iz
objema gora vsak dan bolj zdi kot nasilno
iztrganje iz naroãja brezskrbnega otro‰-
tva. Vsakdanje Ïivljenje se tedaj spremeni
v hrepenenje po vnoviãnem snidenju z za-
vetnikom, ki nas vedno ãaka tam, kjer kri-
ãeãe mestne luãi izgubijo moã.

Fotografija igra v tem odnosu med
ãlovekom in gorami pomembno vlogo. Slike

namreã niso le sredstvo za obujanje spo-
minov ali golo zapisovanje dejanskosti. Ne,
njihova izraznost in pomen segata veliko
dlje. S svojo negibnostjo namigujejo na
smrtnost in kruto minljivost, ki jima ãlovek
ne more ubeÏati. Nanju nas opozarjajo tu-
di gore. Njihova veãna nespremenljivost
pa v nas ne zbudi tudi vedno enakega od-
ziva. Tako kot ob vsakem obisku gora ima-
mo tudi ob vsakem vnoviãnem pogledu na
fotografijo drugaãne misli. Zato nam sli-
ka enkrat kaÏe le brezobliãno gmoto ska-
lovja, drugiã uÏivamo ob trdoÏivosti pla-
ninske roÏe, tretjiã nas popelje v domoto-
Ïno razmi‰ljanje o izgubljeni sorodni du‰i.

Vendar pa slike ne segajo samo v gle-
dalãevo du‰o. Pod povr‰jem skrivajo tudi
intimni svet fotografa, njegov pogled, Ïe-
lje in nagnjenja. Fotografija torej ni le re-
alistiãen posnetek, ampak boji‰ãe minljive-
ga in neumrljivega, ujeta zakladnica ãu-
stev in spominov. Toliko moãnej‰a je, toliko
bolj ekspresivna, ãe s seboj nosi tudi ko-
‰ãek gora. Tedaj nam fotografija omili ko-
prnenje po novem snidenju z gorami. Tedaj
ni veã le zvijaãen ãlovekov poskus, da bi ujel
skrivnostno naravo Ïivljenja. Tedaj foto-
grafija slavi veliãino Ïivljenja, ãlove‰kega
nemira v svetu veãnega naravnega ravno-
vesja. 

Aljo‰a Rehar

cije o stanju na planinskih poteh in koãah ter
nacionalnih parkih. Info toãke imajo v vseh ve-
ãjih vaseh. Strupenih Ïivali ni. So pa zelo sitne
pe‰ãene muhe (sandfly), ki nenehno pikajo in
ne odnehajo niti po nanosu repelenta. Navkljub
poletju ni hude vroãine, kot jo poznamo pri
nas. Temperature se lahko dvignejo tudi ãez
30˚C, vendar se tudi hitro spustijo ob deÏevnem
vremenu. Morje ima na severnem otoku pribli-
Ïno 20˚C.  

Gore – fotografija – Ïivljenje
Fotografija omili koprnenje po snidenju z gorami



Marko Lukiã, 
alpinist in ‰portni plezalec:
Po tako dobrem in prijaznem
letu, kot je bilo leto‰nje, prav
velikih Ïelja za novo leto niti
nimam. Da ne bi bilo
po‰kodb, ki bi me ovirale pri
plezanju, da bi bilo kaj lepega

vremena in ãasa in da bi se na‰a druÏina lepo
imela, drugo pa potem tako samo pride.

Pavle Kozjek, alpinist:
Îelje za leto 2004? Osebne: da
se ne bi ãisto zasedel na ses-
tankih, da bi poleti spet
pogledal v manj znane Ande
in da bi se konãno spravil k
nekemu dalj‰emu tekstu,
zgodbam izpod previsa. Vsem

ljubiteljem gora pa Ïelim pravih doÏivetij in
upam, da nas nova Evropa ne bo prikraj‰ala za ãas,
ki bi ga radi preÏiveli med vrhovi.

Alojzija Korbar Tacar,
generalna sekretarka
Planinske zveze Slovenije:
V letu 2004 si Ïelim miru in
dobronamernega sodelovan-
ja. Pozitivno sodelovanje in
pomoã bosta nujno potrebna,
saj imamo veliko projektov.

Îelim si, da bi imeli dovolj ãasa za analizo celot-
nega stanja in pripravo projektov. Evropa bo z
drugaãno politiko financiranja zahtevala ãas,
znanje in denar. PZS potrebuje tri strategije:
kratkoroãno, srednjeroãno in dolgoroãno.
Promocija v javnosti, javno udejstvovanje, da ne
reãem povezovanje, pa je danes »dirigent«, ki
nam pomaga tudi pri vkljuãevanju v zakonske
okvire. Îelim si, da bi nam drÏava bolj pomagala
pri realizaciji dejavnosti. Aktivni smo tako v pro-

V uredni‰tvu Planinskega vestnika smo nekatere ljubitelje gora povpra‰ali o Ïeljah za prihajajoãe leto
2004. Vpra‰anje je bilo za vse enako, in sicer: »Kaj si Ïelite kot ljubitelj gora v letu 2004?« Poglejmo, kaj
so nam odgovorili.

Franci Savenc, urednik
spletne strani Gore ... ljudje:
Kaj drugega kot zdravje, da bi
lahko nadaljeval razvoj na‰ih
planinskih dveri gore-
ljudje.net, ki v novi verziji
zaãenjajo ‰esto leto spletnega
informiranja. Da bi nam uspe-
valo biti ‰e naprej aktualni, da

bi se razmahnil krog sodelavcev in da bi zaãeli ust-
varjati Leksikon, Kroniko, Splet in druge zbirke,
ki jih naãrtujemo.

Boris Strm‰ek,
alpinist in publicist:
Pravzaprav isto kot vsako
leto: preÏiveti ãim veã
trenutkov s prijatelji in
najbliÏjimi v naravi, spoznati
in doÏiveti veliko novega ter
seveda preplezati kak‰no zan-
imivo smer. Upam tudi, da

bo uspela odprava v Himalajo, pa ‰e kak‰en skrit
naãrt, povezan z visokimi stenami in vrhovi. âas
bi Ïe bil, da dokonãam knjigo o svojih alpinis-
tiãnih poteh. Ja, pa seveda, da bi bilo ãim manj
teÏav v Ïivljenju na splo‰no. To Ïelim tudi vsem
preostalim. Pa da bi vsi hodili v gore varno, saj je
tako najlep‰e.

Tanja Grmov‰ek,
najuspe‰nej‰a alpinistka 
leta 2002:
Moja Ïelja za prihodnje leto
je: ‰e veã tako zanimivih in
uspe‰nih odprav, kot je bila
leto‰nja na Kitajsko. Za vse
druge pa: »Plezat’, plezat’ je
treba, pa manj ,nakladat’ za
‰anki.« âim veã uÏivanja v ste-
nah in gorah!

Îelje … Ïelje … Ïelje …
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mociji turizma kot pri preventivi. Toliko o mojih
videnjih, Ïeljah, naãrtih za Planinsko zvezo. Kako
daleã so mi v tem hipu gore, ki jih tako ljubim, a
mi jih obilica dela le ‰e redko pribliÏa. Vse te
napore pa mi izdatno poplaãajo tudi planinska
dru‰tva, vodstva zveze in naãelnikov, ki jih znajo
ceniti.

Stane Klemenc,
alpinist in popotnik:
Îelja in ciljev je kar nekaj, rad
bi spet obiskal Arktiko, se
povzpel na Ararat, veã let Ïe
odlagam ogled Korzike,
pripravljam treking v Peru,
Bolivijo in âile, jeseni spet

vodim turo v Argentino, od juga do severa.
Kak‰na ideja ali Ïelja se bo porodila ‰e pozneje.
âe bo vse v redu z zdravjem in v sluÏbi, potem
upam, da jih bom nekaj uresniãil. Tebi,
uredni‰tvu in bralcem Ïelim enako - naj se vam
izpolni ãim veã Ïelja.

MatjaÏ Jeran, 
‰portni plezalec:
BoÏiãku sem za drugo leto
naroãil, naj name priklene
vsaj ‰est prijateljev (Ur‰o,
Nastjo, Roka, MatevÏa, Marka,
Jureta), s katerimi skupaj
‰tudiramo na ljubljanski uni-

verzi in tudi sicer skupaj »pametno« izkori‰ãamo
prosti ãas. Na svojih krilih naj nas popelje pod
Trango tower in nam nakloni dobro vreme v veãi-
ni dvomeseãnega poznopoletnega obdobja.
Naroãil sem mu tistih nekaj milijonov, ki jih potre-
bujemo za to, in nekaj kosov oblaãil ter rokavic, da
nas ne bo zeblo. Upam, da nas bo usli‰al. 

Bojan Rotovnik, predsednik PD ·o‰tanj
Leto 2004 bo za na‰e dru‰tvo pomembno leto,
zaznamovano s koncem prvega stoletja na‰ega
obstoja v prostoru in ãasu. Konec nekega obdobja

je udobno izhodi‰ãe za pre-
gled Ïe prehojenih poti ter za
brezmejen pogled z vrha gora
na morje priloÏnosti, ki leÏi
pred nami. Skupno osvajanje
vrhov nam daje moÏnost
markiranja poti na naãin, ki
vodi k vsebinsko bogati,
kakovostni mnoÏiãnosti. Îelja je veliko, morda
celo preveã! Ena izmed pomembnej‰ih je, da z
varnim in zanesljivim korakom organiziramo
vsakomeseãne prireditve, s katerimi bomo lokalno
in tudi malo ‰ir‰o javnost opozorili na pomemb-
nost planinske ideje vãeraj, danes in jutri.

Stanko Klinar, publicist:

Silvestrske Ïelje
(v Pre‰ernovi meri)

Ak’ Ïelje bi veljale kaj,
bi Ïelel tri reãi.
Fajn sneg, fejst grif, ãvrst ‰trik
bile bi Ïelje tri.

âemu, povej, ti bo fajn sneg?
Napregel bi smuãi.
Îe stara pesem poje mi,
da kamenje za dilce ni.

âemu, povej, ti bo fejst grif?
Me stena veseli.
Za tiholaznika pa zdravo ni,
ãe v ‰oder odleti.

âemu, povej, ti bo ãvrst ‰trik?
Da bo kot struna pel,
ko sonaveznik nad menoj
ga z moãno roko bo napel.

Le-te so moje Ïelje tri
in drugih v mojem srcu ni.
Zalil za rast jih le ‰e bo
en gvaÏek z dobro mislijo.

Pogovarjala sta se: Mateja Pate 
in Vladimir Habjan

za leto 2004
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sko razgibavanje. âeprav je bil Stane kar malo
proti plezanju v plezali‰ãu, se je takrat popolno-
ma navdu‰il zanj in kratke, s teÏavnostjo zaãinje-
ne smeri so postale stalni del najinih priprav na
zahtevnej‰e plezanje. Ob vseh urah, ki sva jih
prevozila z avtomobilom, dostopih in sestopih
sva se imela ãudovito priloÏnost spoznavati in od-
krivati drug v drugem nekaj, ker naju je ‰e bolj
zbliÏevalo. V tistih trenutkih sem razumel, zakaj
je tako lepo imeti stalnega partnerja v navezi.
Spoznavala sva se seveda tudi ob plezanju; vãasih
sva brez besed preplezala kak‰no smer, toda na
koncu sva bila vesela, da sva to storila skupaj.
Vãasih besede preprosto ne pomenijo niã, treba
je najti drugaãen stik, in za to morata biti dva, ki
se na neki naãin dopolnjujeta, sprejemata in ra-
zumeta.

Hudiãev steber pred tremi 
meseci

BliÏali so se moja poroka, poroãno potovanje
na gorato Korziko in vrhunec letne alpinistiãne
sezone. Na skrivaj sva mislila na âopov steber v
Triglavu, ki je Staneta enkrat grobo zavrnil. To je
bil motiv, da sva plezala ‰e veã, in porajala se je
ideja, da bi ‰e pred poroko, kot fant, preplezal ‰e
eno pravo klasiãno smer. 

Vedno, ko sem pogledal Prisojnik, sem se spo-
gledoval z njim, stebrom, ki kipi v nebo. Prelepo
hladno jutro je postalo ‰e bolj hladno, ko sva s
parkiri‰ãa opazovala svoj cilj in sku‰ala razvozlati,
kje naj bi plezala. »Ni drugega, treba je iti gor in
pogledati!« je dejal in Ïe sva drvela proti temni
steni. Pokazalo se je, da dobro pozna smer, saj jo
je leto nazaj Ïe preplezal, in prvi razteÏaji so pote-
kali v obiãajnem tempu, brez teÏav. âudovita, to-
da naporna zajeda naju je prva malo ogrela in po-
vzroãila, da sva zaãela popolnoma uÏivati v tem,
kar najraje poãneva. Sledilo je nekaj razteÏajev
»lahkega« sveta. Varujem na stoji‰ãu v luknji, ko
Stane pleza naprej po kru‰ljivem terenu, in kaj
kmalu ga ne vidim veã, ker je na vrhu kamina.
Edini stik ostane poãasi drseãa vrv ... Soãna kletvi-
ca, vrv mi hitro drsi skozi roke, kup padajoãega
kamenja in v naslednjem hipu ga vidim, kako z
veliko hitrostjo pada mimo mene. Po glavi mi ro-
ji vse mogoãe, ãakam ... ãakam, da bo vrv zategni-

Kratek stavek – besedi, ki potrdita domnevo,
uresniãita Ïeljo in razveselita prijatelja. To sta be-
sedi, ki sem ju iz prijateljevih ust sli‰al velikokrat,
saj je bil tak‰en, da ni Ïelel nikogar razoãarati.

Kanjon Paklenice pred letom dni
Z Majo se sama potikava po kanjonu, saj so vsi

oddrveli domov zaradi obilnega deÏja, ki je padal
prej‰nji dan. I‰ãeva koga, ki bi imel podobno Ïeljo
kot midva – plezati. Stene so suhe, vreme primer-
no in prav nesramno bi bilo zapraviti tak‰en dan
za kaj drugega kot plezanje. Kot Marija se mi pri-
kaÏe visoka, suha postava z belo ãelado. Pa to je
Stane! Po kratki formalnosti v eni izmed ‰portnih
smeri Ïe stojimo pod Nosorogom in si izpolnjuje-
mo veliko Ïeljo po plezanju. Kdo bi si mislil, da je
ta dan zaãetek kratkega, vendar zelo intenzivnega
prijateljstva. Prej sem ga poznal samo kot tihega
mo‰kega, ki stopi »na ferajn« in ob zaãudenju
drugih na‰teje vse vzpone, ki jih je opravil v za-
dnjem tednu. 

Po preplezani smeri in obvezni pijaãi sem za-
ãutil, da si z njim ‰e Ïelim plezati. In tako je tudi
bilo. Pri‰la je zima, treningi v telovadnici, turni
smuki, zaledeneli slapovi in vse to predvsem z
njim. Zaãelo se je plesti prijateljstvo, ki ni bilo pov-
sem obiãajno, pa nama je morda zato toliko veã
pomenilo.

Plezali‰ãe Weinzodl 
pred pol leta 

Prvi res topli sonãni Ïarki poãasi segrevajo
skalo in Weinzodl je kot ustvarjen za popoldan-
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Besedilo: Tadej Kosmaãin

Ve‰ da!
Spomin na soplezalca 1

1 Stane Brezovnik (1953–2003), umrl v nesreãi na Hudiãevem
stebru
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lo in ga bom ustavil. Tega trenutka ni in ni. Na-
enkrat moãan poteg vrvi, s hrbtom udarim v ste-
no, klin odfrãi po zraku, Ïelim si, da bi vzdrÏal. Ti-
‰ina. Kot da se pred nekaj trenutki ne bi zgodilo
nekaj groznega. âutim, da je nekaj hudo narobe,
pretiho je. 

Poskrbim za svojo varnost, naredim vse, kar se
da, kliãem prijatelja, toda odgovora ni. Ko se spu-
‰ãam k njemu, slutim najhuj‰e. Pomagam, nare-
dim, kar lahko, a sem Ïal nemoãen. Sedem na po-
liãko in ãakam – ãakam, da naju re‰ijo iz te gro-
zljivke. Helikopter z re‰evalci prileti in naju odpe-
lje iz stene, vendar je od dveh prijateljev ostal sa-
mo eden. Ko stopim na trdna tla na Vr‰iãu, se se-
sujem, kot se sesuje kroÏnik, ki pade na tla. Razle-
tim se na tisoã ko‰ãkov in nikakor ne morem do-
jeti neãesa – da ga ni veã. Ostal je tam, kjer je bil
najraje – v hribih, stenah.

Rotewand pred tednom dni
Îivãen sem, ko mi vrv polzi med rokami in

gledam soplezalca, ki meter za metrom premagu-
je smer, ki sva jo s Stanetom Ïe preplezala. Prviã
po nesreãi to poãnem. Trudim se, da obãutki ne
bi prevladali nad telesom; teÏko je. Ob tem in ve-
liko drugih trenutkih se spomnim nanj, na njego-
vo jekleno voljo in besede »Ve‰ da! Mora iti.« 

Postanem moãan, premagam teÏave in se ve-
selim novih dni, novih doÏivetij in novih smeri.
Hvala ti! 

Planinski vestnik, revija za ljubitelje gora
OObb ppllaaããiilluu ããllaannaarriinnee ppllaanniinnsskkii oorrggaanniizzaacciijjii zzaa lleettoo 22000044 pprreejjmmee vvssaakk ããllaann ttuuddii nnaarrooããiillnnii--
ccoo nnaa PPllaanniinnsskkii vveessttnniikk.. 

Planinski vestnik (kratica je PV) velja za najstarej‰o slovensko revijo in najstarej‰e pla-
ninsko glasilo na svetu, ki izhaja redno vsak mesec. Prva ‰tevilka je iz‰la 8. februarja
1895, torej izhaja Ïe veã kot sto let. Planinski vestnik je zaãel izhajati kot glasilo Sloven-
skega planinskega dru‰tva (SPD), danes pa je glasilo Planinske zveze Slovenije. V vseh
obdobjih je bil ogledalo ne samo dela planinske organizacije, paã pa tudi gorni‰ke kultu-
re, splo‰nih razmer in doÏivljanja gora Slovencev. 

Kak‰no vsebino prina‰a? Revija je res raznovrstna, saj v njej najdete informacije o naj-
pomembnej‰ih dogajanjih v planinstvu, od organizacijskih, dru‰tvenih in gospodarskih pa
do ‰portnih, odpravarskih in drugih, predloge za izlete in alpinistiãne vzpone, strokov-
ne ãlanke iz zgodovine planinstva, geografije gorstev, planinske in alpinistiãne potopi-
se, ãlanke o naravi in varstvu le-te, leposlovne prispevke, pesmi in slovstvene ocene, pa
tudi nasvete o opremi, varni hoji in plezanju, ideje za obiske tujih gora v sose‰ãini in po
svetu, trekinge, turno smuãanje. Skratka, PV je namenjen vsem, ki se aktivno in odgo-
vorno udejstvujejo v naravi in gorskem svetu.

VVaabbiimmoo vvaass,, ddaa ppoossttaanneettee nnaarrooããnniiccaa//nnaarrooããnniikk PPllaanniinnsskkeeggaa vveessttnniikkaa,,
nnaajjssttaarreejj‰‰ee sslloovveennsskkee rreevviijjee,, rreevviijjee zzaa lljjuubbiitteelljjee ggoorraa!!

UUrreeddnnii‰‰ttvvoo PPllaanniinnsskkeeggaa vveessttnniikkaa::
Vladimir Habjan (odgovorni urednik), Andrej Stritar (namestnik odgovornega urednika),
Marjan Brade‰ko, Marjeta Ker‰iã - Svetel, Andrej Ma‰era, Mateja Pate, 
Emil Pevec (tehniãni urednik), Tone ·karja, Adi Vidmajer
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Srednja peã in imenoslovje, 
povezano z njo

V 11. ‰tevilki Planinskega vestnika 2003 ste

objavili fotografijo gore Srednja peã, 1920 m

(1930 m), v neposredni bliÏini Stola v Karavankah.

V ozadju je na desni vidna Begunj‰ãica s tako ime-

novanim Smoku‰kim plazom, povsem levo pa gre-

ben Ko‰ute.

Opisa poti na Srednjo peã ne najdemo tako

rekoã nikjer. V Planinskem vodniku Karavanke (S.

Klinar) - ãetrta, spremenjena in dopolnjena izda-

ja, 1997 - najdemo skromen opis pri ‰tevilki 430

(opis dostopa do Pre‰ernove koãe na Stolu od

Planinskega doma na Zelenici po SPP): »Od stiãi-

‰ãa s koro‰ko potjo je tudi najkraj‰i pristop na

Srednjo peã, 1920 m: po skalnem grebenãku brez

poti v 15-20 minutah na vrh.« Opis dopolnjujem ta-

kole: Dostop vodi po brezpotju in je po skalnem SZ

grebenu treba nekoliko poplezati (1. stopnja), ne-

kaj je tudi ru‰evja. SZ greben lahko zaobidemo

tako, da se spustimo nekoliko na juÏno stran in

poi‰ãemo prehod ãez meli‰ãe in skozi ru‰evje

(steãine) ter se po strmem travnatem skrotju

povzpnemo naravnost na vrh. Tod je moÏen tudi

sestop po dolini za Srednjo peãjo v Zagon, k Tin-

ãkovi lovski koãi (na zgornjih meli‰ãih zasledimo

steãino, nato gremo skozi gozd; niÏe ulovimo ste-

zo, ki vodi od Tinãkove koãe na sedlo ·ija in Vrta-

ão - nemarkirano). Raj za gamse! Tudi Srednja

peã je izreden razglednik! Severna stran je izje-

mno prepadna. Dostop priporoãam le dobro izur-

jenim planincem, vajenim brezpotja in laÏjega ple-

zanja, brez vrtoglavice. V megli ni priporoãljivo!

V juliju 2000 je PD Îirovnica na Srednjo peã na-

mestilo liãno skrinjico z vpisno knjigo. Iz vpisov in

vtisov je razvidno, da je vrh skrajno redko obiskan.

Tako naj tudi ostane, za planinske sladokusce, lov-

Slikovna uganka

Kako poznamo 
na‰e gore?

Zima je tu, po vrhovih je

sneg. Kateri vrh v Julijcih je

na sliki, narejeni s teleobjek-

tivom? Od kod je slikan? Re-

‰itve po‰ljite na Uredni‰tvo

PV, p. p. 214, 1001 Ljubljana ali

na pv@pzs.si. Poskusite

poslati do 25. v mesecu, ko

konãujemo redakcijo prihod-

nje ‰tevilke.

Re‰itev iz novembrske ‰tevilke:
Pravilne re‰itve so nam poslali: Dario Dominko, Jure Golob, Branko Jakliã, Tonãka KajdiÏ, Mitja Pol-

ka, Alenka in JoÏe RoÏiã, Barbara ·ket - Motnikar in Andrej Vogrin, ki so toãno ugotovili, da je na sliki

Srednja peã (1930 m) in da je bila fotografija posneta s poti med Pre‰ernovo koão in Zelenico, nekoliko

nad mestom, kjer se ji prikljuãi pot iz Celov‰ke koãe. Oreh pa je bil oãitno kar trd, saj smo dobili tudi ‰ti-

ri napaãne re‰itve. Z zelo zanimivim pismom pa nas je razveselil tudi Du‰an Rajgelj iz Zabreznice. Objav-

ljamo ga kar kot samostojen ãlanek. Spet pa smo po koncu redakcije prej‰nje ‰tevilke dobili ‰e nekaj

pravilnih odgovorov na oktobrsko uganko. Da je bil na sliki Lipnik, so nam pravilno odgovorili Valentina

Bijol, TomaÏ Polak, Robert Pirih in Jure Golob.
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ce in ljubitelje neokrnjene narave, ki zaradi bliÏnje

»avtoceste« na Stol ne doÏivijo pravega miru.

Naj mi bo dovoljeno v nadaljevanju podati kra-

tek pogled na zgodovino imenoslovja, ki se nana-

‰a tudi na Srednjo peã.

V ãlankih Imenoslovje okrog Begunj‰ãice in

Stola dr. Jakob Pre‰ern v PV 1933 opisuje, da se z

Malega Stola odcepi stranski greben, ki drÏi do

toãke 2147, s katere se zelo razdrapane peãine

spu‰ãajo proti JV. Vzhodno od te je osamljena

mogoãna skala, toãka 1930, ki je bila v njegovem

spominu vedno le Srednja peã in je bila znova ta-

ko oznaãena (Knafelãev naris). Pre‰ernov vodnik

Kralj je zaradi zanimivosti povedal naziv Orgeljce,

morda pa tudi ime za razdrapano poboãje, pada-

joãe s toãke 2147, ki jo je oznaãil kot Orliãe ali Or-

lice (po gnezdi‰ãu orlov v peãevju); pri tem ni mo-

gel ugotoviti imena Rigeljc za toãko 2147, vendar

ga tudi ni mogel zanikati. (Po Pre‰ernu naj bi dr.

Henrik Tuma toãko 1930 poimenoval Orgeljce.)

Dr. Henrik Tuma v glasilu Gore in ljudje

(11,12/1947), v ãlanku K imenoslovju Stolove skupine,

med drugim pi‰e, da sta z vodnikom Kunãiãem

ugotovila, da je kota 2147 m Orgelãe (Orgelce), in

sicer na gornjem delu Zabre‰ko-Sel‰ke Orgelãe,

na juÏnem robu pa Doslov‰ko-Brezni‰ke Orgelãe.

Srednja Peã od te strani je po Tumi pravi kal, t.j.

preklani vrh. Nad ovinkom v Zagon pod Srednjo

peãjo je stala nekdaj koro‰ka pastirska koãa. Do

tam so Koro‰ci imeli

pravico do pa‰e, torej

so pasli med Srednjo pe-

ãjo in Velikimi vrati.

V PV 1/1953 dr. Josip

·a‰el ugotavlja, da je

zemljevid z napisom

Osterreichische karte

1:25 000 - 211/2 Windisc-

hbleiberg (Herausgege-

ben in Wien; Kartenbe-

richtigung 1941; einzelne

Nachtrage 1948) prine-

sel povsem nove nazive v

prikaz sveta ob drÏavni

meji od Visoke Zelenice

do zahodnega konca Ko-

‰ute. V oãi bode novo neobiãajno ime Deutscher

Berg, 2118 m, na drÏavni meji. V vseh avstrijskih

kartah je bilo na tem mestu ime Vrtaãa ali Ver-

tatscha. ·a‰el ugotavlja, da je v vseh prej‰njih av-

strijskih specialkah 1 : 75 000 ime Deutscher Berg

veljalo za neki rogelj v vzhodnem poboãju Malega

Stola, menda z vi‰ino 1930 m. Sam se spominja, da

so mu v mladosti (‰e v prej‰njem stoletju) doma-

ãini kazali ta rogelj, ãe‰ da se tam najdejo najlep-

‰e planike, da pa so ãeri nevarne. Pri iskanju

»edelbajsa« se je neki Nemec iz ·t. Vida tam ubil,

zato je rogelj dobil ime Nem‰ki vrh. Tako je golo

nakljuãje zaneslo to ime na to zakotno, malo opa-

zno toãko. Po prvi svetovni vojni je nepriãakovano

oÏivelo in leta 1922 je Vodiã kroz jugosl. Alpe prviã

izrinil starodavno Vrtaão z imenom Nem‰ki vrh.

Tako je po ·a‰lu ime Deutscher Berg verjetno po

pomoti na‰lo svoje vzvi‰eno mesto na predmetni

karti.

Enako povzema dr. ·a‰el v ãlanku Usodno ime

(PV 11/1954): da je avstrijski risar karte pripisal vr-

hu 1930 m (Srednja peã), ki je pri Koro‰cih dobil

ime Nem‰ki vrh, znak Deutscher Berg. Domneva,

da je kak lovec ali gozdar zanesel kukaviãje jajce

in med pastirji raz‰iril ime Nem‰ki vrh na Vrtaão,

Rudolf Badjura pa ga je leta 1922 prviã zapisal.

Tudi med domaãini v Îirovnici je Vrtaãa (Viso-

ka Vrtaãa), 2181 m, poznana kot Nem‰ki vrh.

Du‰an Rajgelj

Srednja peã s poti skozi Zagon na sedlo ·ija
(foto: Du‰an Rajgelj)
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IZLET

Vi‰evnik in sosedje
Oblegan zimski 
dvatisoãak

Na sreão imamo pri nas
nekaj dvatisoãakov, ki tudi
pozimi niso pretrd oreh in jih
lahko obi‰ãemo brez zaple-
tenih in zelo zahtevnih alpinis-
tiãnih dejanj. Taka je skupina
vrhov nad Rudnim poljem na
Pokljuki z Vi‰evnikom na ãelu.
Vi‰evnik, 2050 m, stoji malo
odmaknjen od glavnega gre-
bena, ki loãuje Pokljuko od
globoke doline Krme. Nanj se
je pozimi z ustrezno opremo in
znanjem po veãini moÏno
vzpeti brez posebnih teÏav.
Vendar pozor: razmere se
lahko hitro spremenijo in
postanejo smrtno nevarne,
zato se tudi Vi‰evnika vedno
lotevajmo z ustreznim spo-
‰tovanjem. Njegova soseda
sta Veliki Dra‰ki vrh, ki je tudi zlahka
dostopen, in Mali Dra‰ki vrh; ta je Ïe neko-
liko tr‰i oreh, priporoãljiv le za alpiniste.
Vi‰evnik in Veliki Dra‰ki vrh sta tudi izvrst-
na turnosmuãarska cilja.

Izhodi‰ãe: Cesta na Pokljuko je pozimi
pluÏena in zato prevozna do Rudnega polja;
tam sta voja‰nica in ‰portni center. Turo
tako zaãnemo na parkiri‰ãu, le da je ob
lepih zimskih dnevih pogosto prenapol-
njeno.

Obiãajna pot na Vi‰evnik: Po step-
tani cesti slab kilometer do Ïiãnic, nato ob
njih navzgor po dolinici, ki se na vrhu obrne
proti levi in izteãe na ravninici Zlate vode.
Tam na levo, na razgledno sleme, in nato
po njem na desno v vr‰na poboãja Vi‰evni-
ka. Na vr‰nem grebenu na levo in zadnjih
nekaj metrov na vrh (precej strmo in
izpostavljeno). V dobrih razmerah uro in
pol do dve uri.

âez Srenjski preval: Kot zgoraj do
Zlatih vod, tam na desno okoli Vi‰evnika na
kra‰ki svet na severni strani, po njem na
Srenjski preval (nanj se da tudi z Jezerc,
glej opis poti na V. Dra‰ki vrh) in z njega na
levo po grebenu na Vi‰evnik. Zahtevno, pla-
zovito, zadnji del izpostavljen. Samo za zelo
izku‰ene. Dve uri do dve uri in pol. 

Veliki Dra‰ki vrh: Najprej naprej po
cesti z Rudnega polja, potem pa po marki-
ranem kolovozu proti planini Konj‰ãici;
ãeznjo naprej do kotanje Jezerca pod
Dra‰kima vrhoma. Tam na levo po dolini
proti Studorskemu prevalu, pred njim na
desno v juÏna poboãja vrha in po njih do
vrha. Plazovito! Z Rudnega polja v dobrih
razmerah tri do ‰tiri ure.

Mali Dra‰ki vrh: S Srenjskega prevala
naravnost navzgor; v pol ure pridete na
vrh. Zahtevno, zimski alpinistiãni vzpon! Z
Rudnega polja tri ure do tri ure in pol. 

Besedilo: Andrej Stritar 
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ÎIVLJENJE GORA

dne biologe, arheologe, etnologe, narodopisce, li-
terate, demografe, ‰portoslovce, uãitelje in socio-
loge. Vsak s svojo zgodbo o tem, kako so njego-
vi/njeni predhodniki dolga desetletja odkrivali
znanje, kako so sami celo delovno dobo skrbno in
natanãno objavljali svoja opaÏanja, kako so iz svo-
jega lastnega nahrbtnika prehranjevali tuje kolege
in kako so s kleno slovensko besedo zmanj‰evali
belo liso na raziskovalnem zemljevidu.

Triglavski narodni park 
ni bil nikoli resniãno na‰

Kaj vse smo ta dan sli‰ali, videli, kaj se nam je
usedlo v spomin in nam vihralo misli? V prostor in
ãas nas je s kratko, a uãinkovito projekcijo odli-
ãnih diapozitivov in umirjeno, a nadvse polno be-
sedo postavil JoÏe Miheliã. Sledili so mu nastopi

Besedilo: Borut Per‰olja 
Fotografija: arhiv Geodetskega in‰tituta Slovenije

Diagonale Triglavskega
narodnega parka

Bi AljaÏ danes kupil kar cel park?

Raziskovalni duh - tista prvinska in neodtuj-
ljiva Ïelja po spoznavanju oblike, odkrivanju
delovanja, preverjanju moÏnosti obstoja - je
vgrajen v vsako ãlovekovo dejavnost. Prav
zato ne verjamem uradni gorni‰ki zgodovini,
ki doma in po svetu uãi, da so ljudje gorski
svet odkrivali predvsem zaradi nuje, poveza-
ne z golim preÏivetjem, ne pa tudi zaradi nu-
je, povezane z duhovno, kulturno ali - bog ne
daj - ãustveno praznino. S tisoãletnim pogla-
bljanjem znanja postajajo pomembni odtenki:
posamezni ozave‰ãeni gorni‰ki avtorji tako
pravijo, da so nekateri vzponi opravljeni »do-
kumentirano prviã«, to pa odpira vrata mo-
Ïnosti, da je pred prvimi uradnimi osvajalci
na vrhu stal tudi predprvi in predpredprvi …
Do tak‰nih odkritij pa vodi samo ena pot -
temeljita obravnava ‰iroke palete gorske
problematike z intenzivno izmenjavo izsled-
kov in pogledov.

Znanstvena skupnost je pod humanistiãnim
pokroviteljstvom Znanstvenoraziskovalnega cen-
tra Slovenske akademije znanosti in umetnosti na
(prvem?) znanstvenem in strokovnem posvetu z
naslovom Triglavski narodni park ugriznila v ki-
slo jabolko, ki nam ga je - drÏavljanom in prebi-
valcem Slovenije - nastavila ozka interesna skupi-
na. Med tistimi, ki so ugriznili vanj z zaverovanim
obãutkom nekoga, ki stvar dobro pozna in je zato
lahko upraviãeno samozavesten, najdemo geo-
grafe, varstvenike narave, urejevalce prostora, tu-
ristiãne delavce, krasoslovce, geologe, hidrologe,
geomorfologe, geodete, botanike, gozdarje, vo-

Okrasni okov voja‰kega pasu iz 4. in z 
zaãetka 5. stoletja s Polance (Zadnji Vogel)



sinergiji ãloveka in narave sestavlja nevidno, a
krepko prisotno ãetrto dimenzijo parka. Ta je te-
sno sklenjena v dojemanju in pojmovanju narav-
nega in duhovnega, fiziãnega in metafiziãnega,
predmetnega in simbolnega prostora. Podrobno
smo se seznanili z vlogo turizma in rekreacije, s
podcenjenostjo izobraÏevalnega vidika parka, z
motivi za obiskovanje gora, z zaposlitvenimi mo-
Ïnostmi in z zavedanjem tujcev, da je na‰ park v
primerjavi z veãino drugih okolij v Alpah ‰e zelo
dobro ohranjen. Strinjali smo se, da nas v obstoj
parka nihãe ne sili, ãe pa ga imamo, potem ga
sprejmimo za svojega in z njim Ïivimo brez prikri-
tih zasebnih interesov. 

Vrednota; ãemur priznava kdo
veliko naãelno vrednost in mu 
zato daje prednost

Okrog 80 do 90 aktivnih udeleÏencev in poslu-
‰alcev posveta je tako s svojo lastno iniciativo in
brez kakr‰ne koli spodbude tistih, ki odloãajo o
stvareh, iz razliãnih zornih kotov izostrilo pogled
in izlu‰ãilo nova in utrdilo starej‰a spoznanja o na-
‰i biti. Na podlagi raziskovalnih doseÏkov smo bili
enotni v oceni, da je zavarovano obmoãje Julijskih
Alp izjemna naravna, druÏbena in kulturna vre-
dnota. Srãika vsega pa je prebivalstvo, ki na obmo-
ãju parka v razliãnih obdobjih leta Ïivi pod gora-
mi, na gorah in v gorah. Znanost in stroka doka-
zujeta nujnost ohranjanja ponekod prvobitne,
drugod pa kulturne pokrajine. Hkrati pa opozar-
jata, da ne poznamo izsledkov o delovanju veljav-
nega zakona in projekcije, kak‰ne bodo posledice
novih re‰itev. S privzgojeno znanstveno natanãno-
stjo smo ugotavljali, da je postopek sprejemanja
novega zakona obrnjen na glavo: najprej smo do-
bili predlog zakona, potem razdrobljeno razpravo
vpletene javnosti (ki se je morala organizirati in
odzvati sama) in na koncu ‰e znanstveni posvet. 

Obãutki po posvetu so na las podobni tistim
na vrhu gore: vloÏili smo svoje lastno znanje in
trud in se v dobri druÏbi razgledali naokrog. âaka
nas ‰e naporen sestop, druga pomembna polovica
vzpona. Noge so utrujene, pot je strma, k spotika-
nju pa silijo tudi polena (le od kod so se vzela?),
ki leÏijo povsod po poti …

Milana OroÏna Adamiãa, Marjete Ker‰iã Svetel,
Janka Humarja in Martina ·olarja. Uvodniãar je
bil tudi Bo‰tjan Anko, ki je izhajal s stali‰ãa, da Tri-
glavski narodni park ni bil nikdar sprejet kot stvar
vseh Slovencev. Vpra‰al se je, ali smo zanj priprav-
ljeni Ïrtvovati 150 SIT, kolikor stane kepica slado-
leda. (V pomoã pomoÏni raãun: celotni proraãun
javnega zavoda Triglavski narodni park zna‰a v le-
tu 2003 300 milijonov SIT. To je polovica zneska,
ki ga bo letos za svoje delovanje porabil Ko‰arkar-
ski klub Union Olimpija ali nekaj manj od prora-
ãuna rokometnih ekip Mobitel Prule in Pivovarna
La‰ko.) In tako je bila o vrednosti parka utrta rde-
ãa nit, ki smo jo razpredali dobrih sedem ur. 

Kraljestvo; obmoãje, kjer je kdo
neomejen gospodar

Naravoslovci so poroãali o tem, da je obmoãje
parka eno najbolj vroãih jamarskih raziskovalnih
obmoãij na svetu in da je zaradi varstvenega reÏi-
ma odliãna referenca za ocenjevanje vplivov po-
dnebnih sprememb. Izvedeli smo, da je geolo‰ki
razvoj v obdobju jure tudi na kratke razdalje
(obmoãji Mangarta in doline Triglavskih jezer)
raznolik in da je poledenitveno nihanje debelje-
nja in taljenja Triglavskega ledenika pojav, ki se
dogaja vso geolo‰ko zgodovino. Spomnili smo se,
da so k odkrivanju slovenskih Alp veliko prispeva-
le botaniãne raziskave (zato so poimenovanja ra-
stlin po na‰ih krajevnih imenih in raziskovalcih
svojevrstni spomeniki), ki so privedle tudi do usta-
novitve alpskega botaniãnega vrta Julijana v Tren-
ti z okrog 600 razliãnimi vrstami. Z gozdarskega vi-
dika smo spoznali obmoãje Male Pi‰nice, pelodna
analiza nam je razkrila shranjena sporoãila visokih
barij na Pokljuki, vodna biologa pa sta nas potopi-
la v onesnaÏenost 14 visokogorskih jezer. 

·tevilãno uravnoteÏen, vsebinsko pa enako pe-
ster, je bil tudi druÏboslovno-humanistiãni del. Ar-
heolo‰ke najdbe na planinah in ob poteh prek
gorskih prelazov zasledimo Ïe iz obdobja mezoliti-
ka (8000-5000 let pr. n. ‰t.), ‰e starej‰i pa je arhe-
tipski Ïivinorejski kulturni krog, ki sledi letnemu
naravnemu ciklu menjave letnih ãasov. Stara bese-
dna umetnost, ki je kljub spremenjenemu naãinu
Ïivljenja ‰e Ïiva, je ljudsko pripovedovanje. Gre za
delãek velikanskega duhovnega premoÏenja, ki v
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Marko Prezelj je star 38 let. MoÏ, oãe, fotograf, gor-
ski vodnik in univ. dipl. ing. kemijskega inÏenirstva, za-
poslen v ‰portni enoti Slovenske vojske. Pleza 22 let in
od tega Ïe veã kot deset let spada med najbolj‰e sve-
tovne alpiniste. Njegov prodor je bil leta 1991 z vzpo-
nom (opravil ga je z Andrejem ·tremfljem) po juÏnem
razu na JuÏni vrh Kanãendzenge (8472 m), ki ga pozna-
valci uvr‰ãajo med najbolj‰e himalajske vzpone vseh
ãasov. Epopeja jima je kljub »outsiderskemu« znaãaju
med Francozi prinesla takrat prviã podeljeno alpini-
stiãno priznanje Zlati cepin. Takoj naslednje leto je
ista naveza mojstrstvo potrdila s prvim vzponom na
devi‰ki, a moãno oblegan Menlungtse (7181 m). Marko
se od tedaj dokazuje na vseh podroãjih z odliãnimi
vzponi v Himalaji, Patagoniji, Yosemitih in Alpah. Z no-
bene odprave se ni vrnil povsem praznih rok. Po Span-
tiku leta 2000 je znatno pozornost svetovne alpinisti-
ãne javnosti spet vzbudil leta 2001 z novo smerjo v ju-
Ïni steni Denalija (6194 m). Na Aljaski sta s Stephanom
Kochem naredila korak naprej v tamkaj‰njem pleza-
nju. Izkoristila sta polarni dan in v 52 urah preplezala
(iz baze prek vrha nazaj v bazo) 3000 metrov visoko
steno po novi, tehniãno zelo teÏavni smeri. Vzpon je bil
nominiran za Zlati cepin. Leta 2002 je uspel z medna-
rodno odpravo preplezati novo linijo v juÏni steni Nup-
tseja v Himalaji, a se jim je vrh izmuznil zaradi slabega
vremena. Letos se je odloãil za Karakorum in lepotca
tamkaj‰njih gora, Ma‰erbrum (7821 m). Prav ta od-
prava, Markova nemirna narava in trdna stali‰ãa so
bili veã kot zadostni razlog, da sem preÏivel z njim »po-
govorni« dan. Dopoldne ob kavi pri njem doma v Ka-
mniku, popoldne pa plezaje v DolÏanovi soteski. 

Mark, pred dobrimi tremi meseci si se vrnil iz
Karakoruma. Cilj male odprave, v kateri sta bi-
la ‰e Matic Jo‰t in slovensko govoreãi Ameriãan
Steve House, je bil Ma‰erbrum. Mnogo alpinistov

pozna goro zaradi atraktivnega videza. Kako bi
nam malo bolj natanãno opisal cilj? 
Gre za res izzivalno, 7821 m visoko goro, ki na vse stra-
ni kaÏe lepo, piramidno obliko. Na‰ cilj je bil preplezati
SZ steber. Naravno, ‰e nepreplezano linijo na gori. Go-
ra sama po sebi spada med zahtevne. Podatek, ki te-
mu pritrjuje je, da je bil vrh zadnjiã doseÏen leta 1985.
Po tem si kar sledijo poskusi vzpona na vrh. Kljub te-
mu, ali prav zato, da je gora poznana, je bilo teÏko do-
biti uporabne informacije. Tri dni pred odhodom sva z
Maticem v Innsbrucku obiskala vodjo avstrijske od-
prave Roberta Renzlerja. Povedal nama je vse, kar
naju je zanimalo. Njegove informacije so bile uporabne
do prihoda v bazo, potem pa smo se ‰e mi sooãili z
drugaãnimi razmerami, dvomi, tveganji, odloãitvami …

Vem, da ste imeli teÏave z vremenom, predvsem
pa z razmerami na gori. Splezali ste na 6781 m
visok Biarchedi, na Ma‰erbrumu pa niste prak-
tiãno niti vstopili v steber - kljub temu, da ste

Pogovarjal se je TomaÏ Jakofãiã
Fotografije: Marko Prezelj

Ljubitelj inÏenirstva 
Intervju z Markom Prezljem

Stephen Koch in Marko Prezelj
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bili v bazi obãudovanja vrednih 52 dni. Kaj bi ti
ocenil kot glavni razlog za neuspeh? 
Na odpravi smo si ves ãas sarkastiãno podajali vpra-
‰anje, kaj je uspeh. Smo bili neuspe‰ni? Res, splezali
smo na Biarchedi. âe bi od doma od‰el z idejo vzpona
na Biarchedi, bi potem, ko smo priplezali nanj, verje-
tno od‰el domov zadovoljen. Ker pa je bil na‰ cilj Ma-
‰erbrum, tega, jasno, ne moremo razgla‰ati kot nek
velik uspeh. Tudi moje Ïelje po plezanju s tem niso bile
pote‰ene, ãeprav vzpon na Biarchedi ni bil lahek. Za
vzpon nanj smo porabili ‰tiri dni, vzpon na vrh pa smo
opravili ‰ele v tretjem poizkusu. Glavni razlog za »ne-
uspeh«, poleg nas samih, lahko naprtimo res slabim
sneÏnim razmeram v gorah. Le-te so nas ves ãas silile
v bolj radikalno prilagajanje, kot smo predvidevali spr-
va. Pozimi je zapadlo precej snega, ki se v vi‰inah ni
predelal. Nevarnost plazov je bila velika in to smo kar
nekajkrat okusili na lastni koÏi. Praktiãno ob vsakem
poizkusu vzpona smo imeli izku‰njo s plazovi, nekajkrat
nas je plaz tudi zajel. Mislim, da toliko tveganja paã ni-
sem pripravljen sprejeti in odgovorno stati za njim.
Tudi vreme je bilo slabo, a vseeno ne toliko, da ne bi
dopu‰ãalo vzpona ob bolj‰ih razmerah. 

Tole opisuje‰ kot bi govoril o nedeljskem vzponu
na Grintovec. Pri slovenskih alpinistih je v za-
dnjih letih mnogokrat zaznati nekak‰en epski
naãin opisovanja plezanja in ostalih dogodkov.
Pri tebi to pogre‰am.
Res? Ne vem, kaj bi z »epskim opisovanjem« dosegel?

Dosegel bi veãjo pozornost ‰ir‰e, laiãne javnosti.
Vedno znova me izzivate, da razlagam svoje mnenje v
zvezi s to »pozornostjo« … Saj ne grem plezat zaradi
pohlepa po »pozornosti«. Zame je potem, ko pridem z
odprave, le-ta konãana. Vse kar moram v zvezi s to
odpravo poãeti potem, mi je kar nekako odveã. Za-
ãnem razmi‰ljati o naslednji plezariji in o stvareh, ki bi
jih rad poãel. Pisanje, prilagojeno okusu mnoÏic, (Ïal?)
ni v mojem stilu. »Drame« se dogajajo povsod in ne le v
alpinizmu, z opisi jih lahko celo stopnjujemo. âe bi hotel
vse alpinistiãne »drame« dostojno opisovati, bi to zah-
tevalo od mene veliko truda in spretnosti. A za to ni-
mam ne daru in ne interesa. Pogosto podtikanje zavi-
sti v zvezi s tem je sprevrÏeno. Tisti, ki dramatizirajo,
naj to poãnejo, ãe jim pa‰e. Saj je fino kdaj pa kdaj pre-
brati kak‰no »dramo« s pravoãasnimi poudarki in za-
molãanimi »podrobnostmi«.Ma‰erbrum, 7821 m



INTERVJUPLANINSKIvestnik 12 / 2003

43

Med raznimi oãitki je pogost ta, da se ne znam proda-
jati. MoÏno, vendar se ne silim poãeti stvari, ki mi niso
v‰eã. Pa tudi pravice do svojega mnenja si ne pustim
vzeti.

Torej - oãitno ti popularnost med ‰ir‰o javnostjo
ne pomeni veliko in ti je bolj vaÏna pozornost
strokovne, alpinistiãne javnosti. Tu ti gre nam-
reã kar dobro; ãlanki v tujih revijah, predavanja
… Kaj pa denar? Verjetno je sredstva za odpra-
vo laÏje nabrati, ãe si znan.
Ne pravim, da me javna podoba ne zadeva. Tako sta-
li‰ãe bi bilo prevzetno. Ni mi vseeno, kak‰en vtis pu-
‰ãam za seboj. Hoãem pa imeti ãisto vest, zato je jav-
nost zame ena sama - loãnice med t.i. laiãno in alpini-
stiãno javnostjo ne vleãem. A ãe bi hotel nekomu, ki o
alpinizmu ne ve niã, v‰eãno predstavljati svoje poãetje,
bi porabil veliko besed in nekatere stvari tako bana-
liziral, da bi alpinistom zvenele bedasto. Dramatizira-
nje in zvezdni‰tvo ni moj naãin. Nabiranje denarja je pa
dvorezen meã, povezan s tisto famozno »pozorno-
stjo«. Medijska odmevnost dogodkov (‰ovbiznis) kot
reãeno zahteva precej spretnosti, energije in ãasa,
katerega bi lahko namenil plezanju. Denar, ki ga dobi‰,
mora nekako »odmevati«. Zaãarani krog. Za bolj »tihe«
odprave denarja niti ne potrebuje‰ toliko … Je pa se-
veda vpra‰anje, koliko denarja potrebuje‰ za plezanje
in kako ga »laÏje« zbere‰ in kaj mora‰ za to narediti.
Dvom, ali bi z veã denarja tudi veã plezal, me ne razje-
da veã. Verjetno bi se poveãala predvsem plezalna pe-
strost.

V zadnjih letih se loteva‰ visokih kombiniranih
sten, ki zahtevajo, kot si se sam nekoã izrazil,
predvsem alpinistiãno inÏenirstvo. Oãitno ti to
leÏi, saj si v tej »panogi« nesporno med vodilnimi
v svetu. Koliko se ukvarja‰ z drugimi oblikami al-
pinizma in ‰portnim plezanjem?
Mogoãe sem inÏenirsko nagnjenje okrepil med ‰tudi-
jem. Sam ne loãim alpinizma na panoge. Menim (kot ‰e
mnogi drugi), da vse kar poãnem, tvori alpinizem. âe bi
izbolj‰al nivo ‰portnega plezanja, bi izbolj‰al tudi alpini-
stiãni nivo. Podobno je npr. s fiziãno vzdrÏljivostjo in psi-
holo‰ko pripravljenostjo. Veliko pripomorejo izku‰nje.
Fiziãno kondicijo poizku‰am kar najveã trenirati s hojo
v hribe, tekom, kolesarstvom. Prosto, ‰portno pleza-
nje smeri na pogled (s sprotnim name‰ãanjem
varovanja) na ãim vi‰ji ravni pa zdaj dojemam kot ne-

kak‰en mali diferencial vzponov v gorah. Pod smerjo se
mora‰ privezati, razmisliti, kje bo‰ plezal, kje vpel vrv,
kje poãival … In izid je negotov, ãe je teÏavnost smeri
na tvoji meji. Tudi tu, pri vzponih na pogled, je veliko
drobnega inÏenirstva, dvomov, neznank in negotovih
odloãitev, kar mi je sicer v‰eã v alpinizmu - doÏivetje in
zadovoljstvo ob zakljuãenem vzponu, ki pritrjuje odloãi-
tvam tekom vzpona. Mislim, da so prav vse komponen-
te pomembne za uspe‰no opravljen alpinistiãni vzpon.
Pritegnejo me vzponi, kjer je doza negotovosti prav-
‰nja in je zato treba dati vse od sebe. Tudi nezavedno.

Lotiva se ‰e malo domaãe alpinistiãne scene in
problematike alpinistiãne in planinske organiza-
cije. Tvoja zadnja odprava je bila povsod obrav-
navana kot slovenska odprava. V kolik‰ni meri je
tu pomagala Planinska zveza Slovenije?
âe pustim ‰tevilke ob strani, lahko reãem, da je po-
magala. Doloãene birokratske zadeve so bile izpeljane
preko Zveze in je ‰lo zato nekoliko laÏje.

Provociram te zaradi tvoje izjave na osebni in-
ternet strani (http://mark.amebis.si), da Ïeli‰ v
prihodnje iti na odpravo, ki bo neodvisna od PZS.
Ja, vendar bolj v smislu izbire cilja in ekipe brez neke-
ga razpisa itd. Zveza je pomagala tako z nekaj sred-
stvi kot tudi logistiãno. Navsezadnje je v Pakistanu ‰e
vedno nekaj opreme; tam smo si izposodili, npr. kuhinj-
ski ‰otor.

V alpinistiãni organizaciji je konec lanskega leta
ob »primeru Janak« pri‰lo do trenj, ki so prese-
gla meje Zveze. Oãitno v sami organizaciji ni vse
v redu. Kako ti gleda‰ na situacijo?
Kje pa so »meje« Zveze? Javni obraãuni Ïal kaÏejo na
nizek nivo sporazumevanja (med alpinisti je zdaj Ïe
stereotipen) ali nemoã posameznikov. Tudi sam sem
‰e vedno del te organizacije in pljuvati v lastno skle-
do (kakr‰nakoli paã je) ne bi bilo primerno. Povsod so
nihanja in tako tudi v alpinistiãni organizaciji. âe po-
gledam nazaj, ta organizacija ni bila nikoli povsem
kompaktna. Bili so in ‰li so stran morda tudi ljudje, ki
niso bili tako ãustveno vezani na alpinizem in bi zato
laÏje kaj premaknili. Nimam namena trositi oãitkov,
vendar trenutno ne vidim ãloveka, ki bi bil taka av-
toriteta, da bi lahko dolgoroãno premikal in hkrati
organiziral veliko stvari, ki ne delujejo. Vodilna funk-
cija v alpinistiãni organizaciji, poleg alpinistiãnih izku-
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‰enj, vsekakor zahteva tudi ustrezno mero pragma-
tiãnosti in »politiãne« korektnosti ter sposobnosti
zdruÏevanja individualistov, kakr‰ni alpinisti smo. O
potrebi po organiziranosti in sodelovanju v dana‰nji
druÏbi pa ne Ïelim filozofirati. 

Kako pa gleda‰ na ‰portno prihodnost sloven-
skega alpinizma? Radi smo se hvalili kot alpini-
stiãna velesila. Kako je sedaj?
Uh, ‰portna prihodnost? Ne domi‰ljam si, da sem ob-
darjen z daljnovidnostjo, imam pa svoje videnje seda-
njosti. Mislim, da Slovenci ‰e dobro plezamo v gorah.
Tudi sam sem oãitno Ïe v letih, ko kdaj modrujem in se
spra‰ujem, kako se bodo razvili mladi. V Franciji imajo
npr. skupino mladih alpinistov, ki je Ïe od zaãetka
usmerjana in ta s svojimi dobrimi vzponi vleãe ostale.
Pri nas dela vsak sam, organizira, pleza, se promovira …
Potem sva pa spet tam, kjer sva zaãela; tabloidizira-

nje, manipuliranje, posplo‰evanje, dramatiziranje, na-
kladanje itd. Mladi alpinisti zdaj izÏivljajo slo po uveljav-
ljanju v gorah in ‰e v medijih. To sicer ni novost, a je bi-
lo vãasih slednje precej manj izrazito. No, zdaj pame-
tujem kot kak zagrenjen starãek … âlove‰ko je, da se
na vse naãine posku‰ajo uveljaviti v (»instant«) druÏbi.
Za to tro‰ijo tudi dragoceno energijo, katero bi sicer
lahko namenili predvsem plezanju. Posebno tisti, ki ni-
so »nadarjeni« za tovrstno komuniciranje. In na koncu
ustvarijo »skropucalo« … vse bolj se mistificira in glo-
rificira, sama dejstva (ali so plezali prosto, na pogled,
ali so bili na vrhu …) pa se pogosto zamolãi ali megli.
Nekdo je plezal smer Ïe veãkrat, jo opremil s klini ali
celo s fiksi in nato preplezal (nekateri pred vzponom
celo delajo luknje za cepine v led ali oznaãijo oprimke
in stope), objavi se pa samo zavajujoã podatek, da je
smer preplezana. Tu smo spet pri na‰i (ne)ljubi (ne)or-
ganizaciji. Le-ta naj bi nekako usmerjala mlaj‰e, ki se

Luka Zazvonil 
v Koteãniku
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jasno poizku‰ajo vsak zase napihniti kolikor se da. Ne
Ïelim delovati pokroviteljsko, dlakocepsko ali celo
podcenjevalno, mislim pa, da bi organizacija mladim
morala ponuditi usmeritve, jim povedati - to je v redu,
to ni v redu - in jasno ter utemeljeno ocenjevati deja-
nja. Îal je nekako prerevna, tako in drugaãe … 

Organizacija lahko preseÏke energije in mladostnega
navdu‰enja usmeri v napredek. A ãe se nihãe ne po-
trudi, da bi ugotovil, kaj napredek sploh je, potem je
sedanje stanje nekako razumljivo.

Kaj bi torej danes zatreslo svetovno alpinistiãno
mreÏo? Je to Nanga Parbat, direktna v zahodni
steni Makaluja, zahodna stena K2? Zdi se mi, da
v zadnjih letih ni dosti poizkusov plezanja v teÏ-
kih himalajskih stenah. Vse se dogaja v glavnem
po normalnih smereh in ‰e to v glavnem na laÏjih
osemtisoãakih.
Ne mislim, da v alpinizmu velja samo Himalaja in vi‰ina
8000 metrov. Odliãni vzponi so lahko narejeni tudi na
manj‰ih nadmorskih vi‰inah. Vsekakor pa je velika na-
dmorska vi‰ina faktor, ki dodatno oteÏuje stvari. To
so povedali Ïe ‰tevilni pred mano; kar je v Alpah ali An-
dih teÏko, je v steni 8000 metrov visoke gore ‰e pre-
cej teÏje. V gorah pod 7000 metrov nekateri Ïe dose-
gajo spo‰tljiv nivo. Na »laÏjih« osemtisoãakih se doga-
jajo komercialne odprave okoli katerih je veliko hrupa
Ïe zaradi njihove zasnove. Razumljivo je, da je poãetje,
ki ni trÏno naravnano, manj opazno. Kar se tiãe izzivov,
katere omenja‰, pa niã ne dvomim, da bodo nekoã
preplezani v dostojnem stilu. Makalu npr. bi sedaj ver-
jetno zahteval ‰e preveã dela, ne plezanja … Zame je
pri vsej stvari zelo pomemben naãin, kako se vzpona
lotimo in kako ga opravimo.

Tu se lahko zopet vrneva k usmerjanju mladih. Si pred-
stavlja‰, kaj bo moral resen kandidat za razvpito Z
steno Makaluja »preplezati«, preden bo  zares vstopil
v to steno (najprej v mislih)? Moral bo po svoje absor-
birati ob‰irno znanje in izku‰nje prej‰nih generacij, da
bo lahko stopil stopnico vi‰e, zaãen‰i z Alpami, ki so Ïe
nekaj ãasa brez potrebe nekako zapostavljene.

Morda bi konãala s kli‰ejskim vpra‰anjem o tvo-
jih alpinistiãnih namenih, odpravah … ?
Lahko ti povem anekdoto v zvezi s tem. Isto me je ne-
koã vpra‰ala neka ruska novinarka in sem ji pod vtisom

»spletnih odprav« ironiãno odgovoril, da bi nekoã rad
priplezal na Cyber peak. Potem pa sem ãez nekaj ãasa
v Franciji sreãal Rusa Valerija Babanova, ki me je v po-
govoru resno vpra‰al: »Ti, kje pa je Cyber peak?« 

Plezanje v Mt. Hunterju (Aljaska) 
(foto: Stephen Koch)

Prvi ledeni slap
Skoraj neverjetno, a resniãno. Uro‰ Samec in BlaÏ
Ortar (oba AO Matica) sta 28. 10. 2003 uspela
preplezati prvi leto‰nji ledeni slap. Odpravila sta
se v Tamar in v solidnih razmerah uspela preple-
zati slap Rastlinca (IV+, 100 m). T. J.
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Besedilo in fotografije: 
AljaÏ Anderle
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»Koliko ovinkov je ‰e?!« sem se spra‰eval ti-
stega aprilskega dne v drugi polovici osem-
desetih let, ko sem pod teÏo Iztokovega
nahrbtnika in zahtevami centrifugalnih sil
opletal na zadnjem sedeÏu njegove BMW
endure in se kot nor oklepal motorjevega
okvira. VoÏnja je bila uvod v prvo sreãanje z
»veliko« steno v okviru alpinistiãne ‰ole na-
‰ega odseka, katerega teãajnik sem po-
stal. Bela peã nad Lomom pod StorÏiãem je
bila predvsem plezalno igri‰ãe domaãih,
lomskih alpinistov, ki so v njej v osemdesetih
letih potegnili veãino smeri. Podoba stene
je ostajala enaka, spreminjale pa so se zah-
teve obiskovalcev in iz preteÏno tehniãnih
smeri so z razvojem ‰portnega plezanja na-
stale ‰tevilne prosto preplezljive smeri, ki
so temu primerno tudi opremljene. Plezalci
od drugod so redko zahajali semkaj, v masiv
Konj‰ãice. Plezali‰ãe se je slovenski alpinisti-
ãni javnosti nekoliko pribliÏalo ‰ele v zadnjih
letih, odkar se v prvi polovici maja vsako le-
to tod sreãajo plezalci v spomin na domaãi-
na JoÏeta Rozmana, ki se je leta 1991 pone-
sreãil pri vzponu na Kangãendzengo. 

Bela peã se predstavi
Bela peã plezalcu ponuja precej: lep gorski
ambient s pogledom na StorÏiã in Kamni-
‰ke Alpe, prisojno lego, dobro, mestoma
odliãno skalo, odliãno zavarovane smeri ra-
zliãnih teÏavnosti, prevladujejo tiste med
ãetrto in osmo stopnjo. Tu pa so ‰e resnej-
‰e, previsne tehniãne smeri in moÏnosti za
kak prvenstveni vzpon. Steno lahko razdeli-
mo na dva dela: vzhodni in zahodni, oziroma
na Malo in Veliko Belo peã. Deli ju ozek pre-
duh - razpoka, kjer vodi sestop iz vzhodne-
ga dela stene. Veãina smeri je zbranih v za-
hodnem delu, ki je vi‰ji, strmej‰i in razse-
Ïnej‰i. DolÏina smeri se giblje med 60 in 120
m, veãina pa jih sodi nekam v sredino tega
razreda. Kljub temu, da je stena po dimen-
zijah bolj podobna plezalnemu vrtcu, pa ve-
ljajo v njej naãela plezanja v veãjih stenah.
Tu mislim predvsem na no‰njo ãelade in pa
vsaj simboliãne zbirke varovalnih pripomo-
ãkov, bodisi v obliki klinov ali pa zatiãev in

metuljev, ki bodo pri‰li prav pri plezanju
kak‰ne od tradicionalno opremljenih smeri
ali pa pri bolj ali manj naãrtovanem odklo-
nu od linije prvopristopnikov ... 

Za »frikote« ...
Prva smer, Lomska, je nastala Ïe leta 1972,
avtorja pa sta bila JoÏe Rozman in Darko
Megliã. Zaradi skromne vi‰ine je stena bolj
ali manj samevala do konca sedemdesetih
let, ko se je z razvojem prostega plezanja
dvignil tudi ugled kraj‰im smerem. Od ta-
krat pa do danes je v Beli peãi nastalo Ïe
40 smeri, pod veãino pa so se podpisali do-

V smeri Pojoãa travica
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maãi, lomski alpinisti Marko Megliã, Milan
Megliã, Janko Megliã in JoÏe Rozman. Kasne-
je je svoj peãat v steni pustil tudi neumorni
Filip Bence. V nadaljevanju te kratke pred-
stavitve se bomo obregnili predvsem ob ne-
kaj markantnih in lepih smeri, medtem ko
naj ostane iskanje »top« smeri stvar vsake-
ga posameznika.

Ena najdalj‰ih in najlep‰ih smeri je spomin-
ska smer JoÏeta Rozmana, JoÏkotov steber
(VIII). âeprav je bila preplezana tehniãno, je
prvi plezalec sledil ãudovitim, lepo preplezlji-
vim in med sabo povezanim prehodom, ki
skupaj tvorijo smer, v kateri lahko le vriska-
mo. âe v prvem in najteÏjem razteÏaju ple-
zamo po strmih plo‰ãah in preko manj‰ega
previsa, potem po kraj‰em premoru v lah-
kem svetu nadaljujemo s plezanjem po pa-
kleni‰kem apnencu in sicer v poloÏni plo‰ãi,
kjer vse delo opravimo le z nogami, nato pa
se preko navpiãne plo‰ãe prebijemo pod iz-
stopni razteÏaj. Smer je opremljena z novimi
svedrovci in sicer skladno s teÏavami, tako
da je v laÏjem svetu frekvenca vpenjanja
precej niÏja kot v teÏjem. 

Za klasike ...
Po tem vzponu se pomudimo ‰e v zahodnem
delu stene, kjer smeri vstopajo iz velike trav-
nate gredine, na katero se vzpnemo naokrog,
po poti, ki ob zahodnem robu stene pelje pro-
ti vrhu. Tod se po izrazitem kaminu pne ·le-
parska (III), ki je ponavadi prvi oreh, ki ga stro
teãajniki, ob njej pa Golcarska (VI+) - spomin
na delovne izku‰nje nekaterih alpinistov, pa
odliãna Dolinska (VII-), Jubilejna in Soj pot (VI+).
Praktiãno vse, brez izjeme, potekajo po dobri
skali, ki jo prekinja kak‰en ‰op trave, teÏave
pa si lahko krojimo po svojem okusu.

âe se ustavimo v preduhu med obema ste-
nama, nas previsi na levi strani hitro odvr-
nejo od sebe, ãe nismo preveã tehniãni tipi.
BoÏiãna, Hru‰eva in Desna smer so pred-
stavnice tehniãne nravi plezarije in zahteva-
jo kar precej bingljanja in ukvarjanja z razni-
mi hardware pripomoãki. Najpogosteje ple-
zana je prva izmed omenjenih smeri, ki ãaka
tudi na prvo prosto ponovitev. Desni del
stene je nekoliko niÏji, bolj pora‰ãen in manj
strm od levega, kljub temu pa je nekaj smeri
vrednih obiska. To ‰e posebej velja za enkra-
tno A je to (VII+), Bumerang (IV+), Katastro-
folo (IV), Marabelo (VI+) in Smodlaka (V+). 

In za aktivne poãitnice ...
Ker je stena obrnjena na jug, je v njej moÏno
plezati ‰e pozno jeseni ali zgodaj spomladi,
ko se na bliÏnjem Îeniklovcu nemara ‰e po-
dijo turni smuãarji, v severni steni StorÏiãa
pa so grape polne snega in ledu. Po drugi
strani pa njena nadmorska vi‰ina (1500 m)
omogoãa tudi laÏje dihanje v poletni vroãini.
Za tiste, ki se teÏko odloãite za obisk neke-
ga hribovskega »kvazi« plezalnega vrtca ne-
kje v trÏi‰kih hribih, naj navedem ‰e dodatni
razlog za obisk na‰ega konca. Plezanje lah-
ko zdruÏite s kraj‰imi poãitnicami oziroma z
vikend bivanjem na eni od turistiãnih kmetij,
poveÏete z gorskim kolesarjenjem, jadral-
nim padalstvom, tekom, plezanjem v sever-
nih stenah StorÏiãa in Ko‰utnikovega Turna,
v DolÏanovi soteski, na Ljubelju in ‰e kje. 

Bela peã: Marabela
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Dostop:
Iz TrÏiãa sledimo cesti skozi Lom, nato pa
se za vasjo Grahov‰e poslovimo od asfalta
in se po makadamski cesti (5 km) vzpnemo
na prisojno poboãje lomske doline. Stena
Bele peãi je od tod dobro vidna. Ovinkasta
cesta nas pelje mimo kmetije Pri Pav‰eljnu,
odcepa za planino Konj‰ãica, naprej vse do
parkiri‰ãa pod planino Javornik. 

Na levi strani ceste nas priãaka smerokaz
za spominsko obeleÏje in Belo peã, ki nas
pe‰ usmeri na zloÏno, markirano stezo. Ta
nas v 10 minutah pripelje do stene. Relacija
Ljubljana - Bela peã naj nam ne bi vzela veã
kot dobro uro, ãe seveda ne naredimo re-
snej‰e navigacijske napake in se zazremo v
vpra‰ujoã obraz deÏurnega policista na
Ljubelju ali na Jezerskem. 

Sestopi:
Z vzhodne, niÏje stene sestopamo v globel -
preduh, ki deli obe steni. Sledimo moÏicem in
opravimo ‰e spust po vrvi preko zagozdene-
ga balvana, ki ga je sicer mogoãe enostavno
preplezati na levi strani (V). Urejena pa je
tudi pot po gozdu ob obronkih stene, po ka-
teri smo v 15 minutah spet pod steno. Z za-
hodnega, najvi‰jega dela stene, sestopamo s
samega vrha (vpisna knjiga) nekaj metrov po
planinski poti, s katere skrenemo takoj za
ograjo. Tam zavijemo levo, strmo navzdol in
ulovimo dobro shojeno pot, ki nas ob zaho-
dnem robu stene pripelje pod njeno vznoÏje.
Pa skice in opisi? Obstaja plezalni vodniãek,
izdan v samozaloÏbi, ki je Ïe po‰el. Avtor Mi-
lan Megliã pripravlja njegovo posodobljeno
izdajo, ki bo kmalu na voljo v digitalni verziji
tudi na internetu. 
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Novice iz vertikale

Jensterle 
v formi
Franci Jensterle (AO Kranj,
Citywall, Papi sport, Lanex) je
‰e vedno v odliãni formi. Pred
kratkim je opravil tretji vzpon
v smeri Dead moon (8b+) v Vi-
pavski beli ter drugi vzpon v
smeri Stigmata (8b+/c) v Kote-
ãniku. T. J.

Med na‰tevanjem vzponov na kon-
cu ãlanka (AO Ra‰ica na Norve-
‰kem) smo pomotoma izpustili
vzpone, ki sta jih opravila Minca
Mramor in Tadej Debevec, in sicer
JuÏni steber Mongejure (VII-, 1000
m), Jugoslovansko smer (VII+, 400
m) v Hornaksli (Romsdal) ter
Vestpillaren (VII-, 400 m) in Klokke-
ren (VII+, 400 m) v steni Presten
na Lofotih. Za neljubi dogodek se
iskreno opraviãujemo. Uredni‰tvo

·ola v Manangu
Letos sta v ‰oli za nepalske gorske vodnike v Manangu sodelovala slo-
venska in‰truktorja Vlado Schlamberger in dr. Damijan Me‰ko. ·ola, ki
jo je ustanovil pokojni Ale‰ Kunaver, ‰e vedno vsako leto izobraÏuje ne-
palske gorske vodnike. Letos je na veã kot mesec dni dolgem teãaju
sodelovalo ‰est in‰truktorjev, trideset teãajnikov in ena teãajnica.
Vodja teãaja je bil Padam Ghale. Tudi ob tej priloÏnosti so bile priso-
tne teÏave z Maoisti. Schlamberger in Me‰ko sta morala ob povrat-
ku ãez Torong La do Benija pohod prekiniti in v Katmandu leteti iz
Jomsoma. T. J.

Slovenci pod 
·i‰a Pangmo
Tudi leto‰nja jesen ni minila brez
slovenske odprave v visoko Hi-
malajo. ·estãlanska odprava si
je za cilj izbrala najniÏjega izmed
velikih 14, ·i‰a Pangmo (8013 m).
Po postavitvi baznega tabora v
zaãetku meseca in pomoãi ne-
sreãni francoski odpravi so Ur-
ban Golob, Matej Kovaãiã, Jer-
nej Bre‰ãak, Marjan Kovaã,
Franc Oderlap in zdravnik To-
maÏ Klinar zaãeli z aklimatizacij-
skimi vzponi. Povzpeli so se na
6100 m visoko goro v bliÏini baze,
po nekaj dneh poãitka pa so se
odpravili na aklimatizacijo v an-
gle‰ko sestopno smer v juÏni
steni ·i‰e. Kovaã, Oderlap, Bre-
‰ãak in Kovaãiã so dosegli vi‰ino
6600 m; slednja dva sta tam tu-
di prenoãila. Po poãitku so se
Kovaã, Bre‰ãak in Kovaãiã odlo-
ãili za poizkus vzpona po Britan-
ski smeri (Scott - McIntyre -
Baxter Jones, 1982). Prespali so
pod steno, a naslednji dan so bi-
li zaradi orkanskega vetra pri-
siljeni sestopiti nazaj v bazo. Ker
se veter v naslednjih dneh ni po-
legel so z odpravo zakljuãili. T. J.

Prosto ãez 
El Capitan
Preko 1000 m visoka stena El
Capitana v kalifornijskem naci-
onalnem parku Yosemite je od
leta 1958, ko je bil v njej oprav-
ljen prvi vzpon, predstavljala
Meko zahtevnega tehniãnega
plezanja. Plezanje z umetnimi
pripomoãki je tukaj dvigalo te-
Ïavnostno raven in do sedaj so
bile preplezane praktiãno vse
moÏne linije. Sledila je doba pro-
stega plezanja. Zaãela se je leta
1988, ko sta Paul Piana in Todd
Skinner uspela prosto preple-
zati smer Salathe (5.13b oz. 8a).
Od takrat do danes je bilo v
steni prosto preplezanih kar
devet prej teÏkih tehniãnih
smeri. Med njimi je najbolj popu-
larna smer Free Rider, varianta
smeri Salathe v zgornjem delu,
ocenjena s 5.12.d oz. 7c. Smer
sta v 15 urah leta 1998 preple-
zala protagonista tamkaj‰nje-
ga prostega plezanja brata
Alex in Thomas Huber. 1100 m vi-
soka smer je bila letos prizori-
‰ãe prvega slovenskega proste-
ga vzpona ãez slovito steno.
Opravila sta ga MatjaÏ Jeran
(AO Matica) in Miha Valiã (AO
Ra‰ica), kak teden za njima pa
je uspel ‰e MatevÏ Kun‰iã v na-
vezi z Ur‰o Rebec (oba AO Ra-
dovljica).

Jeran in Valiã sta odpotovala v
Ameriko Ïe konec avgusta. V
sklopu navajanja na granitne
poãi sta preplezala Regular ro-
ute v Rostrumu (5.11c) ter v Half
Domu (do 5.12b oz. 7b, 500 m).
Slednjo sta preplezala prosto,
razen kraj‰ega spusta ob vrvi, v

treh dneh. Zadnja smer med
pripravami je bila velika prosto-
plezalska klasika, smer Astro-
man (5.11c oz. 6c+, 400 m) v Wa-
shington Columnu, ki sta jo pre-
plezala prosto, Jeran na po-
gled. Sledilo je obdobje priprav
na vzpon v smeri Free Rider. Je-
ranu in Valiãu se je pridruÏil ‰e
Kun‰iã in vsi trije so se z vrha
stene po fiksnih vrveh spustili v
osrãje »head walla« in si v treh
dneh ogledali najteÏje razteÏa-
je. Nad Hollow flake so trans-
portirali opremo, vodo in hrano,
nato pa se je zaãelo zares. Prva
polovica stene ponuja teÏave do
5.11b oz. 6c+, nato pa se stena
postavi pokonci. V vr‰ni steni se
nahajajo najteÏji razteÏaji z oce-
nami do 5.12d. V petih dneh sta
menjaje v vodstvu prosto pre-
plezala preko trideset zahtev-
nih razteÏajev. V istem ãasu je
Kun‰iã z Ur‰o Rebec bolj ali manj
prosto preplezal »ogrevalne«
smeri v Rostrumu, Washington
Coulumnu in Half Domu. Po po-
svetu z zmagovalcema sta tudi
Kun‰ãiã in Rebãeva vstopila v
steno in po petih dneh uspe‰no
izplezala. Kun‰iã je uspel celotno
smer preplezati prosto.

Z drugaãnimi cilji sta bila tam-
kaj Miha Habjan in Janez Peter-
lin (oba Akademski AO). Njun na-
men je bil spoznati tehniãno,
»big wall« plezanje. Zaãela sta s
smerjo The Prow (V, 5.10, A2
(C2+), 400 m) v Washington Co-
lumnu, ki sta jo preplezala v
treh dneh, nadaljevala pa s kla-
siãnim vzponom v Regular route
v Half Domu (VI, 5.9, A1, 500 m). Z
njunim glavnim ciljem, smerjo
The Shield (VI, 5.9, A3, 1100 m) sta
opravila v petih dneh in pol. T. J.
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Vlastu Kopaãu za 2 krat 45 pomladi
Zvonko âemaÏar

ZA pojmo in nazdravimo vsi skupaj,
DD ana‰nji dan praznujmo vsi v veselju,
EE dinstven to trenutek je v Ïivljenju;
VV eseli smo, da si ti z nami tukaj.

EE j, lepa leta, Vlasto, so za tabo,
TT o ve‰, da vmes bili so ãasi hudi
DD oÏivel si jih na domaãi grudi
EE dini prav od vseh si ‰e za rabo.

SS mo danes skupaj se ob tebi zbrali,
EE dini v mislih, da prav dobre volje
TT a dan doãakal si; ti ve‰ to bolje.

LL e trãimo, le ãesa bi se bali!
EE nkrat spet vsi smo skupaj prav veseli,
TT i ve‰, da radi vedno smo te imeli.

Dolomiti in 
Tri Cine
âlan SPD Trst Erik ·vab (La
Sportiva, Montura, Kong, Grivel)
je v leto‰njem poletju z razliãnimi
soplezalci preplezal vrsto smeri,
ki so tehniãno in tudi psihiãno
precej zahtevne, saj je varovanje
urejeno s svedrovci, zavrtanimi
na velikih razdaljah, pa tudi skala
ni vedno prvovrstne kakovosti.

Prvi del teh vzponov je bil oprav-
ljen v skupini Tri Cine v Dolomitih.
Z Luko Bi‰ãakom iz Postojne, ãla-
nom PK Divaãa, ki je znan pre-
dvsem po svojih vzponih v plezali-
‰ãih (pred kratkim je v Vipavski
Beli preplezal Povodnega moÏa,
8b+) sta se sredi julija zna‰la pod
severno steno Zahodne Cine
brez frendov (pozabila sta jih v
avtu). Na hitro sta si jih sposodi-
la od avstrijske naveze, jih upo-
rabila v prvem razteÏaju (v kate-
rem se zaradi visoko name‰ãe-
nega prvega svedrovca in izre-

dno kru‰ljive skale lahko pade na
tla), jih nato vrnila lastniku in na-
daljevala v smeri Akut. ·vab in Bi-
‰ãak sta smer preplezala v 11
urah, ·vab je bil vso smer prvi v
navezi in vse razteÏaje razen naj-
teÏjega (8a) je preplezal na po-
gled. Bi‰ãak je smer preplezal na
pogled kot drugi, najteÏji razte-
Ïaj pa prvi (na fle‰) ter tako do-
kazal odliãno pripravljenost in
vzdrÏljivost tudi v najdalj‰ih sme-
reh, saj je najteÏji razteÏaj dese-
ti po vrsti. ·vab se je ‰e enkrat
vrnil v Tri Cine in s svojim dolgo-
letnim soplezalcem iz Trsta Ste-
fanom Staffetto v 11 urah pono-
vil ‰e znano 600-metrsko ·vicar-
sko smer s teÏavnostjo do 7b.
·vabu se je ob tem spet pripeti-
la zanimiva zgodba: na vrhu ãe-
trtega razteÏaja je izgubil ple-
zalnik, tako da je vse naslednje
razteÏaje preplezal z enim ple-
zalnikom in eno supergo. Kljub
temu je zaradi konformacije
smeri, ki je moãno previsna in
ima odliãne stope, na pogled ple-
zal do teÏavnosti 7a+ vse razte-
Ïaje razen najteÏjega. M. P.

·tirje na vrhu
Satopantha 
Vsaki dve leti Mednarodna
zveza gorni‰kih organizacij (UI-
AA) organizira tabor mladih
perspektivnih alpinistov v Hi-
malaji. Pred dvema letoma je
bil tabor v Garvalu v indijski Hi-
malaji. Tudi letos je bil tabor
razpisan na istem podroãju s
ciljem doseãi vrh najvi‰je gore
v Garvalu, 7075 m visoki Sato-
panth. Komisija za odprave v
tuja gorstva pri PZS je na po-
dlagi razpisa izbrala ekipo
mladih alpinistov ter njihovega
vodjo in jih prijavila UIAA-ju. Ker
v drugih drÏavah ni bilo zado-
stnega zanimanja za akcijo, jo
je UIAA odpovedala skorajda
tik pred odhodom. Po prigo-
varjanju KOTG in prijavi dveh
mongolskih alpinistov je od-
prava le dobila zeleno luã in
‰tirje slovenski alpinisti, vodja
Jernej Bevk, Samo Krmelj, Rok
Blagus (vsi AO Matica) in Tine
Cuder (AO Bovec), so sredi
septembra le odpotovali v In-
dijo. 

Po prihodu v New Delhi so bili
prisiljeni devet dni ãakati na
kargo, dovoljenja in vizo. 18.
septembra so konãno zapusti-
li glavno mesto ter se po dveh
dneh neprijetne voÏnje pripe-
ljali do konca ceste, v Gango-
tri. Od tu je pohod do baznega
tabora na vi‰ini 4900 m trajal
nadaljnje tri dni. Kljub zdrav-
stvenim teÏavam so ãez dva
dni Ïe postavili in uredili pomo-
Ïno bazo ABC na zgornjem ro-
bu ledenika, na vi‰ini 5250 m.
Kmalu zatem je Ïe stal vi‰inski
tabor na vi‰ini 5970 m, kjer so
na‰i alpinisti prespali in se na-
slednji dan aklimatizirali do vi-
‰ine 6200 m. Vsi so se poãutili
dobro, zato so se odloãili za
nekajdnevni poãitek v baznem
taboru pred konãnim vzponom
na vrh. 4. oktobra so ob drugi
uri zjutraj krenili iz vi‰inskega
tabora proti vrhu. Po devetih
urah hoje in plezanja so stopili
na vrh Satopantha in s tem
opravili drugi slovenski pristop
na to mogoãno goro. Prvega
so leta 1988 opravili Tiã, Prelo-
Ïnik, Gradi‰nik in Golnar. T. J.



Dobronamerna
kritika

Mislim, da ste spremenili po-
slanstvo, ki ga je imel Planinski ve-
stnik dolga leta. Prispevki, ki jih
objavljate, so strokovna gorska in
literarna razglabljanja, namenjena
predvsem alpinistom. Namesto, da
bi objavili ãim veã prispevkov bral-
cev samih, ki bi na prijeten naãin
vabili na pohode in obiske gora, ter
novic o planinskih dru‰tvih, ste to
skrãili na minimum. âe je to posta-
lo namen Planinskega vestnika, po-
tem naj se tudi njegovo ime spre-
meni v Alpinistiãni oziroma Plezalni
vestnik.

Borut Skok

Op. ur.: Res je, da sku‰amo v PV objavljati
strokovne in literarne ãlanke, vendar se
trudimo, da bi bili zanimivi za ãim veãji krog
bralcev, nikakor ne le za alpiniste. Alpinizem
kot nekak‰na avantgarda planinstva sicer
mora imeti pomembno mesto, nikakor pa
ne Ïelimo zaradi njega prikraj‰ati preosta-
lih planincev. Zato nadaljujemo tudi objavlja-
nje ãlankov bralcev o njihovih doÏivetjih,
prav tako pa tudi novice iz planinskih dru‰-
tev. Izredno malo takih ãlankov zavrnemo,
praviloma le takrat, ko so preslabo napisa-
ni. Îal pa morajo avtorji velikokrat ãakati
na objavo po veã mesecev, kajti v PV pre-
prosto ni dovolj prostora za vse. ·e naprej
ste vabljeni k pisanju vsi, ki ste kaj lepega
doÏiveli!

VzdrÏevanje 
planinskih poti

Letos sem dvakrat ‰el na Ko-
mno in mimo Krnskega jezera v Le-
peno. Videl sem, kako vzdrÏujejo
poti na Komno. Spodnjo polovico
mulatjere iz prve svetovne vojne
so najprej roãno oãistili navaljene-
ga kamenja tako, da so ga zloÏili
na spodnji rob, pot pa strojno raz-
‰irili. Nikjer pa ni videti odvodnih
jarkov. Pozneje so ‰e zasuli odcepe
stare pastirske poti, da bi planin-
cem prepreãili dostop nanjo. Pot v
Lepeno ima prav tako dve varian-
ti. ·ir‰a in poloÏnej‰a je voja‰ka
mulatjera, stara pot pa je pose-
bej oznaãena kot »teÏja pot«. Oãi-
tno pa sta obe potrebni ãi‰ãenja,
saj sta tudi zaradi potresnih po-
‰kodb vidno po‰kodovani in zasuti.
âi‰ãenje poti je potrebno, pose-

bno na zelo obiskanih planinskih
transverzalah do prvih planinskih
koã, na katerih je mnogo hodcev.
âi‰ãenje poti na Komno je bilo med
planinsko dru‰ãino odmevno, toda
naãin je naletel na nekaj pripomb.
Najprej: ali je zlaganje navaljenega
kamenja na spodnji rob poti
ustrezno? Pot je postala zbirni
kanal za erozijski tok vode; ta jo
bo razjedla in odnesla nasutje, ki je
zelo pomembno za prijetno hojo.
Tudi strojno ãi‰ãenje je marsikje
‰kodljivo, saj so Ïe nastali manj‰i
udori na mestih, na katerih je
stroj odstranil nestabilno hribino.
Ali mora biti planinska pot res ‰i-
roka dva metra? Danes, po nekaj
mescih, je pot na raz‰irjenih me-
stih spet nasuta, tokrat z debe-
lim kamenjem. Torej zmanj‰ujemo
stabilnost. Najveãja napaka ãi‰ãe-
nja pod Komno pa je zasipanje sta-
re pastirske poti, ki preãka mula-
tjero. Treba je znati loãiti staro,
stabilno pot od bliÏnjic, ki ru‰ijo
mulatjero. Pred veã kot osmimi
desetletji, ko so gradili mulatjero,
so znali izkoristiti vlogo stare po-
ti. Vkljuãili so jo v skupno komunika-
cijo. Danes pa jo prekvalificiramo v
‰kodljivo bliÏnjico. ·e veã: pre-
dvsem mladim planincem je treba
ponuditi ‰e kaj drugega, kot je
enoliãna mulatjera, ki je zanje dol-
goãasna. Tega ne ve tisti, ki ‰e ni
hodil z otroki. Zato so markacisti
na poti iz Lepene storili prav, ko
so staro pot ustrezno oznaãili. Îal
se hvalevredno delo mnogokrat
sprevrÏe v problematiãno, ãe ga
vodijo nestrokovnjaki. Menda so bi-
la v omenjenem primeru porablje-
na precej‰nja sredstva. Ni pa od-
stranjena bukev, ki se je prevrnila
na pot. Niso zbrisane trajne ozna-
ke z barvo na kamenju, ki so rabile
za oznaãevanje dela. Zato bi bilo
zanimivo pojasnilo investitorja, kaj
je nameraval in koliko je porabil.
Letos je po na‰ih gorah hodilo
mnogo tujih turistov, ki so v svoji
domovini navajeni bolje vzdrÏeva-
nih poti. Tako delo je mogoãe
opraviti poceni, ãe delamo s pa-
metjo. Treba je le enkrat na me-
sec ali vsaj na dva mesca odstra-
niti moteã material. To se da

opraviti pribliÏno v trojnem ãasu
normalne hoje. Torej: za pot na Ko-
mno bi bila potrebna ena dnina.
Tudi pri obisku planinske koãe se bi
poznalo.

Vinko ·e‰ko 
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Plezali‰ãa 
brez meja

Plezali‰ãa brez meja: Trst - Slo-
vensko primorje - Istra, plezalni vo-
dnik, Erik ·vab, Janez Skok, Doria-
no Perhat, Sidarta, Ljubljana 2003 

Plezalni vodnik, katerega izid
smo Ïe teÏko priãakovali, je zagle-
dal luã sveta ob pravem ãasu - ko-
nec septembra, ko so nas v dolinah
Ïe presenetile prve sneÏinke in je
tudi plezali‰ãa v notranjosti Slove-
nije prekril sneg. Kaj takega se
vam v primorskih stenah ne zgodi
ravno pogosto, pa ‰e takrat je
tanka sneÏna odeja bolj »kratke
sape«. Tudi zato vsako leto v jesen-
skih in zimskih mesecih obisk pleza-
li‰ã na opisanih podroãjih v bliÏini
Jadrana moãno naraste. 

·tiri leta po prvi izdaji vodnika
Plezali‰ãa brez meja lahko z vese-
ljem ugotovimo, da se meje (plezal-
ne in drugaãne) vedno bolj odpira-
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jo, da se je opremljenost opisanih
plezali‰ã izbolj‰ala ter da se je ‰te-
vilo plezali‰ã in smeri na opisanem
podroãju zelo poveãalo. Zato je no-
va, dopolnjena izdaja vsaj enkrat
debelej‰a (s 150 je zrasla na 270
strani), poleg tega pa ponuja veli-
ko dobrodo‰lih novosti in spre-
memb.

Pa zaãnimo zgoraj, na severu. V
tokratni izdaji so predstavljeni
skoraj vse s svedrovci zavarovane
smeri in sektorji v Glin‰ãici, to po-
meni veã kot 400 smeri v pribliÏno
20 sektorjih. Dodani pa so tudi no-
vi sektorji v preostalih dveh trÏa-
‰kih plezali‰ãih, na Costieri in Na-
poleonski cesti. Sheme oziroma
zemljevidi dostopov so izbolj‰ani,
prav tako moram pohvaliti pregle-
dnost perorisb. V slovenskem delu
so spremembe povezane pre-
dvsem z novimi smermi v Ospu, Mi-
‰ji peãi in novima sektorjema v âr-
nem Kalu. Veliko obstojeãih smeri
in sektorjev pa je bilo preurejenih.
Najveã novosti je v hrva‰ki Istri. Z
novimi smermi in popravki ocen so
dopolnjena vsa plezalna obmoãja,
ki so bila opisana Ïe v prej‰nji izda-
ji, predstavljenih pa je ‰e 10 novih
plezali‰ã, med njimi tudi takih, ki so
nastala ‰ele letos. 

Vodnik je ‰tirijeziãen, zato se
lahko z njegovo zasnovo, s kratko
zgodovino trÏa‰kega plezanja in
plezanja v slovenskem delu ter
predstavitvijo in opombami po po-
sameznih podroãjih seznanite v do-
maãem jeziku - slovenskem, italijan-
skem, nem‰kem in angle‰kem. Vo-
dnik klasiãnega formata 12,5 x 21
cm z zgledno oblikovano naslovnico
ter preprostim in zelo preglednim
zemljevidom na priroãno izdelanih
platnicah z zavihkom je mogoãe ku-
piti v vseh bolje zaloÏenih knjigar-
nah. Ob klasiãno kakovostnem obli-
kovanju, znaãilnem za Sidartine vo-
dnike, kupu barvnih in za protiuteÏ
tudi ãrno-belih fotografij (ob ne-
katerih te kar zasrbijo prsti) ter
plastificiranih platnicah pa k splo-
‰no dobremu vtisu vodnika pripo-
more tudi barvno svetlej‰i ovitek.
Ocena: zelo priporoãljivo. 

Silvij Morojna

SneÏna poboãja od
morske gladine do
skrajnih vrhov

Na smuãeh od 0 do 8000 me-
trov, Viki Gro‰elj, Pre‰ernova
druÏba, Ljubljana 2003

Deseta knjiga Vikija Gro‰lja.
Lepa ‰tevilka, pisec uvodnika Îeljko
Kozinc jo imenuje desetnica. Hkrati
oris velike gorni‰ke poti, natan-
ãneje, le dela, morda najlep‰ega od
vseh - smuãarskih preãenj skozi sa-
motne, izgubljene pokrajine (Sever-
ni teãaj) in spustov po prepadnih
strminah osemtisoãakov (âo Oju).
Vmes pa so nanizani Vikijevi podvigi
po vi‰inskih slojih - vsaka tisoãica
ima svojo goro, svojo pokrajino. S
severnega teãaja, torej z morske
gladine, nas avtor popelje na pla-
njave Finske, na smuãarski tek od
meje do meje (450 km), potem pa
se v prispevku Patriot Hills zadrÏu-
jemo med 1000 in 2000 metri. Na-
slov je pomenljiv - ãetudi je to baza
na Antarktiki, se Viki v prvem delu
ãlanka posveti domaãim goram, v
katerih je »speljal«, v Krmi, na Ko-
mni, ... Sledi izpostavljen spust po
severni steni Krna, nato pa smu-
ãarski tek prek ledenika Pasterza;
s Tonaãem (Tone Sazonov) sta za
»priprave« prej‰nji dan v slabem
vremenu splezala na Pallavicinijev
ozebnik. Da uvrstitve na takih te-
kmovanjih niso tako pomembne,
pove stavek: »Od tistih, ki so prej-
‰nji dan preplezali Pallavicinijev
Ïleb, sem bil jaz prvi, Tonaã pa dru-
gi.« Veliko dejanje je bilo preãenje
najvi‰jega vrha Antarktike, Mt. Vin-
sona, in zatem dolg spust po neo-

krnjeni belini »juÏno od vsega«. Tu
moramo vsekakor omeniti, da je
zadnja Vikijeva knjiga v dobr‰ni me-
ri povzetek, pravzaprav ponatis iz
njegovih prej‰njih del: Prehodil bi
svet za en sam nasmeh, Bela ob-
zorja, Antarktika - juÏno od vsega
in âo Oju. Kdor je bral te knjige, mu
bodo besedila znana - res je, da ti-
sti prvi vtis, kot ga je avtor doÏiv-
ljal, ostane za vedno, ker je paã
najmoãnej‰i, vendar verjamem, da
bi s kak‰no mislijo, takole, malce iz
oddaljenosti, lahko dodatno osve-
tlil svoja izjemna doÏivetja. Smuãa-
nju s pettisoãaka Elbrus, stiãi‰ãa
Evrope z Azijo, sledi opis arktiãnih
razmer v poboãjih Denalija na Alja-
ski, zatem pa se vrnemo v Azijo, v
Pamir. Sedemtisoãak Pik Lenina,
neizmerna belina nad zelenimi le-
deni‰kimi dolinami, pisane jurte, v
katerih Ïive domaãini - vse to so
vtisi, ki jih avtor lepo vplete med
svoje drsenje po belih prostran-
stvih. Za konec - osemtisoãak âo
Oju, natanãno ‰estindvajset let po
Makaluju, prvem Vikijevem osemti-
soãaku. Îe drugiã na vrhu, tokrat
s smuãmi na nogah. Dolg je spust v
rumeno rjavi Tibet, na trenutke
poleg moãi zahteva tudi po‰teno
zbranost, saj himalajska poboãja
paã ne morejo biti poloÏna. S tem
je konãano obdobje Vikijevih smu-
ãarskih spustov z visokih gora, vi‰e
ne namerava. V poãastitev dose-
Ïenega cilja doma poleti ‰e z balo-
nom, nad 8000 metrov, z Avijem
·ornom doseÏeta slovenski balo-
narski vi‰inski rekord. 

Vikijeva deseta knjiga je zani-
mivo branje, ‰e posebno bodo nav-
du‰eni vsi ljubitelji opojnih belih
prostranstev, ki vedo, kaj so meh-
ko zaobljeni hrbti Lepe Komne ali
pa strmina Jalovãevega ozebnika.
Avtor nam prina‰a podobe sveta z
vseh koncev zemeljske oble, v lede-
nem mrazu, ki na njegovih poteh po
veãini reÏe do kosti, pa zaãutimo
znano hrepenenje po domu in topli-
ni domaãega ognji‰ãa. Znan obãu-
tek tudi zato, ker smo ga navajeni
Ïe iz ‰tevilnih njegovih predhodnih
knjig. Je to dobro ali slabo? Dobro,
ker lepe stvari radi ponavljamo,
slabo, ker bi morda lahko kak‰no
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stvar za nas, svoje zveste bralce,
povedal tudi na novo. Pa saj ‰e ni
rekel zadnje besede.

Marjan Brade‰ko

Planinstvo v 
Vipavski dolini

Sto let planinstva na Vipav-
skem 1903-2003, uredil Aljo‰a Re-
har, PD Vipava, Vipava 2003

Vse veã planinskih dru‰tev
praznuje ãastitljive obletnice. PD
Vipava, ki je sicer iz‰lo iz skupnega
ajdovsko-vipavskega dru‰tva, se
tako letos spominja stotih preho-
jenih let. Kot izvemo iz lepega zbor-
nika, je bilo planinstvo na tem kon-
cu Slovenije vãasih bolj, drugiã manj
organizirano, med obema vojnama
pod italijansko okupacijo celo pre-
povedano. Dru‰tvo je imelo svoje
padce in vzpone; slednji so bili ve-
dno rezultat zagnanih ãlanov, na-
tanãneje, odliãnega vodstva. Neka-
tera imena so se ‰e posebno zapi-
sala v zgodovino, med njimi Otmar
ârnilogar. Omenjamo ga zato, ker
je dokaz, da je mogoãe ob skupni
plemeniti dejavnosti zdruÏiti naj-
razliãnej‰e udeleÏence in v skupino
povabiti ‰e dijake srednje verske
‰ole in gojence Centra za usposa-
bljanje invalidne mladine. Prav ti so
‰e danes zelo dejavni, seveda ob

pomoãi ‰tevilnih, ki se z njimi trudi-
jo. V zborniku je toliko imen, ki so
zaznamovala planinstvo na Vipav-
skem, da je nemogoãe na‰teti vsa
- od voditeljev taborov, kuharic,
naãelnikov odsekov do predsedni-
kov. Îe ob ustanovitvi so namreã
za Planinski vestnik napisali: »Od-
bor in lepo ‰tevilo znamenitih udov
iz vseh stanov sta nam porok, da
se podruÏnica lahko prav lepo ra-
zvije.« Posebej so tako predstavlje-
ni: karizmatiãni Otmar ârnilogar,
ki je prerodil planinstvo v teh kra-
jih in je bil tudi du‰a nadelave vsem
znane poti na Gradi‰ko Turo, pa
Nada Kostanjevic, dolgoletna pla-
ninska delavka in sodelavka Planin-
skega vestnika, ter sedanja pred-
sednik in tajnik dru‰tva, Jurij Na-
bergoj in Leon Kodre. V zborniku je
najprej opisana zgodovina dru‰tva,
sledijo vsi veãji dogodki v zadnjih le-
tih (tabori), na koncu pa se pred-
stavijo posamezne skupine in de-
javnosti v dru‰tvu. Sam zbornik, ki
je obenem tudi deseta ‰tevilka
dru‰tvenega glasila Tura, je liãno
urejen. ârno-bele fotografije so
dovolj velike, pohvalno je tudi to, da
v zborniku ni ne tipkarskih ne slov-
niãnih napak; to pri takih izdajah ni
pogosto. Urednik, sodelavci, obliko-
valec in lektor si zasluÏijo pohvalo,
seveda pa je jasno, da so dejavni
planinci tisti, zaradi katerih je
zbornik sploh nastal. 

Marjan Brade‰ko

Planinske 
novosti iz celov‰ke
Mohorjeve

Celov‰ka Mohorjeva druÏba je
pred kratkim izdala kar tri knjige
iz obdobja prve svetovne vojne.
Spomini na so‰ko fronto so med
zgodovinarji, domaãini, zbiralci
ostankov na frontah ter zbiralci
spominov ‰e vedno dokaj Ïivi. 

Rafko Dolhar je v knjigi esejev z
naslovom Odbrani listi (147 str.) za-
pisal spomine politika, planinca in
zdravnika. Naslov te knjige po eni
strani pomeni, da gre za strog iz-

bor avtorjevih komentarjev s po-
droãja politike in medicine. Seveda
tudi v tej knjigi ostaja zvest svoji
ljubezni do gora in narave s ãrtica-
mi o SneÏniku, Matajurju, Vi‰arjih,
Kolonkovcu in Koko‰i. Po drugi
strani pa je to dobesedno pika na
i k njegovi dosedanji publicistiãni
ustvarjalnosti. 

Drago Sedmak je v knjigi Ob
vznoÏju branikov (229 str.) opisal
dogodke v Solkanu pri Gorici in
odnos okupacijskih sil do domaãi-
nov, ki so ostali doma, ter Ïivljenje
domaãinov, ki so morali na tuje. To
je bil usodni ãas prve svetovne voj-
ne, ki je zapustil v podobi in zgodo-
vini te pokrajine neizbrisne sledi. 

ZaloÏba pa je izdala tudi delo
Hannsa Heidla z naslovom V uroku
Julijcev (245 str.). v prevodu Davo-
rina Flisa. Avtor je Ïe v mladih letih
na‰el v dr. Juliusu Kugyju, odkrite-
lju Julijskih Alp, svojega velikega uãi-
telja in vzornika pri odkrivanju bi-
serov planinskega sveta. Ljubezen
do alpinizma ga je tako prevzela,
da je tem gorskim vr‰acem posve-
til desetletja svojega gorni‰kega
Ïivljenja. Z iskro svojega navdu‰enja
za gore je hotel vneti tudi nove ro-
dove. Napisal je odliãno trilogijo, da
bi seznanil mlade s svojimi izvirnimi
spoznanji, odkritji in zgodovinskimi
dognanji. Njen osrednji, poglavitni
del je s to knjigo na voljo tudi slo-
venskemu bralcu, bodisi zgodovi-
narju, ki bo v njem na‰el redko
objavljene dokumente in fotogra-
fije, bodisi planincu in prijatelju Ju-
lijskih Alp. Knjiga govori o dogodkih
na vi‰inskem boji‰ãu v Julijcih med
prvo svetovno vojno, pri tem pa av-
tor postavlja v ospredje delovanje
dr. Juliusa Kugyja kot alpinistiãne-
ga referenta. Vsebina ni poveliãe-
vanje grozljive podobe vojne, am-
pak predvsem spomin nanjo in opo-
zorilo, naj zdruÏujoãa se Evropa
gradi mir in strpnost.

Ciril Velkovrh
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Mednarodno sre-
ãanje PZS in HPS

Na sedeÏu Planinske zveze Slo-
venije sta se 18. 11. 2003 po veã kot
desetih letih uradno sreãali dele-
gaciji Hrvatskog planinskog saveza
in Planinske zveze Slovenije. V hrva-
‰ki delegaciji so bili predsednik HPS
Hrvoje Kraljeviç, podpredsednik
Vladimir Novak in generalni sekre-
tar HPS Darko Berljak, slovensko
delegacijo pa je vodil predsednik
PZS Franci Ekar, zraven pa so bili
‰e podpredsednika PZS Danilo
·kerbinek in Adi Vidmajer, predse-
dnik PD Novo mesto JoÏe Per‰e in
generalna sekretarka PZS Alojzija
Korbar Tacar. Spet so pregledali
Protokol o medsebojnem sodelova-
nju obeh nacionalnih panoÏnih zvez,
podpisan leta 1992, in ga prilagodi-
li dana‰njim zahtevam. Slovenija bo
namreã z letom 2004 stopila v EU
in medsebojno sodelovanje se mo-
ra zaradi zahtev drÏav EU dopolni-
ti z dodatnimi oblikami. Te zahteve
je podrobno predstavil Rajko Ko-
mat z ministrstva za notranje za-
deve, ki sodeluje tudi pri mednaro-
dnem projektu Program priprave
turistiãnih con po Kolpi in Gorjan-
cih na maloobmejnem podroãju. Ta
projekt je slovenska stran potrdi-

la, hrva‰ka vlada pa ‰e ne. Predse-
dnik PZS je prosil predsednika HPS,
naj hrva‰ko stran uradno pozove k
izpolnitvi dogovora.

Na‰a vlada si skupaj s hrva‰ko
prizadeva najti re‰itev na podro-
ãju turizma in planinstva v maloo-
bmejnem pasu med drÏavama, ki
bo z vzpostavitvijo ‰engenske meje,
ob vstopu Slovenije v EU, postal
bolj zaprt in nadzorovan, kot je
zdaj. Slovenski planinci podpiramo
prizadevanje vlade za ta mednaro-
dni projekt, ki bo omogoãil tako tu-
ristom kot planincem, da s turisti-
ãno prepustnico nemoteno hodijo
po urejenih planinskih poteh obeh
drÏav znotraj maloobmejnega pa-
su v ‰irini pribliÏno 10 km. Îelja pla-
nincev obeh drÏav je predvsem po-
vezovanje in medsebojno druÏenje.
Spet si Ïelimo oÏiviti nekdanje poti,
tako med Ljubljano in Zagrebom
kot med Reko in Ljubljano. Sloven-
ski planinci se tudi zelo zanimamo
za narodni park Paklenica, Velebit,
oba SneÏnika, Trdinov vrh, Gorjan-
ce in ‰e druge vrhove, ki jih obisku-
jemo vse leto, predvsem pa ta-
krat, ko v slovenskem visokogorju
zapade sneg. IzraÏena je bila Ïelja,
da se zadeve uredi na podoben na-
ãin, kot ima Slovenija urejeno obliko
gibanja v gorah med Avstrijo in Ita-

lijo. Medsebojno sodelovanje na po-
droãju Gorske re‰evalne sluÏbe
obeh drÏav se mora urediti s pose-
bnim sporazumom o medsebojnem
sodelovanju. IzraÏena je bila tudi
Ïelja, da se organizirajo skupne va-
je, tako kot pri plazovnih psih GRS
S. Urediti bo treba tudi prelete
teh sluÏb, ki so namenjeni medse-
bojni pomoãi ljudem, in izbolj‰ati in-
formiranost obeh zvez tudi na po-
droãju gorskih nesreã. Ugotovili so,
da je precej hrva‰kih drÏavljanov
ãlanov PZS, nekaj na‰ih ljudi pa je v
HPS. Izbolj‰ati se bo morala tudi in-
formatika na podroãju odprtosti
planinskih koã obeh drÏav. V priho-
dnjem letu HPS praznuje 130 let
delovanja in bo o poteku dogajanj
‰e podrobneje poroãal. Omenili so
le tri najveãja sreãanja, ki jih bodo
organizirali od aprila do junija
2004. Trenutno so najveãji problem
hrva‰kega planinstva nekatera
podroãja, na katerih ‰e niso od-
stranili minskih polj in je hoja zunaj
oznaãenih, markiranih planinskih
poti lahko zelo nevarna.

Pogovarjali smo se o medseboj-
ni izmenjavi planinske literature, ki
jo za varno hojo potrebujejo planin-
ci obeh drÏav. Veãjo pozornost pla-
nincev obeh drÏav bo treba name-
niti tudi vodenju vpisnih knjig in kul-
turi planincev, da se bodo vpisova-
li ter se nauãili naãrtovanja planin-
skih tur. To izredno pripomore k
uãinkovitosti akcij GRS. Dotaknili
so se tudi reciproãnosti pri spanju
v planinskih koãah. Na hrva‰ki
strani je za ãlane HPS 50 %, pri nas
pa bo v naslednjem letu tudi (zdaj
je le 30 %). Pogovor se je konãal z
obvezo, da oba upravna odbora
dopolnjeni Protokol o medseboj-
nem sodelovanju ãim prej uskladita
in potrdita.

Alojzija Korbar Tacar 

Seja YC UIAA 
v Sloveniji

Poslanstvo Youth Commission
UIAA (Mladinske komisije Svetovne-
ga zdruÏenja planinskih organiza-
cij) je ‰iroko zastavljeno. Spodbuja

NOVICE IN 
OBVESTILA

Adi Vidmajer, Franci Ekar, Hrvoje Kraljeviã, Vladimir Novak in
Danilo ·krbinek



PLANINSKIvestnik 12 / 2003 

56

planinske organizacije, da zaãnejo
delati z mladimi ter zagotovijo
ustrezno strokovno znanje in ka-
der, da poudarjajo ne le pustolov-
sko in rekreacijsko stran planin-
stva, ampak prav tako pomem-
bnost vzgoje in izobraÏevanja ter
druÏbenega pomena na‰ega ‰por-
ta za mladostnike. YC UIAA pospe-
‰uje izmenjavo idej, zamisli, izku‰enj,
dela med (mladinskimi) vodniki, in‰-
truktorji itd., ki delajo z mladimi.
Ob spodbujanju hoje in plezanju v
gorah pa YC UIAA namenja tudi ve-
liko pozornost varnosti, pravemu,
spo‰tljivemu odnosu do narave,
strpnosti med mladimi, soÏitju
med narodi in mednarodnemu so-
delovanju. Tako sta imeli Slovenija
in Mladinska komisija PZS prilo-
Ïnost gostiti ãlane YC UIAA na re-
dni seji, ki je potekala od petka, 24.,
do nedelje, 26. oktobra 2003, v Pla-
ninskem uãnem sredi‰ãu Bav‰ica.
Seje se je udeleÏilo kar dvanajst
predstavnikov mladinskih komisij
planinskih zvez ‰irom po svetu –
skupaj z vodstvom MK PZS, gosti in
spremljevalci je bila Bav‰ica s 27
ljudmi kar lepo zasedena. Po poro-
ãilih smo lahko videli, da smo Slo-
venci med akcijami dobro zastopa-
ni. Letos smo pripravili mladinski
mednarodni tabor v Sloveniji – Te-
den turne smuke, zmagovalci dr-
Ïavnega tekmovanja Mladina in go-
re so za nagrado taborili v Italiji.
Dva udeleÏenca sta bila na taboru
na Kavkazu v Gruziji, dve udeleÏen-
ki na ekolo‰ko delovnem taboru v
Avstriji, dva in‰truktorja planinske
vzgoje sta se udeleÏila seminarja v
·vici (Train the Trainers). Mladi slo-
venski planinci so bili tudi na popo-
tovanju po romunskih hribih. Seve-
da se je na seji govorilo tudi o pri-
hodnosti. Oba na‰a ponujena ta-
bora (Mednarodni Teden turne
smuke in Teãaj gorni‰tva) sta bila
sprejeta med tabore YC UIAA za
leto 2004. ZadrÏali smo se tudi pri
spletnih straneh Mednarodne pla-
ninske organizacije www.uiaa.ch in
podstranem YC, kjer naj bi v priho-
dnosti objavljali prevode oz. po-
vzetke dokumentov in publikacij
ãlanic YC UIAA, v katerih imajo npr.
dobro zapisano delo, »navodila« za

delo z razliãnimi starostnimi skupi-
nami, naãine, programe izobraÏe-
vanja itd., to pa bi bilo v veliko po-
moã vsem organizacijam, ki ‰e ni-
majo dobro razvitega dela z mladi-
mi ali se s tem ‰ele zaãenjajo
ukvarjati. Zanimiv je tudi program
»IzobraÏevanje mladinskih vodni-
kov«. V organizaciji nem‰ke
DAV–Jugend bo namreã izveden
Seminar za vodstva mednarodnih
planinskih taborov, zanimiv tudi za
nas. Na koncu pa so seveda sledile
‰e volitve: Dosedanji predsednik
Rudolf Kaupe (Avstrija) je predãa-
sno konãal svoj mandat, tako je
njegovo mesto za eno leto (do re-
dnih volitev v jeseni 2004) prevzela
dosedanja podpredsednica Anne
Arran (Velika Britanija), njeno me-
sto pa je prevzela prav tako za
eno leto ·vicarka Anita Rohner.
Kaupe je bil v YC UIAA aktiven kar
polnih 17 let, sicer pa se je z UIAA
prviã sreãal ravno v Sloveniji, ko je
kot desetleten deãek spremljal
oãeta na seji v Vratih. âeprav se je
teÏko poslovil od YC UIAA, pa je
obljubil, da se bomo ‰e sreãevali –
ãe ne drugje, pa v gorah. Gostje so
bili nad organizacijo in na‰o naravo
resniãno navdu‰eni, tako da sem
prepriãana, da se bodo ti glasniki
na‰e deÏele gotovo ‰e vrnili – vsaj
izku‰nje tako kaÏejo!

Zdenka Miheliã,
predstavnica MK PZS v YC UIAA

ter organizacijski in izvedbeni vo-
dja seje YC UIAA v Sloveniji

Nov bivak 
na Gozdniku

Pred tridesetimi leti so planin-
ski zanesenjaki PD Zabukovica
opravili veliko delo, ko so na vrhu
Gozdnika (1090 m) postavili bivak, ki
je vsa leta dobro rabil vsem tistim,
ki so pri‰li na ta tisoãak nad Sa-
vinjsko dolino. Zabukov‰ki planinci
so na istem kraju, kjer je stal do-
trajani bivak, postavili novega, ve-
ãjega in lep‰ega. 16. novembra, na
dan odprtja, je Gozdnik, simbol Sa-
vinjske planinske poti, tako dobil
krono, ki je lahko v ponos savinjskim

planincem. Vse ãestitke planincem
PD Zabukovica, ‰e posebno skupini,
ki je dela izvajala, in med njimi nosil-
cu Viliju Kotniku.

Adi Vidmajer

Nova 
OroÏnova koãa
pod ârno prstjo

PD Bohinjska Bistrica se pogu-
mno loteva pomembnega projek-
ta. Naslednje leto bomo na planini
Za Liscem slavili 110. obletnico
zgraditve prve koãe Slovenskega
planinskega dru‰tva: OroÏnove ko-
ãe (1346 m). Koãa, ki je dobila ime
po prvem predsedniku SPD, je bila
postavljena v letu, ko je bil Bohinj v
hudi krizi, Ïelezarna je dve leti prej
propadla. Pobudnik za graditev
planinske koãe je bil obãinski od-
bornik Josip Ravhekar, ki je priskr-
bel brezplaãno zemlji‰ãe in organi-
ziral delo. Zidavo so konãali v treh
mesecih. Slavnostno odprtje je bilo
julija 1894. Îeleznice v Bohinju ‰e ni
bilo, zato so se ljudje v Bohinj pripe-
ljali na vozovih. Ob odprtju je plapo-
lala narodna zastava. Na transpa-
rentu je pisalo: Odpira prva koãa
se planinska, raduje vsa dolina se
Bohinjska. Koãa je bila konec de-

NOVICE IN 
OBVESTILA

Slavnostno pred bivakom:
Petrovec, Pinter, Kotnik 
in predsednik Janãiã
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cembra 1944 poÏgana, po vojni pa
je niso obnovili. Priprave za obnovo
koãe teãejo Ïe vse leto‰nje leto.
Najprej smo pridobili potrebna so-
glasja. Naãrt je brezplaãno izdela-
la firma Projekta. Ob pomoãi TNP
smo postavili informacijsko tablo.
âlani dru‰tva so oãistili okolico,
uredili stavbi‰ãe in poloÏili talno
plo‰ão. Material je prenesla heli-
kopterska brigada SV. Domaãini so
Ïe prispevali pomembno koliãino le-
sa. âakamo ‰e, da bo PZS prenesla
na dru‰tvo obljubljen del lastni‰-
tva za stavbi‰ãe. ·e veã dela nas
ãaka prihodnje leto. Zato bomo ve-
seli pomoãi vseh, ki jim tradicija na-
‰ega planinstva nekaj pomeni. Ko-
ãa bo spomenik, bivak in objekt, na-
menjen planinski vzgoji. Hkrati bo
dru‰tvo praznovalo petdesetle-
tnico delovanja.

Valentina Bijol

Planinska skupina
v VDC Ajdov‰ãina

Med nami Ïivijo ljudje, ki sta jih
bolezen ali pa mati narava tako
zaznamovali, da so drugaãni. Veãi-
noma so bolj spontani, bolj iskreni
in pristni, a hkrati tako drugaãni,
da je njihova vkljuãitev v normalen
tok Ïivljenja skorajda nemogoãa.
Vsaj za veãino izmed njih. Na neki
naãin ostajajo vedno otroci – veãi-
no Ïivljenjskih potreb lahko oprav-
ljajo le s pomoãjo svojih star‰ev ozi-
roma zaposlenih po raznih institu-
cijah, kamor so ljudje s posebnimi
potrebami vkljuãeni. Ena izmed ta-
kih moÏnosti je tudi Varstveno-de-
lovni center, v katerem izvajamo
dnevno varstvo in zaposlitev priza-
detih oseb. Pohodni‰tvo je ena
izmed aktivnosti, ki nas ‰e posebno
bogati in navdu‰uje. Oblikovali smo
‰tiri pohodni‰ke skupine – v vsaki
so varovanci s podobnimi teÏava-
mi, telesno pripravljenostjo in inte-
resi. Vsaka skupina ima tako po
svojih sposobnostih moÏnost odkri-
vati lepote na‰e Vipavske doline,
Gore, Krasa, Gori‰ke ... Obãuduje-
mo dvorce in gradove, cerkvice po
griãkih, ogledamo si kak‰no raz-

stavo, nabiramo teloh in zvonãke.
Eno izmed skupin sestavljajo varo-
vanci, ki prednjaãijo po svoji telesni
pripravljenosti in tudi ‰portni na-
ravnanosti. To so na‰i planinci, s
katerimi se vsak mesec odpravimo
na zahtevnej‰e planinske pohode.
Da bi svojim pohodom dali veãji po-
udarek in zagotovili potrebno var-
nost, smo za pomoã zaprosili PD Aj-
dov‰ãina. V planinskih knjiÏicah so
se v teh letih ohranili spomini med
drugim na: Mali Golak, âaven, Ja-
vornik, Blego‰, Nanos, Krim, Sabo-
tin, Slavnik, Vrem‰ãico ... Posebno
doÏivetje nam je v lanskem letu po-
menil dvodnevni planinski izlet v Ju-
lijske Alpe, na Krnska jezera, Sleme
nad Vr‰iãem in v Tamar. Letos pa
smo pripravili kar tridnevni izlet. Z
vlakom in nato avtobusom smo
pri‰li do Stare FuÏine. Prek planine
Vogar smo ‰li do Planine pri jezeru,
tu prespali, naslednji dan pa od‰li
do koãe pri Triglavskih jezerih. Od
tod smo nadaljevali do Koãe pod
Bogatinom. Zadnji dan pa smo se
mimo Komne vrnili v dolino. Vedno,
ko doseÏemo nov vrh, obãutimo to
kot novo zmago. âeprav je pot za
nas naporna, ãeprav vedno pora-
bimo za vzpone veã ãasa, kot je
predvideno. Veliko se pogovarjamo,
smejemo, spodbujamo, delimo si
dobrote iz nahrbtnikov. âas, ki ga
porabimo drug za drugega, ima

prav posebno vrednost. Druga-
ãnost je izziv. Za tiste, ki so druga-
ãni, in za tiste, ki Ïivimo in delamo z
drugaãnimi. Ljudje s posebnimi po-
trebami Ïivijo svoje Ïivljenje. Ne
smemo dopustiti, da jih druga-
ãnost negativno zaznamuje in odri-
ne na rob. Med nami so. S svojo
preprostostjo, spontanostjo, s
svojo veãno otro‰kostjo. Naj zaãu-
tijo, da je Ïivljenje lepo in bogato!

Mentorici PS VDC Ajdov‰ãina
Rezka in Katarina

Slavnostna 
akademija ob 50-
letnici dru‰tva

Ustanovni obãni zbor PD PTT
Ljubljana je bil 29. septembra 1953.
V njem so se zdruÏili planinci po‰-
tarji, ki so prej delovali v okviru PD
Jesenice in PD Ljubljana-Matica.
Leta 1997 se je dru‰tvo preimeno-
valo v PD Po‰te in Telekoma Ljublja-
na. Letos dru‰tvo in Po‰tarski
dom na Vr‰iãu praznujeta okroglo
obletnico uspe‰nega delovanja.
Oba jubileja se proslavljata Ïe vse
leto. V januarju so prejeli visoka
dru‰tvena priznanja zasluÏni ãlani
in drugi, ki so veliko prispevali k us-
pe‰nemu delovanju in razvoju dru‰-
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Razvitje prapora PD Po‰ta Telekom
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tva. Odprta je bila razstava slik
ãlanov dru‰tva s preteklih likovnih
kolonij. Na Vr‰iã so bili junija pova-
bljeni ‰tevilni ustvarjalci, kjer je bi-
la Ïe 17. slikarska kolonija »Tine
Horvat«. Prizadevni Mladinski od-
sek je julija v Po‰tarskem domu na
Vr‰iãu izvedel uspe‰na planinska
tabora za druÏine s pred‰olskimi
otroki in za osnovno‰olce. Na pro-
slavi 7. septembra, ki je bila zdru-
Ïena s 36. sreãanjem planincev
Po‰te in Telekoma Slovenije, se je v
lepem vremenu zbralo veã kot 600
planincev in gostov. V ãetrtek, 16.
oktobra, zveãer pa so ãlani in pri-
jatelji dru‰tva na slavnostni aka-
demiji v prelepem atriju glavne
Po‰te na âopovi ulici v Ljubljani
obudili spomine na 50 let prehoje-
ne poti dru‰tva. Slavnostna govor-
nica Danica Sim‰iã je ãestitala
dru‰tvu za 50-letno uspe‰no delo-
vanje in opisala lepe trenutke, ki jih
je kot ãlanica dru‰tva doÏivela na
izletih in prireditvah. Navzoãi so
podoÏiveli dogodke preteklih 50 let
med ogledom dokumentarnega
prikaza zgodovine dru‰tva, ki so
ga pripravili zasluÏni ãlani JoÏe Do-
bnik, Maks Skribe, JoÏe Vogrin in
Janez MeÏan ter strokovna sode-
lavca Beno Hvala in Ivan Lotriã. Ob
tej priloÏnosti je bil razvit nov
dru‰tveni prapor, ki so ga s svojimi
prispevki podprli mnogi prijatelji
dru‰tva. Botri prapora so nanj
pripeli 16 spominskih trakov, med
njimi v imenu PZS podpredsednik
Tone ·karja, ki je ob tej priloÏnosti
dru‰tvu podelil jubilejno listino in v
pozdravu izrekel pohvalne besede
o polstoletnem delovanju dru‰tva.
Predsednik dru‰tva Stanislav
Tom‰iã se je zahvalil vsem, ki so
prispevali k uspehu dru‰tva, in naj-
prej podelil spominski plaketi naj-
zasluÏnej‰ima ãlanoma, ãastnemu
predsedniku dru‰tva JoÏetu Do-
bniku in ustanovnemu ãlanu dru‰-
tva Maksu Skribetu ob njegovi 80-
letnici. Zahvale in spominske plake-
te so prejeli tudi: pokrovitelja Po‰-
ta Slovenije in Telekom Slovenije,
Mestna obãina Ljubljana, Planinska
zveza Slovenije ter ‰tevilne prija-
teljske organizacije in dru‰tva.
Urednik Tone Krauthaker je pred-

stavil jubilejni zbornik z opisom pol-
stoletne zgodovine dru‰tva. Po
uradnem delu so se udeleÏenci ‰e
dolgo zadrÏali na prijetnem planin-
skem druÏenju.

Stane Tom‰iã
Foto: JoÏe Vogrin

Jubilej PD 
dr. Gorazda 
Zavrnika 

Minilo je 20 let, odkar si je nekaj
vnetih ljubiteljev gora na Medicin-
ski fakulteti v Ljubljani uresniãilo
Ïeljo, da bi ustanovili svoje planin-
sko dru‰tvo in pritegnili k ãudovi-
tim doÏivetjem ob gibanju po gor-
skem svetu veã svojih sodelavcev,
pa tudi ‰tudentov. Tako je bilo ob
koncu novembra 1983 na Medicinski
fakulteti v Ljubljani ustanovljeno
Planinsko dru‰tvo dr. Gorazda Za-
vrnika. Ustanovitelji so ga poime-
novali po svojem poklicnem kolegu,
zdravniku in gorskem re‰evalcu dr.
Gorazdu Zavrniku, ki je tragiãno
preminil pri opravljanju svojega po-
slanstva, v helikopterski re‰evalni
akciji na Vodinah. Dru‰tvo naj bi
povezovalo predvsem delavce in
‰tudente Medicinske fakultete, ki
jim je skupna Ïelja po gibanju v na-
ravi in jih privlaãi hoja v gore, ven-
dar je Ïe od ustanovitve odprto za
vse, ki bi se mu radi pridruÏili. 

âlani dru‰tva so si zastavili
ambiciozen naãrt in smernice delo-
vanja. Pozneje se je izkazalo, da na
vseh naãrtovanih podroãjih ne bo
mogoãe aktivno delovati, najveã
pozornosti pa so bile deleÏne tri
dejavnosti: organiziranje planinskih
izletov, predavanja in izdaja glasila.
Po ‰tevilu ãlanov je dru‰tvo dr. Go-
razda Zavrnika med manj‰imi v Slo-
veniji, vendar po svoji aktivnosti
gotovo ni najmanj‰e. Posamezni
ãlani dru‰tva so se udeleÏili raznih
seminarjev in posvetov (teãaj PZS
za in‰truktorje varstva narave,
markacijski teãaj, posvet Gore in
varnost, teãaj za gorske vodnike).
Vsa leta enkrat, vãasih tudi dva-
krat na mesec organiziramo poho-

de, izlete ali ture, bodisi po laÏjih,
po veãini manj znanih poteh v sre-
dogorju, bodisi po zahtevnih viso-
kogorskih. Pri tem nam pomagajo
tudi izku‰eni planinci in alpinisti
ter gorski re‰evalci. 

Predavanja, ki jih organizira
dru‰tvo, so pestra, izobraÏevalna,
z medicinsko vsebino, z gorsko te-
matiko in potopisna. »Gorska« ob-
segajo prikaze gorskih tur, pleza-
nja, turnega smuãanja, re‰evanja
(in zgodovine re‰evanja) v gorah,
pohodov po domaãem gorovju in v
tujini ter alpinistiãne doseÏke, po-
topisna predavanja pa nam odsti-
rajo nova obzorja Ïivljenja in pokra-
jin v daljnih (Afrika, Aljaska, Avstra-
lija) in bliÏjih deÏelah. Pri predava-
njih sodelujejo ãlani dru‰tva in po-
vabljeni predavatelji, med njimi tu-
di priznani planinski strokovnjaki,
na‰i alpinisti, gorski re‰evalci in
odpravarji.

Manj kot leto po ustanovitvi
dru‰tva je zaãelo izhajati tudi
dru‰tveno glasilo – najprej kot bil-
ten, kmalu pa se je preimenovalo v
glasilo SLEDI, ob katerem so neka-
teri posamezniki zaãeli odkrivati
svoje pisateljske nagibe. Naãin iz-
dajanja glasila, njegov videz, obseg
in vsebina so se z leti spreminjali.
Najveãje spremembe so bile tehni-
ãne narave: od razmnoÏevanja na
ciklostil prek fotokopiranja do
»raãunalni‰kega obdobja«, ki se je
pri Sledeh zaãelo s sedmo ‰tevilko,
leta 1987. Po desetih letih izhajanja
je nekaj najaktivnej‰ih ãlanov ure-
sniãilo idejo, da bi izdajanje glasila
zaokroÏili z izdajo knjige. Tako je
nastala kar obseÏna in po vsebini
bogata knjiga SLEDI (uredni‰ki od-
bor Kristjan Jezernik, Andrej Ma-
‰era, Dane Peterec, Lovro Stanov-
nik, glavni urednik Marjan Korda‰),
ki je za bralca ‰e danes enako ak-
tualna in zanimiva, kot je bila ob iz-
daji. V njej je bilo zbranih nekaj no-
vih prispevkov in nekaj ponatisov
ãlankov, ki so bili dotlej objavljeni v
»Sledeh«. Po tematiki zajema opise
poti (Kamni‰ko-Savinjske Alpe, Ka-
ravanke, Julijske Alpe), gorni‰ko
problematiko, medicinsko-stro-
kovne ãlanke in literarne zapise.

Z novimi tehniãnimi moÏnostmi
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se je obve‰ãanje ãlanov spremenilo
in pisna po‰tna obvestila je zame-
njala elektronska po‰ta. Dru‰tvo
ima tudi svojo spletno stran
(http://www2.mf.uni-lj.si/~gore/), ki
jo redno vzdrÏuje eden izmed na-
jaktivnej‰ih ãlanov dru‰tva. Tako
so podatki o dru‰tvu, izletih (z opi-
si poti) in predavanjih ter poveza-
ve z drugimi spletnimi stranmi do-
stopni vsakomur. 

Ob pregledu »prehojene poti«
dru‰tva dr. Gorazda Zavrnika smo
njeni ãlani zadovoljni z delom in na
dru‰tvo tudi ponosni. Ostaja pa
nam Ïelja, da bi nam v svet gora
uspelo pritegniti ‰e veã mladih, da
bi spoznali vrednote, ki nam napol-
nijo Ïivljenje ali vsaj del Ïivljenja.

Tatjana Irman Florjanc

Mladi planinci 
na âreti

Na âreti, osrednjem delu za-
krasele Dobroveljske planote, so
se Ïe osmiã zapovrstjo sreãali
osnovno‰olski planinci Mladinskih
odsekov Savinjskega MDO. Leto-
‰nja zadnja septembrska sobota
je na vi‰ino 966 metrov k Planinske-
mu domu na âreti privabila skoraj
270 mladih planincev in 56 njihovih
spremljevalcev. Veãina udeleÏen-
cev je pot zaãela na Vranskem ter
prek zaselka Bri‰e sledila zanimivi
in razgibani gozdni poti planinske-
mu cilju naproti. Mladi rod planin-
cev iz PD Celje-Matica, Dobrovlje-
Braslovãe, Gornji Grad, Polzela,
Slivnica, ·o‰tanj, Vransko, Zabuko-
vica in Îalec se je razveselil druÏa-
bnih iger, ki vsako leto popestrijo
druÏenje in s tem izpolnijo osrednji
namen tovrstnih sreãanj; pa naj bo
to hitrostna igra v obe‰anju peri-
la ali spodbujanje svoje ekipe pri
tekmovanju. In tudi tokrat je bilo,
bolj kot kar koli drugega, pomem-
bno sodelovati. Tokratni gostitelj
sreãanja, PD Vransko, je poleg pri-
mernega prostora, ozvoãenja in
odliãnega ãaja »naroãil« tudi ãudo-
vito vreme, ki je dalo piko na i do-
gajanju na Dobrovljah.

Petra Gregorc

25. pohod planincev
na Slavnik

Tradicionalni vzpon na Slavnik v
organizaciji OPD Koper je kljub me-
glenemu vremenu privabil veliko
pohodnikov, med njimi tudi na‰o
skupino osmih planincev iz Zagreba
in okolice, ki je bila lepo sprejeta.
Na vrhu smo se vsi skupaj spomnili
60-letnice Istrske brigade. Pohod
se je konãal s slovesnostjo, med ka-
tero je bilo podeljeno nekaj znaãk
in spominskih plaket.

Josip Sakoman

9. seja upravnega
odbora PZS

9. seja upravnega odbora PZS
je potekala 24. oktobra 2003 v
okrogli dvorani Dela v Ljubljani. Na
zaãetku je predsednik PZS pozdra-
vil novega ãlana upravnega odbora
Vladimirja Kladnika kot predsedni-
ka kamni‰kobistri‰kega MDO. Kot
ponavadi je UO v prvi delovni toãki
pregledal in s sprejetimi popravki
potrdil zapisnik s prej‰nje seje. Sle-
dila je pestra toãka – vpra‰anja in
pobude ãlanov; obravnavali so vr-
sto zadev, med drugim so govorili o
denacionalizacijskem postopku, s
katerim je pa‰na skupnost Moj-
strana dobila nazaj dolino Vrat in
Severno triglavsko steno, o sklepih
leto‰nje skup‰ãine PZS, o delu Pla-
ninske zaloÏbe, o dopisni skup‰ãini,
o za‰ãiti planinske markacije, o le-
to‰njih predlogih za najvi‰ja prizna-
nja PZS in o vkljuãevanju PZS v raz-
pravo o lovstvu. V tretji in ãetrti
toãki so bili obravnavani in spreje-
ti Osnutek rebalansa in II. finan-
ãnega naãrta PZS 2003 in Osnutek
sanacijskega naãrta PZS ter
Osnutek programa dela in finan-
ãnega naãrta PZS 2004. Sledila sta
obravnava in sprejem Pravilnika o
izkaznici in vrstah ãlanarine PZS.
·esta toãka dnevnega reda je bila
obravnava »vzorãnega« pravilnika
komisije PZS. Do skup‰ãine 2004 naj
bi imele vse komisije svoj pravilnik
usklajen z »vzorãnim«. Sledila je in-
formacija o planinskem muzeju, ki

jo je podala predsednica Komisije
za muzejsko dejavnost. V nadalje-
vanju je upravni odbor razpravljal
in odloãal ‰e o poteku spreminjanja
Zakona o TNP, o pripravah PZS ob
vstopu Slovenije v Evropsko unijo, o
delu Mladinske komisije in o spre-
membah in naãinu financiranja za
planinske postojanke. Ob koncu je
generalna sekretarka podala po-
roãilo o leto‰nji dopisni skup‰ãini. 

Vladimir Habjan

4. kongres ‰portne
rekreacije

V Termah âateÏ je 14. in 15. no-
vembra 2003 potekal ãetrti kon-
gres ‰portne rekreacije, ki so ga
organizirali: CINDI Slovenija, Olim-
pijski komite Slovenije – ZdruÏenje
‰portnih zvez, Sokolska zveza Slo-
venije in ·portna unija Slovenije. V
petek dopoldne smo udeleÏenci
poslu‰ali splo‰no zanimiva preda-
vanja s podroãja ‰portne rekrea-
cije s poudarkom na pribliÏevanju
Slovenije Evropski uniji. Sledile so
delavnice ·portna rekreacija sta-
rej‰ih oseb in ·portna rekreacija v
interakciji z mediji, Kako ‰iriti idejo
o ‰portni rekreaciji v aktualnem
druÏbenem okolju in delavnica, na-
menjena prostim temam. Drugi
dan kongresa smo v jutranjih urah
zaãeli s predavanji v delavnicah o
temi ·portna rekreacija Ïensk in
razlike med spoloma ter ·port in
medicinska stroka ter znanost z
roko v roki. Delovni del kongresa se
je konãal s sklopom predavanj o te-
mi ·portna rekreacija oseb s po-
sebnimi potrebami in delavnico s
temo Kako uspe‰no delovati na
podroãju ‰portne rekreacije. Pla-
ninstvo je najbolj mnoÏiãna oblika
rekreacije v Sloveniji. Zato je skoraj
nerazumljivo, da se je kongresa od
uradnih predstavnikov planinskih
organizacij udeleÏila le generalna
sekretarka PZS. Na kongresu sva
bila navzoãa tudi dva aktivna ãla-
na matiãnih PD, a sva bila na kon-
gresu kot predstavnika ‰portnih
zvez in ne PD. V bogatem progra-
mu predavanj smo planinci pote-
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gnili kraj‰i konec, saj sta se samo
dve predavanji od skupaj veã kot
‰estdesetih neposredno dotikali
planinstva. V prvi delavnici s temo
Predstavitev didaktiãnih plakatov
Îivi ‰portno, bodi cool je bil pred-
stavljen didaktiãni plakat o temi
planinarjenja, ki je poskus animaci-
je ‰olske mladine za pot v naravo –
v planine in gore. Sporoãilo plaka-
ta usmerja mladega ãloveka k var-
nosti v gorah in spo‰tovanju nara-
ve. Didaktiãni plakati, skupaj jih je
kar 12, so namenjeni predvsem
uãencem zadnje triade osnovne
‰ole in dijakom srednjih ‰ol. Projekt
izvaja Fakulteta za ‰port. V drugi
delavnici, ki bi jo lahko povezali s
planinstvom, je bila predstavljena
nordijska hoja s palicami (Nordic
walking). Tudi ta projekt je pred-
stavila Fakulteta za ‰port. V pri-
hodnje bi veljalo v vsebinski del kon-
gresa vkljuãiti tudi veã planinstva,
saj imamo projekte, ki bi jih lahko
brez sramu predstavili slovenski
strokovni ‰portni javnosti.

Bojan Rotovnik

Pohod po 
nekdanjih tr‰kih
mejah La‰kega

Leto‰nji pohod po nekdanjih
tr‰kih mejah La‰kega je bil 15. 11.
2003. Zaãeli smo ga na OroÏnovem
trgu v La‰kem, pred rojstno hi‰o
prvega naãelnika SPD profesorja
Frana OroÏna, kjer je bila slove-
snost ob 150. obletnici njegovega
rojstva. Zbranim je spregovorila
predsednica PD La‰ko Fanika Wie-
gele, osrednji govor pa je imel
predsednik PZS Franci Ekar. âlani-
ca planinskega kroÏka na O· Pri-
moÏa Trubarja La‰ko Barbara
Janãiã je prebrala spis Katje Kol-
‰ek – spomin na pohod po tr‰kih
mejah. Navzoãe je pozdravil tudi
Ïupan obãine La‰ko JoÏe Rajh. Med
gosti sta bila ‰e predsednik MDO
PD Zasavje Borut Vukoviã in pod-
predsednica PZS Slavica Tov‰ak.
·tevilni pohodniki so si pred poho-
dom ogledali razstavo o profesor-

ju Franu OroÏnu in njegovih delih v
KnjiÏnici in muzejski zbirki La‰ko.
Leto‰njega pohoda, ki je potekal
po levem predelu La‰kega in okoli-
ce, se je udeleÏilo pribliÏno 400 po-
hodnikov. Sobotni sonãni dan smo
prijetno preÏiveli v naravi. Na na-
‰em pohodu ni dnevnikov ali znaãk,
udeleÏenci pa dobijo Ïig in se sre-
ãajo z gostoljubnimi ljudmi. Organi-
zatorji smo prejeli ‰tevilne zahvale.
Zadovoljni smo, da nam je uspelo
predstaviti pohodnikom na‰e lepe
kraje in gostoljubnost domaãinov.
V vasi Trojno so se domaãini s ‰e
nekaterimi okoliãani pripravili na
sprejem pohodnikov z razliãnimi
dobrotami, pozneje tudi v Marija
Gradcu v gostilni âater. Podobno
je vsa leta, na obeh straneh – le-
vem in desnem bregu. Pohodniki so
povsod sprejeti z odprtimi rokami.

Fanika Wiegele

Obnovljene
planinske koãe

âeprav se je leto‰nja glavna
sezona pohodni‰tva v slovenskih
gorah konãala konec septembra,
pa bo tudi v prihajajoãem zimskem
ãasu v nekaterih koãah, predvsem
v srednje- in niÏjegorskem svetu, Ïi-
vahno. Od 165 koã v gorah so neka-
tere letos obnovili. PZS je leto‰njo
akcijo obnove planinskih koã, ki jo je
izvajala skupaj z Olimpijskim komi-
tejem Slovenije in poslovnim siste-
mom Helios, ocenila za zelo uspe-
‰no. Koãe Triglavski dom na Kreda-
rici, Dom na Peci, Koãa na Loki pod
Raduho, Kranjska koãa na Ledinah
in Mozirska koãa so dobile barve in
premaze, s katerimi so jim vrnili
lep‰o podobo. Za izvedbena dela
na koãah so poskrbela PD, ki so
tak‰no obliko pomoãi in sodelova-
nja z veseljem sprejela, saj se vedno
sreãujejo z finanãnimi teÏavami, ko
gre za obnovitvene posege. Po
ocenah PZS je bilo v okviru akcije
obnovljeno pribliÏno 4000 m2 no-
tranjih in zunanjih lesenih povr‰in.
Projektnemu sodelovanju z gospo-
darskimi subjekti bomo v prihodnje
namenjali dodatno skrb. Helios je

Ïe lani sodeloval z nami pri obnovi
planinskih markacij in samo Ïelimo
si, da bi pridobili zaupanje ‰e kak-
‰ne uspe‰ne gospodarske druÏbe
za podobno sodelovanje. Po ocenah
PZS je bila leto‰nja planinska sezo-
na zelo uspe‰na, saj je bilo v sloven-
skih gorah kake 3 milijone obisko-
valcev, od tega pribliÏno 1,3 milijona
v 165 planinskih koãah. V priho-
dnjem letu bodo nadaljevali tudi
aktivnosti pri graditvi ãistilnih na-
prav za planinske koãe. Doslej je
uspe‰no sodelovanje z ministr-
stvom za okolje, prostor in energi-
jo dalo dobre rezultate. Osem ma-
lih ãistilnih naprav v gorskem sve-
tu Ïe obratuje, v prihodnjem letu
pa se jim bodo pridruÏile ‰e tri, in
sicer na Domu na Komni, pri AljaÏe-
vem domu v Vratih in na Koãi na
Grohotu pod Raduho.

Danilo Sbrizaj

80 let Pavleta 
·egule

Osemdeset let je lepa doba in
zato je naloga opisati v tem ãasu
prehojeno pot toliko bolj zahtevna,
‰e posebno, ker jo je prehodil Pav-
le ·egula. Ali morda tudi ne? Polo-
viãarstva na tej poti ni bilo. To lah-
ko brez pomislekov in kadarkoli po-
trdimo. In prav ta naãin dela – ak-
tivno sodelovanje, kjer koli se je po-
javil – ga je tudi leta 1960 pripeljal
v GRS, natanãneje, v Komisijo GRS.
Njegova pripadnost goram in nje-
gova prizadevnost pri delu sta bili
za Bineta Vengusta dovolj velik ra-
zlog, da ga je pripeljal v Komisijo, in
kmalu so tudi drugi spoznali, da ni
samo »od oblasti postavljen«, am-
pak ãlovek na mestu. Pri tem je
treba posebej povedati, da je sam
ne‰tetokrat poudaril, da ni ãisto
»pravi re‰evalec«, saj ni bil alpinist,
ampak to smo hitro presli‰ali in se
njegovi trditvi hudomu‰no nasme-
hnili. Pavle je ‰ir‰i javnosti znan kot
strokovnjak za sneg in plazove.
Odloãilno vlogo pri tem je imel zbor
IKAR leta 1962 na Vr‰iãu, na kate-
rem je bila ustanovljena Podkomisi-
ja za re‰evanje iz plazov IKAR. V tej
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komisiji ni Ïelel biti samo ‰tevilka,
zato je svojemu elektrotehni‰kemu
znanju zaãel dodajati ‰e spoznanja
o snegu in sneÏnih plazovih. Drugo
podroãje v GRS, na katerem je oral
ledino, so bile zveze. S svojim profe-
sionalnim delom je veliko pripomo-
gel k temu, da imamo zdaj sistem
zvez dobro urejen. Treba je omeni-
ti tudi njegovo predsedovanje ko-
misiji za odprave v tuja gorstva od
ustanovitve leta 1963, ko je kazalo,
da bo konec himalajskih odprav. Ne
le, da je vse to delo vestno in mar-
ljivo opravljal, ampak je svoje zna-
nje tudi prena‰al naprej na druge.
Predaval je na ne‰tetih posveto-
vanjih in seminarjih in pripravljal
ustrezno gradivo – od prevodov
tuje literature do samostojnih
strokovnih izdaj (Nevarnosti v go-
rah, Sneg, led in plazovi in ‰tevilnih
drugih). Na mnogih podroãjih je
oral ledino in pripravil res nepre-
cenljivo veliko dragocenih publika-
cij. Njegovo Ïivljenjsko delo je ‰e-
stjeziãni slovar Sneg, led in plazovi,
ki je prvi te vrste na svetu.

Med njegovimi gorami zavzema
prvo mesto StorÏiã. Ne samo, da je
to gora, na katero je najraje zaha-
jal, ampak je globlje zaznamoval
njegovo Ïivljenjsko pot. Obãudoval
ga je Ïe v mladosti, se vzpel na vrh
po najrazliãnej‰ih smereh in v naj-
razliãnej‰ih razmerah. Îal je na
njem izgubil tudi enega svojih prija-
teljev in se je tudi zato odloãil iti
med re‰evalce, da bi pomagal pre-
preãevati take tragiãne dogodke.
Re‰evalci imamo, tako kot vsi lju-
dje, svojo dobro in slabo plat, svoje
odlike in napake. Poznal je napake
svojih sodelavcev, vendar se s tem
ni obremenjeval. Znal je te napake
obiti in upo‰tevati le dobre stvari,
ki jih je posameznik prinesel v GRS.
Sli‰al je marsikatero pikro na ra-
ãun svojega dela, vendar je to vzel
dobronamerno, kot eno izmed na-
pak kritika, ki je drugaãe za GRS
veliko naredil. Metanje polen pod
noge mu je tuje in pri vsakem spo-
ru je Ïelel doseãi spravo. Konec
‰estdesetih in v zaãetku sedemde-
setih let se je ãedalje bolj kazala
potreba, da se tudi v ·kofji Loki
ustanovi postaja GRS. Pot od inici-

ative do sprejema sklepa o usta-
novitvi postaje na Komisiji GRS in
konãno do ustanovnega sestanka
je v veãini prehodil Pavle. Leto‰nje
praznovanje petindvajsetletnice
postaje v ·kofji Loki je ‰e najbolj
njegova zasluga. Tako v GRS deluje
Ïe ‰tiri desetletja. Katere funkcije
je opravljal v tem obdobju, najbolje
ve sam. Vãasih v ‰ali pove, da je bil
tudi naãelnik GRS, pa ãeprav le ne-
kaj ur. 

V svoji knjigi spominov KriÏem-
kraÏem po gorah nam je z izredno
prijetno besedo ohranil spomine na
prehojeno pot. Vendar njegova Ïe
omenjena pripravljenost za delo –
zapisati to in ono, prevesti poroãi-
lo, napisati pismo v tujino in podo-
bno in ustreãi ãisto vsakemu, ki ga
prosi za pomoã – pomeni, da ima ‰e
danes polne roke dela. Kot pravi
sam: Ali ni bolje, da ‰e kaj napi‰em,
kot pa da bi sedel v gostilni?

Pavle Podobnik

Maks Skribe – 
80-letnik

9. oktobra letos je praznoval
skromni, prizadevni in neutrudni
ãlan PD Po‰te in Telekoma Ljublja-
na Maks Skribe 80-letnico uspe-
‰nega dela in zato je prav, da se ga
spomnimo tudi bralci Planinskega
vestnika. Rodil se je v vasi ·ikole pri
Pragerskem v druÏini trgovca s
kmetijskimi pridelki. Star‰i so mu

zgodaj umrli. Pet let star je izgubil
oãeta, tri leta kasneje pa ‰e ma-
ter. Zato so njega in brata dvojãka
Franca leta 1932 oddali v Banovin-
ski deãji dom za sirote brez star-
‰ev v Maribor. Pred 2. svetovno voj-
no je konãal 4-letno me‰ãansko ‰o-
lo z malo maturo v Mariboru in na-
to ‰e Elektrostrojno ‰olo mornari-
ce v Kumbarju pri Boki Kotorski, ki
jo je konãal aprila 1941 kot elektro-
tehnik-kadet podnarednik. Toda
teÏav ‰e ni bilo konec. Pri vraãanju
domov so ga zajeli usta‰i pri Sla-
vonskem Brodu in ga predali Nem-
cem. Ti so ga poslali v tabori‰ãe za
vojne ujetnike Stalag III. A v Luc-
kenwalde pri Berlinu, kjer je bil od
aprila 1941 do decembra 1942, ko so
ga odpustili in poslali domov v Ma-
ribor. Kmalu potem so ga mobilizi-
rali v nem‰ko vojsko v mornarico,
od tam se je vrnil 25. 8. 1945. Takoj
po vrnitvi se je zaposlil kot elek-
trotehnik v telefonski sekciji Mari-
bor Direkcije za ptt promet Lju-
bljana, kjer je delal na telefonskih
zvezah. Leta 1947 je bil preme‰ãen
v telefonsko sekcijo Ljubljana. Delal
je kot delovodja na terenu pri
obnovi in zgraditvi telefonskega
omreÏja od jutra do mraka. Konec
leta 1952 pa je bil zaradi uspe‰ne-
ga dela preme‰ãen na direkcijo.

Tu pa se Ïe zaãne aktivno delo
v planinstvu. Leta 1949 se je vãlanil
v aktiv Po‰tar pri PD Ljubljana Ma-
tica, 28. 9. 1953 pa je bil med usta-
novitelji PD PTT Ljubljana in izvoljen
v prvi upravni odbor in za naãelni-
ka propagandne komisije. Maks
Skribe je bil aktiven na podroãju
propagande, kulture in izobraÏe-
vanja, gospodarskem podroãju, na
podroãju izletni‰tva, pri pridobiva-
nju novih ãlanov in organiziranju
dru‰tvenih prireditev. Od leta
1952, torej ‰e pred ustanovitvijo
na‰ega dru‰tva, je sodeloval pri
graditvi na‰e prve planinske po-
stojanke »Po‰tarske koãe pod Sol-
no glavo na Vr‰iãu«, in sicer tako,
da je zbiral in organiziral prosto-
voljne delavce ptt kolektivov iz Lju-
bljane, ki so vsak konec tedna
udarni‰ko delali pri obnovi in preu-
reditvi poru‰ene obmejne jugoslo-
vanske straÏnice na Vr‰iãu, ki jo je
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dobil v upravljanje planinski aktiv
»Po‰tar Jesenice« od PD Jesenice.
Ta skromna planinska postojanka
je bila odprta 22. 7. 1952. Ta uspeh
pa je po‰tarje spodbudil, da so
obnavljanje, ‰iritev in graditev na-
daljevali z nezmanj‰ano moãjo. Za
to organizacijo prostovoljnega
udarni‰kega dela je bilo treba vlo-
Ïiti veliko naporov tako pri zemelj-
skih in gradbenih delih ter za zbi-
ranje in dostavo nujno potrebnega
gradbenega materiala. Napeljati
je bilo treba elektriko in telefon,
poveãati koão, izkopati temelje in
jamo za cisterno, urediti pot in
okolico. 9. 8. 1953 je bil poplaãan ve-
lik trud, ko je bila odprta Po‰tar-
ska koãa na Vr‰iãu. Prostovoljci so
v tem ãasu opravili pribliÏno 30.000
ur prostovoljnega udarni‰kega de-
la. Dela pri Po‰tarski koãi pa so se
nadaljevala in tako so se izbolj‰e-
vale razmere za njeno delovanje.
Maks Skribe je kot gospodar dru‰-
tva organiziral in izvedel izkop ve-
ãje gradbene jame za cisterno in
omogoãil delovanje hidroforja za
potrebe kuhinje in strani‰ãa. Ure-
dila se je tudi dovozna pot od Ti-
ãarjevega doma do Po‰tarske ko-
ãe za dovoz hrane in materiala. Tu-
di naslednja leta je pomagal pri de-
lih, povezanih z na‰o planinsko po-
stojanko. Toda prva leta so bila
najteÏja.

Maks Skribe pa je predvsem
delal na podroãju propagande,
kulture in izobraÏevanja, saj je bil
naãelnik tega odseka ‰e v letih

1979-1981, vseskoz pa je bil najde-
javnej‰i ãlan tega odseka in to je
‰e danes. Izdelal je osnutek za
dru‰tveni znak in prapor, osnutke
Ïigov in spominskih ovitkov, plaka-
te, vabila in drugo propagandno
gradivo za tabore, zbore, sreãa-
nja in druge dru‰tvene prireditve
ter prireditve PTT planincev Slo-
venije in Jugoslavije ter MDO PD
Ljubljana. Vedno je poskrbel za
ustrezno ureditev dru‰tvenega
prostora. Organiziral je tudi ‰te-
vilna predavanja z diapozitivi o na-
‰ih gorah in naravnih lepotah. Ure-
dil je evidenco priznanj in odliko-
vanj, ki so jih prejeli ãlani na‰ega
dru‰tva. Sodeloval je pri pripravi
in izdaji zbornikov ob 20-, 25-, 30-,
40- in 50-letnici na‰ega dru‰tva.
Veliko truda je vloÏil v pridobivanje
novih ãlanov s propagandnimi ak-
cijami. V mlaj‰ih letih je organiziral
in vodil ‰tevilne izlete in pohode ali
sodeloval pri njihovi organizaciji.
Teh je bilo najmanj 200. Zadnjih 15
let je ãlan nadzornega odbora in
stalno prisoten na vseh veãjih pri-
reditvah, ki jih je organiziralo na‰e
dru‰tvo. Tako bogato, obseÏno in
nesebiãno delo na podroãju planin-
skega gospodarstva, propagande,
kulture, izobraÏevanja ter izletni‰-
tva ni moglo ostati nezapaÏeno.
Ob priznanjih PZS in PZ Jugoslavije
ga je PD Po‰te in Telekoma Ljublja-
na imenovalo za ãastnega ãlana.
Prejel pa je tudi ‰tevilna priznanja
planinskih dru‰tev in organizacij.
Prijatelju Maksu Ïelimo od njegovi
80-letnici in 50-letnici uspe‰nega
dela v PD Po‰te in Telekoma Lju-
bljana ‰e veliko uspehov pri njego-
vem delu ter predvsem dobrega
zdravja.

Tako obseÏno delo, ki ga je
opravil Maks, zasluÏi le zahvalo in
obãudovanje.

Lojze Cuznar

40 let izletov 
Luke Koãarja

Konãno je Ïe ãas, da tudi na‰e-
mu Luki napi‰emo, kar mu gre. Naj-
brÏ na zaãetku ‰e sam ni priãako-

val, da se mu bo v desetletjih vode-
nja v na‰em izletni‰tvu nabralo to-
liko nedelj, niti se ni zavedal, da bo
tisoã slovenskim planincem podaril
toliko svojega ãasa, pa ne samo lju-
bljanskim »matiãarjem«. Prepro-
sto, na‰ Luka je imel rad gore in lju-
di in jim je zapisal svoje Ïivljenje.
Njegovi izleti so bili gotovo najbolj
pestri, poceni, z eno besedo –
»ljudsko« planinski. NajbrÏ v na‰i
deÏeli ni nikogar drugega, ki bi bil
na voljo vsako soboto ali nedeljo,
pa tudi ãez teden, v petek in sve-
tek, naj je ‰lo za planinsko dru‰tvo,
dru‰tvo upokojencev ali koga tre-
tjega. Nikomur ni odrekel vodenja,
ãe je le imel ãas. O slovenski zemlji
najbrÏ ve veã kot vsak izpra‰an vo-
dnik, na cesti se znajde bolje kot
‰oferji avtobusov, ki so nas vodili,
tudi na sosednjem Hrva‰kem ali na
avstrijskem Koro‰kem. Ne spo-
mnim se, da bi kdaj videl Luko z
zemljevidom, pa tudi ne s ãelado ali
vrvjo. Luka je »zunajserijski« in skro-
men, da je kaj – resniãno ljudski
planinec in, kot smo nekoã v ·taj-
doharjevih ãasih rekli v ljubljanski
Matici: takih ne delajo veã.

Luka Koãar se je rodil 16. novem-
bra 1924 v Ljubljani. Vse Ïivljenje je bil
v grafiãarski stroki, ko se je ‰e dela-
lo s svincem. Gorski zrak mu je spro-
ti preãistil vse bolezni, kar mu jih je
bilo namenjenih. Îe kot mladeniã je
doÏivel Ïivljenjsko preizku‰njo, a jo je
sreãno prebil. Pri PD Ljubljana Mati-
ca je po svoji lastni navedbi zaãel vo-
diti 20. januarja 1963. Za Stanetom
âoÏem se je z vso vztrajnostjo po-
svetil izletni‰tvu skozi vse leto. Mar-
sikdaj je imel na izletu od osemdeset
do sto udeleÏencev. Njegovih kon-
ãnih izletov v neznano, ki so bili kro-
na druÏabni‰tva in izletni‰tva, se je
udeleÏevalo tudi po veã avtobusov,
do tristo dvajset ljudi. Luka Koãar je
vrsta planinca, ki je celo Janko Mla-
kar ni ne opisal ne predvidel – homo
alpinus populus. âudno, da ga Ïe ta-
kratna oblast ni bolj poãastila, a saj
Luka ni maral slavospevov, pa tudi
ne planinskih priznanj – bolj mu je ‰lo
za zadovoljne obraze in stisk rok ob
koncu njegovih izletov.

Ko mi je pisno predstavil ne-
kak‰no bilanco svojih izletov, je to
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storil zelo okvirno. Vem, da je sam
in s sodelavci vodil dosti veã. Vedno
je bil motor izletni‰tva tudi za dru-
ge vodnike. âe so se pozneje izleti
diferencirali, je bilo to zaradi oku-
sa ljudi. Nekateri izleti so bili vedno
novi, drugi so sledili tradiciji (tran-
sverzale), tretje, na pol plezalne,
pa so zaãeli voditi drznej‰i. Na nje-
govih izletih ni bilo tavanja, hodilo
se je varno. ·e za Ko‰utnikov Turn,
ki je pretresel Matico, ni bil odgo-
voren. Za Luko je bila znaãilna to-
ãnost, brez katere na izletu ni re-
da, tega pa se je vedno drÏal. Ne
vem, ali ima PD Ljubljana Matica
ohranjen izletni‰ki arhiv. Menim, da
bi na podlagi takega arhiva lahko
izvedli pouãno analizo povojnega
izletni‰tva. âe se je ohranil, bo to
dragoceno gradivo celo za Fakul-
teto za ‰port, kak‰no diplomsko
nalogo ali vsaj za analizo v Planin-
skem vestniku. ·koda, da Luka ni
ãesa objavil, da ni bil recenzent
planinskih vodnikov. Koliko izvirno-
sti bi pridobili, koliko idej, moÏnosti
itn. Isto velja za planinske karte.
Dvomim, da je kdaj dobil vabilo za
sodelovanje.

âe bi Luko ãisto zasebno vpra-
‰ali, na kateri konec na‰e oÏje ali
‰ir‰e domovine je najraje ‰el, bi re-
kel: na Koro‰ko. »Koro‰ka je bila
zame poseben izziv. Tako smo tja
naredili 82 razliãnih izletov. Niti
enega vrha ni, na katerega se ne
bi povzpeli z dru‰tvom, niti ene va-
si, ki je ne bi obiskali,« mi je povedal.
Ob desetletnici izletov na Koro‰ko

je bilo na vrhu Obirja 280 planincev!
Dvajset in eno leto je Ïe, kar je za-
ãel voditi dobro obiskana letova-
nja na morje, tudi v dveh izmenah
po deset dni – zgodnjepoletna in
jesenska. Tako so bili na vrsti IÏ,
Kornati, BoÏava, Luka, Sali in Vis,
zadnja leta pa ·olta. Ne bi verjel,
da ga tudi na otokih tako dobro
poznajo, ãe ne bi osebno videl, da
ga je pri‰el Ïupan ·olte priãakat v
Split in ga pospremil na svoj otok.
Matiãarji so z Luko Koãarjem pre-
hodili in prevozili vso Slovenijo, Ko-
ro‰ko, zamejstvo od TrbiÏa do Tr-
sta, opravili slovensko planinsko
pot v celoti in petdeset lokalnih
planinskih transverzal. Luko in nje-
gove planince so poznali in bratsko
sprejemali v Zagrebu, Samoboru,
bliÏnjem hrvatskem Zagorju, v Liki,
na Reki, v Gorskem Kotarju, na Ve-
lebitu in drugod. Z njim so prehodi-
li evropske pe‰poti E6 in E7. Vedno
so bili na raznih jubilejnih prosla-
vah, pohodih in dnevih planincev.
Prav posebne prijateljske stike pa
je imela ljubljanska Matica z Zagre-
bom, Reko, Gorico in Celovcem,
skratka, z mesti, s katerimi je Lju-
bljana medregijsko povezana. Za
ljubitelje transverzal je zanimivo,

da je bilo z Luko prehojenih tudi 22
hrva‰kih transverzal, trÏa‰ka in
druge.

Na vseh izletih se je pridno fo-
tografiralo. Îe 25 let je bil vsak
ponedeljek v zimskem ãasu na
dru‰tvu organiziran planinski ve-
ãer, na katerem je predavatelj
predvajal diapozitive, na katerem
so se kazale fotografije, predla-
gali novi izleti. Luka je pe‰ izlete vo-
dil 35 let, potem pa ni stopil v pla-
ninski pokoj, temveã Ïe 5 let vodi
avtobusne izlete z malo ali niã hoje
za tiste, ki so vsa leta zvesto hodi-
li z njim, pa so ostareli in ne zmore-
jo veã v vi‰je lege. Tako ima Luka ‰e
dvakrat na mesec avtobusna izle-
ta, po veãini na njemu tako drago
Koro‰ko. âe kdo, potem je on Ïe
dolgo pojem ljubljanske Matice in
nasprotno – ljubljansko Matico lju-
dje od daleã poznajo po njem. Pri-
znava, da je v dru‰tvu vedno imel
podporo. Ali je Luka Koãar tudi ãa-
stni ãlan ljubljanske Matice? Kar ni,
pa ‰e bo, nikoli ni prepozno. Lukova
80-letnica bo v prihodnjem letu.
Vo‰ãimo mu zdravja in da bi ‰e dol-
go vztrajal med nami.

Tone Strojin
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V naslednjih ‰tevilkah:
JuÏne gore (od Cola preko Nanosa do Golakov)
Gorske vidre (leto‰nji vodni‰ki teãaj v Bav‰ici)

Spo‰tovane bralke in bralci!
Æelimo vam vesele boæiËne praznike, obilo zdravja, veselja in sreËe 
v novem letu 2004. Naj bo vaπ korak na planinskih poteh trden, 

svoboda gorskih prostranstev pa naj vam da moËi tudi za dolinske dni.
In veliko prijetnih trenutkov ob branju Planinskega vestnika

Odgovorni urednik
Vladimir Habjan

in Ëlani uredniπtva
Marjan Bradeπko, Marjeta KerπiË - Svetel, Andrej Maπera, Mateja Pate, 

Emil Pevec, Andrej Stritar, Tone ©karja, Adi Vidmajer








